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Jeg kommer ofte til at 
drage sammenligninger 
mellem det at køre bil og 
dykke. I begge tilfælde, 
er der, til at begynde med, 
nogle bevægelser og tek-
nikker, der skal indøves og 
indarbejdes i muskelhu-
kommelsen. 

Da vi, under første køretime, 
prøvede at finde koblings-
punktet, var det sikkert lige 
så akavet og famlende som 
første gang, at vi prøvede et 
afbalancere eller tømme maske. 
Efterfølgende, bliver det hurtigt 
rutine, som vi ikke tænker nær-
mere over. Begge uddannelser 
har desuden det tilfælles, at 
begge består af noget teoriun-
dervisning og praktiske øvel-
ser, og i begge tilfælde, får vi 
indprentet nogle principper og 
teknikker, der skal sørge for, at 
vi færdes sikkert i henholdsvis 
trafikken og under overfladen.
 
Parallellerne stopper ikke her. 
Formel 1 er motorsportens kon-
geklasse, og kørerne besidder 
nogen køreegenskaber, at vi 
andre dødelige kun kan beundre. 
Men det betyder ikke, at vi skal 
efterligne dem – i hvert fald ikke 
på offentlig vej. Så hvis man vil 
prøve sine grænser af, eller bare 
køre ræs, må man tage hen på 
en go-cart bane, hvor man ikke 
udsætter andre for ufrivillig fare. 

Et køreteknisk kursus kan imid-
lertid gøre dig tryg og sikker i tra-
fikken, og betyde 
forskellen mel-
lem liv og død i 
en kritisk situ-
ation. Sådan er 
det også med 
videregående 
dykkerkurser. 

Formel 1 er 
også der hvor 
en masse 
teknologi, der 
siden finder vej 
til almindelige 
gadebiler, først 
bliver udviklet, 
og siden mod-
net såsom ABS-
bremser og hybridmotorer.   
 
På tilsvarende vis, er teknisk dyk-
ning også spidsen af den uddan-
nelsespyramide, som man kan 
kravle opad som rekreativ dykker. 
Det er her, at meget af den teknik, 
metoder og tankesæt, som ender 
med at finde vej til de indledende 
sportsdykkeruddannelser, først 
udvikles. Det kan være noget 
så basalt som strømlining eller 
ordentlig finne teknik, men også 
noget så umiddelbart uhåndgri-
beligt som udvikling af et mind-
set, der er fokuseret på sikkerhed 
og procedurer.

Vi skal ikke alle gøre som de 
tekniske dykkere, og det er kun 

de færreste af os, der, i det hele 
taget, bør gå ind i teknisk dyk-

ning. Men vi kan og 
bør alle betragte og 
forsøge at forstå, 
hvorfor og hvordan 
man gør tingene 
indenfor den tek-
niske dykning. 
Fordi her gør man 
tingene af gode 
grunde og for sik-
kerhedens skyld. 
Denne gren af dyk-
ningen er udviklet 
til at kunne dykke 
dybere og i længe-
re tid, så man har 
været nødsaget 
til at udvikle 

metoder, 
teknik og tankesæt, 
der kan reducere risi-
komomenterne derved 
og sikre, at alle udøvere 
vender sikkert tilbage 
til overfladen og kommer 
hjem til deres familier, i hel 
tilstand. I dette felt, er man 
simpelthen nødt til at tage 
stilling til alle tænkelige 
scenarier, for hvad der 
kan gå galt, og finde 
på måder at håndte-
re det på.

Det er derfor værd 
at lytte efter, 
hvad der sker på 
den front. Man 
kan altid lære noget nyt.

I den forbindelse, bringer vi i 
denne udgave af Sportsdykkeren 
nogle refleksioner over, hvad 
disse indsigter og erfaringer 
betyder, og hvordan de kan finde 
anvendelse. Først og fremmest 
er det dybdegående interview 
med Maria Bollerup, der findes i 
midten af bladet. Herudover deler 
Yvonne Press nogle synspunkter 
om, hvor nogle dykkeres grænser 
går, og hvorfor huledykning ikke 
er noget for dem. Men hun påpe-
ger, at grottedykkerundervis-
ning kan være af stor værdi for 
almindelige sportsdykkere, hvis 
tankesæt og sikkerheds-
princip- per også finder 

anvendelse ved 
almindelig dyk-

ning.

Som formand 
Jesper også poin-

terer i sin spalte 
på næste side, er 
der rigtigt mange 

forskellige måder 
at dykke på. Ingen 
er mere rigtig end 
den anden. Vi skal 

derfor hver især 
dyrke dykningen på 

den facon, som bringer os 
størst fornøjelse, og det vil 
og skal altid være et indivi-

duelt valg.

— Peter Symes
Redaktør
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Denne gren af  
dykningen er udviklet 

til at kunne dykke dybe-
re og i længere tid, så 
man har været nødsa-
get til at udvikle meto-

der, teknik og tankesæt, 
der kan reducere risi-

komomenterne derved 
og sikre, at alle udøvere 
vender sikkert tilbage til 
overfladen og kommer 
hjem til deres familier,  

i hel tilstand. 
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Dit forbund både over og under overfladen
Alle sportsdykkere er velkomne i Dansk 
Sportsdykker Forbund uanset 
certifikattype. - Også hvis du 
endnu ikke har erhvervet et 
certifikat.

Arbejdet i Dansk Sportsdykker 
Forbund har til formål, at skabe 
de optimale betingelser for dig 
som medlem. Både før, under og 
efter dine dyk. 

Nøgleordene for Dansk Sportsdykker 
Forbunds arbejde er blandt andet fælles-

skab, sikkerhed, uddannelse, kursusak-
tiviteter, udstyr, vidensdeling samt 

en aktiv deltagelse i den politiske 
debat, der er relevant for 
dykkernes aktiviteter.

Dansk Sportsdykker Forbund blev 
stiftet 1965 og er i dag forbund for 

omkring 135 dykkerklubber og deres 
over 7000 medlemmer.

http://www.Sportsdykkeren.dk
mailto:info@sportsdykkeren.dk
mailto:dsf@sportsdykning.dk
http://www.Sportsdykning.dk
http://www.sportsdykning.dk
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Jeg har rigtig mange gange 
oplevet, at jeg skal forklare, 
hvad dykning er, og hvad 
det går ud på. Der er mange 
ikke-indviede, der ikke helt 
ved, hvad dykning er. 

Så fortæller jeg, at vi i forbundet 
f.eks. både har klassiske flaske-
dykkere, snorkeldykkere og flere, 
der konkurrerer i dykning. Jeg 
forklarer, hvordan man dykker, 
om hvilke sportsgrene vi har, og 
hvordan der konkurreres i de for-
skellige discipliner. Jeg forklarer 
også, at der er mange forskellige 
måder at dykke på. Nogen dykker 
i våddragt med en enkelt flaske, 
andre med tørdragt, dobbelt-sæt 
og måske stage-flasker, og så 
er der dem, der ikke laver bobler. 
Hvor vil jeg så hen med alt det? 
Min pointe er den, at dykning 
er mange ting, favner bredt og i 
mange tilfælde også meget mere, 
end hvad vi umiddelbart tror. 

For mange er dykning en fri-
tidsbeskæftigelse, som giver os 
mange gode oplevelser. Det er 
ikke usædvanligt, at nogen siger, 
at de aldrig har haft et dårligt 
dyk. Det kan måske godt være, 
at sigten ikke var så god, eller 

at vi ikke lige kom hen, hvor vi 
havde tænkt os – det må vi leve 
med, for vind og vejr kan vi ikke 
gøre så meget 
ved – men et 
dyk er et dyk, 
og for en stor 
gruppe men-
nesker, er det 
bare altid godt.

Jeg har selv 
dykket meget 
både i ind- og 
udland og haft 
min andel af 
dyk, der måske 
ikke får den bedste omtale og 
fem stjerner i logbogen. Men jeg 
ikke haft decideret dårlige dyk. 
Der har selvfølgelig været dyk 
iblandt, som ikke helt gik som 
planlagt. Men i det store hele, 
har jeg haft rigtig mange gode 
dyk, både som dykker og som 
instruktør. 

Det giver mig også en stor glæde 
i livet at viderebringe min viden 
og uddannelse. Det er fantastisk 
at have nye dykkere med på 
deres første tur, hvor de ople-
ver naturen under overfladen 
eller kommer på deres første 
vrag. Selv garvede dykkere, der 

ønsker at videreuddanne sig, for 
at kunne dykke dybere eller til-
bringe længere tid under vand, 

er en fornøjelse 
at beskæftige 
sig med. Den 
glæde og for-
nøjelse, håber 
jeg, at mange 
af jer kan nikke 
genkendende 
til. Så hvis 
du går og har 
tanker om 
videre dykker-
uddannelse, 

eller måske 
selv være den der lærer andre 
at dykke, så tag fat i klubbens 
instruktører. Hvis der ikke er 
nogen, så tag fat i Teknisk 
Udvalg, eller hold øje med vores 
hjemmeside, for at se hvornår 
det næste kursus afholdes. 

For en del år tilbage, hjalp jeg til 
i en svømmehal, hvor vi havde 
nogle unge mennesker med i 
vandet, som mentalt ikke helt var 
der, hvor de burde være i forhold 
til deres alder. Instruktøren, eller 
den ansvarlige, var uddannet til 
at kunne håndtere og arbejde 
med unge, der var således udfor-
drede. De ville aldrig kunne få et 

dykkercertifikat, men bare det, at 
komme i vandet iført våddragt og 
egen BCD med flaske på ryggen i 
en svømmehal, var den vildeste 
oplevelse for dem. Deres øjne 
var store som tekopper, både før, 
efter og under dykket. 

Det viser bare, at dykning 
kan meget herunder være til 
glæde og gavn for mennesker, 
der måske er lidt udfordrede. 
Hvorledes vi skal betegne denne 
gruppe, arbejder vi stadig på, 
men det bliver nok noget i stil 
med ”dykkere med specielle 
behov” – hvilket klinger lidt 
bedre end det engelske 
udtryk ”Special Needs 
Divers”. Begrebet 
dækker vidt og over 
mange forskellige men-
nesker, hvor det ikke 
er altid, at vi kan se, 
hvad deres specielle 
behov er. Men det er et 
spændende arbejde, og 
sammen med de øvrige 
nordiske lande, er vi nu 
i gang med at 
udarbej-
de 

kurser og materialer, der kan 
videreuddanne vores instruk-
tører, så vi på sigt kan hjælpe 
endnu flere og give dem den 
store oplevelse, det er at være 
under vandet. 

Nogen får gavn af den stram-
me disciplin omkring udstyr og 
opsætning, mens andre nyder 
godt af roen under vandet, der 
sætter det tankemylder på 
pause for en stund, som f.eks. 
personer med PTSD kæmper 
med, og så er der dem, der må 
have hjælp til at komme i udsty-
ret eller op af vandet, fordi de 

mangler et eller flere 
lemmer. Jeg glæ-

der mig til, at 
det kommer i 
gang, og jeg 
håber, at de 
klubber, som 
er gearet til 
det, vil bakke 

op og hjælpe 
mange flere i 

vandet. 

Det er jo ikke noget nyt, og jeg 
ved godt, at der er klubber, der 
allerede gør en indsats på dette 
område, samt der er dykker-
centre, der tilbyder forskellige 
muligheder. Men jeg tror på, det 
kan være givende og gøre meget 
for klubberne. Så hvis der sidder 
nogen derude med erfaring med 
dykkere, der har specielle behov, 
må vedkommende meget gerne 
kontakte undertegnede, så vi kan 
se hvor langt, vi kan drive det. 

Sluttelig vil jeg benytte lejlighe-
den til at opfordre alle til at følge 
med på vores hjemmeside eller 
tailor-appen, hvor der hele tiden 
lægges kurser, arrangementer og 
anden information op. 

Jeg håber, I alle får en dejlig 
sommer med gode oplevelser 
og dyk i alle mulige kategorier 
og typer. Et dyk, hvor alle er 
kommet sikkert og godt op, er et 
godt dyk. 

God sommer!

Hilsen, 
Jesper Risløv

Formanden
 

FORMANDEN HAR ORDETFORMANDEN HAR ORDET

... sammen med de 
øvrige nordiske lande, er 
vi nu i gang med at udar-

bejde kurser og materialer, 
der kan videreuddanne 
vores instruktører, så vi 

på sigt kan hjælpe endnu 
flere og give dem den store 

oplevelse, det er at være 
under vandet.

Formanden har ordet
Dykning kan meget
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Rebreather Forum 4 blev 
afholdt på Malta den 20.-
22. april 2023 i University 
of Maltas gamle campus i 
centrum af Valletta. Blandt 
deltagerne og forelæsere var 
ledende tekniske dykkere, 
udstyrsproducenter og 
dykkermedicinske forskere, 
hvoraf mange præsenterede 
de seneste resultater inden-
for deres arbejdsområder.

I mylderet af de mange dykker-

messer, begivenheder og kon-
ferencer der holdes med kort 
mellemrum et eller andet sted i 
verden skiller Rebreather Forums 
sig som et eksklusivt event.
 Der går da også ca. et årti im-
ellem dem, men så er det også 
kernen af tekniske dykkere, opd-
agelsesrejsende, producenter og 
dykkermedicinske forskere der 
deltager for at udveksle den sen-
este viden og løbende forskning.
 Hver af konferencerne 
præsenterer og opsummerer 
status samt et overblik over 
teknologiske fremskridt og 
indblik i gangværende forskning 
der har fundet sted siden det 
forrige event. Ved konferencens 
afsluttende session drager 
man konklusioner af de forskel-
lige fremlæggelser og diskus-
sioner, opsummerer resultater 
og nedskriver anbefalinger der 
formulerer ønsker, målsætnin-
ger og rammer for teknologisk 
udvikling, forbedringer i uddan-
nelse og procedurer i de kom-
mende år.
 Det forrige Rebreather Forum 
(også kendt som RF3) blev 
afholdt i maj 2012 i Orlando, 
USA, hvilket var 11 år siden. I 
den mellemliggende periode har 
teknologien forventeligt udviklet 
sig betydeligt, og forskningen har 
flyttet grænserne et godt stykke.
 Som en behagelig afveksling 

fra de tidligere events, som 
alle blev afholdt i USA, fandt 
RF4 sted i Europa – nærmere 
bestemt på University of Malta, 
Valletta Campus, som ligger lige 
midt i det gamle centrum af Mal-
tas hovedstad. Rammerne var 
således af klassiske, og det var 
en sand fornøjelse at spadsere 
ned gennem de brostensbelagte 
gader mellem gamle bygninger, 
for at komme fra og til konferen-
cen fra hotellet.
 At eventet denne gang blev 
placeret i Europa, tiltrak helt 
sikkert også et andet publikum. 
Som europæer satte jeg i hvert 
fald pris på ikke at skulle bøvle 
med træls transatlantisk flyre-
jse og være plaget af jetlag. 
Maden er også meget bedre på 
denne side af Atlanten, og at 
vågne op med udsigt over Val-
ettas gamle havn frem for hotel-
parkeringsplads i Orlando gjorde 
det også mere behageligt.
 Ud fra en delegerets perspek-
tiv var arrangementet meget 
behageligt, velorganiseret og 
forløb uden problemer. Så hatten 
af for arrangørerne, og i særde-
leshed Michael Menduno, som 
helt sikkert mistede rigeligt med 
nattesøvn over at skrue ar-
rangementet ordentlig sammen, 
og som kæmpede med adskillige 
forhindringer, forsinkelser og kn-
aster i processen. I sidste ende 

gav det dog pote.
 Forud for konferencen blev 
der afholdt en række andre ar-
rangementer fra den 17. april og 
frem, herunder nogle vragdyk 
og fridyk, prøvedyk af forskel-
ligt udstyr, og Gareth Lock holdt 
nogle kurser, der sammen med 
selve konferencen nærmeste 
skabte en rebreather-festival. 
Efter konferencen var der også 
flere foredragsholdere og del-
egerede der heller ikke rejste 
direkte hjem men blev for en 
stund for at dykke.
 Aftenen før konferencen 
blev der afholdt et "non-caustic 
cocktail"-soirée i konferenceho-
tellet, hvilket var en fantastisk 
mulighed for at mingle og chatte 
med andre fagfolk og kolleger fra 
dykkerbranchen. Den klassiske 
kvartet, som sørgede for levende 
musik i løbet af aftenen, var et 
rigtig fin touch.

Højdepunkter
Konferencens program var 
proppet med forelæsere fra 
øverste hylde. Det er umuligt at 
fremhæve nogle få uden at gøre 
så mange andre uret, men jeg 
bliver nødt til at gøre et forsøg. 
De ledende dykkermedicinske 
forskere og læger Neal Pollock 

Blue hour atmosfære i 
Vallettas gamle bymidte

Udsigt over Vallettas 
gamle havn (helt til 

højre); Indgang til 
universitetet i Malta, 

Valletta Campus, i det 
gamle centrum af 

Maltas hovedstad (til 
højre); Pauser i gården 

(midten); Aftenstemning 
i centrum af Valletta 

(nederst til højre)

Dr. Neal Pollock og Dr. Simon Mitchell koordinerede samtalerne.

DYKKERNYT DYKKERNYT
Tekst og fotos af Peter Symes

Rebreather Forum 4

https://rebreatherforum.tech/
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og Simon Mitchell holdt hver især flere 
forelæsninger samtidigt med at de 
var ordstyrere og holdt konferencens 
tidsplan på sporet.
 De fik selskab af dykkerlægerne 
David Doolette og Richard Harris. Sidst-
nævnte, som også vandt anerkendelse 
for sin rolle i Tham Luang-hulerednin-
gen i 2018, var også hovedtaler ved gal-
lamiddagen hvor han holdt et foredrag 
om dykning med brint – hvilket var et 

af konferences højdepunkter.
 Forskellige andre foredragsholdere, 
såsom Dr. Frauke Tillmans fra DAN, Gareth 
Lock og Pete Mesley, talte om aspekter 
af sikkerhed og måde at forhøje sammen 
gennem forbedret træning og praksis.
 CO2-detektering og tilhørende 
teknologier blev berørt af flere fore-
dragsholdere, hvilket gjorde det til et af 
hovedemnerne på konferencen. Der er 
gjort betydelige fremskridt i forhold til 
sensorer, der kan anvendes med re-
breathere, omend teknologien er endnu 
ikke helt moden til kommercialisering.
 Den sandsynligvis mest spæn-
dende og fascinerende foredrag på 
konferencen blev holdt af Dr. Rachel 
Lance fra Duke University, som talte 
om "fysiologisk monitering indenfor 
den nærmeste fremtid"
 Hun gav tilhørende et indblik i ikke 

mindre end seks nye teknologier, som 
kan overvåge vores fysiologiske til-
stand og respons i forhold til dykning 
og dekompressionsstress.
 Hvad med at detektere åndedræts-
besvær ved at bruge kunstig intelligens 
til at analysere lyden af vores vejr-
trækning for derved at detektere selv 
minimale spor at stress som vi måske 
ikke engang er bevidst om? Eller ved at 
spore øjenbevægelser? Eller måling af 
hjerneaktivitet ved hjælp af nær-infra-
rød spektroskopi? Det var som at være 
vidne til overgangen fra science fiction 
til virkelighed.
 Til sammenligning virker pulsoxi-
metri, som er almindeligt kendt fra 
hospitaler, hvor du får denne lille klip på 
fingeren der måler blodets iltmætning, 
nærmest oldnordisk, men at minia-
turisere og gøre teknologien robust 

nok il dykn-
ing kræver 
yderligere 
teknologisk 
udvikling. 
Pulsoximetri 
kan uafhæn-
gigt detektere 
hypoxi, altså 
lav iltkoncen-
tration, hos 
en rebreather-
dykker.

 Det næste emne var Doppler-ultralyd 
til billeddannelse af mikrobobler i 
realtid og en ny validering af dekom-
pressionsprocedure der kan reducere 
risikoen for dekompressionssyge.
 Venøs gasemboli (VGE) er almin-
delig forekommende efter dykning 
men normalt kun til en vis grad. Større 
forekomst af VGE, altså bobler er indi-
kation af dekompressionsstress, som 
kan detekteres ved hjælp af ultralyds-
canning. En teknologi kendt som CMUT 
(Capacitive Micromachined Ultrasonic 
Transducers) skulle dermed gøre det 
muligt at styre dekompressionspro-
cedurer i realtid ved at bruge en lille 
bærbar enhed.
 Den sidste eftermiddag af konfer-
encen var dedikeret til diskussionen, 
afsluttende bemærkninger og formuler-
ing af konferencens konsensus, som vil 

blev offentliggjort efterfølgende.
 Bemærkninger heri vil dække temaer 
der blev berørt i de afholdte foredrag 
eller emner bragt op under de forskel-
lige diskussioner. Udtalelserne er opdelt 
i følgende hovedområder: uddannelse 
og træning, teknik, operationel praksis 
samt sikkerhed og forskning.

Udvalgte anbefalinger
Blandt de anbefalinger som konferen-
cen mundede ud i var brugen af tjeklis-
ter umiddelbart før der dykkes, og brug 
af en nakkerem der skal forbygge tab af 
mundstykke i tilfælde dykkeren bliver 
bevidstløsunder vandet.
 Konferencen anbefalede også, at 
producenterne indbygger advarsler om 
udskiftning af sensorer i rebreathernes 
operativsystemer og alarmer for gas-
densitet i rebreathernes brugerflader. 
Desuden anbefalede konferencen 
display af kritiske oplysninger, såsom 
iltstatus i loopet, på et heads-up dis-
play (HUD).
 Hvad angår udstyr, anerkendte kon-
ferencen herudover fordelen ved bailout 
valves hvormed man kan skifte fra 
lukket til åbent kredsløb i tilfælde af, at 
en bailout er påkrævet. Dette forudsæt-
ter at det åbne system er højtydende og 
har lav åndingsmodstand.
 Andre anbefalinger blev fremsat 
vedrørende helbredstjek, planlægning 

Dr. Neal Pollock stiller spørgsmål under sit 
foredrag, ”Farer ved rebreather-dykning” 

(til højre); Dr. Frauke Tillmans, ”Rebreather-
markedet og træning er faktisk i vækst.” 

(i midten); Pete Mesley (nedenfor); 
Pollocks beherskelse af diaskomposi-

tion (længst nederst til venstre)

DYKKERNYT DYKKERNYT

Dr. Rachel Lance 
præsenterer, 
”Nær fremtid 
for fysiologisk 
overvågning” 
(til venstre); 
Phil Short og 
Kevin Gurr (i 
midten til højre)
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Lad det ikke blive ved drømmen

Maldives          BLUE FORCE ONE Maldives          BLUE FORCE 3Red Sea          BLUE FORCE 2

Post-event chillin’: Nok sagt, tid til at dykke! Dr. Neal Pollock dykker faktisk (ovenfor til højre).

DYKKERNYT DYKKERNYT

af dyk, planlægning af håndter-
ing af nødsituationer på fjern-
tliggende lokaliteter, rekom-
pression i vandet og indsamling 
og analyse af date fra hændel-
ser hvor rebreather har været 
anvendt.
 Overstående bestræbelse 

på opsummering er på ingen 
måde udtømmende, da vi ikke 
kan og bør ikke foregribe sam-
menfatningen af den komplette 
liste af resultater, anbefalinger 
og observationer, som vil blive 
offentliggjort efterfølgende.
 Afslutningsvis skal der lyde 

en stor tak til arrangørerne for 
et veludført, informativt og 
hyggeligt arrangement og til 
alle sponsorerne for at have 
gjort det muligt. 

http://www.xray-mag.com/ARD_MaldivesBlueForce
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DYKKERNYT DYKKERNYT
Tekst af Peter Symes

new

d I v e  c o m p u t e r
ix3m 2Dykmässan rykker tilbage til Göteborg 

og flytter sammen med Båtmässan

Udvendigt billede af udstillingsindgangen (i midten) og Gothia Towers til højre
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DykMässan, The Scandina-
vian Dive Show, der til 
næste år kan fejre sit 
10-års jubilæm, ven-
der ikke alene tilbage til 
Göteborg men rykker også 
ind under samme tag som 
Båtmässan, således at 
besøgende kan aflægge 
begge messer et besøg ved 
en og samme lejlighed.

Siden den første DykMässan 
blev afholdt i 2014, har det en 
været et arrangement, der har 
været afholdt for sig. I 2024, 
starter et nyt kapitel.
 I sit tiende år, vender 
DykMässan nemlig ikke alene 
tilbage til Göteborg, hvor den 
svenske dykkerbranche har sin 
vugge og stadig er hjemsted for 
en del fabrikater. DykMässan 
indgår også et samarbejde med 
den meget større Båtmässan og 
flytter under samme tag, og der 
vil være fri passage mellem de 
to messer.
 Bådmessen afholdes fra 3. 
til 11. februar 2024, og spæn-
der således over to weekender; 
DykMässan finder derimod alene 
sted den sidste weekend, fra 9. 
til 11. februar. Selvom de to mes-
ser er separate arrangementer, 
vil de blive afholdt i tilstødende 
haller på det svenske messe- og 

kongrescenter i 
Göteborg, således 
at besøgende kan 
besøge begge mes-
ser fra den 9. til 11. 
februar.
 Der vil dog under 
Båtmässans fulde 
varighed (3. til 
11. februar) være 
opstillet et nyt og 
større dykkerbassin, hvor besø-
gende, der fristes af et prøve-
dyk, kan låne udstyr og dykke 
under vejledning og opsyn af 
kvalificerede instruktører.
 Det er arrangørernes overbe-
visning, at både besøgende og 
udstillere af begge arrangemen-
ter vil få stor merværdi, ud af at 
de to messer afholdes parallelt. 
Besøgende vil nyde godt af 
en bredere vifte af relaterede 
produkter og services, mens 
udstillerne får mulighed for at 
møde nye kunder og udøvere fra 
begge brancher.
 ”Mange dykkere benytter 
både, og vi ved, at de har et 
nært forhold til vand. Derfor 
kan de overveje at købe en 
båd til sig selv. Gennem dette 
samarbejde, udvikler vi messen 
som mødested, og kan tilbyde 
nye – og evt. bedre – mulighe-
der for at opleve sejlads,” udta-
ler Jacob Ryder, forretningsan-
svarlig hos Båtmässan.
 Tommy Jarnbrink, arrangør af 

DykMässan, istemmer og tilføjer, 
at DykMässan vender hjem til 
Göteborg, hvor udstillerne ønsker 
at være. Derudover har besø-
gende på Dykmässan, gennem 
flere år, udtrykt ønsket om at se 
både på messen. Alle dykkere er 
bådfolk, så derfor er dette arran-
gement en win-win for begge 
messer. For mere information, se: 
dykmassan.se 
KILDE: DYKMÄSSAN PRESSEMEDDELELSE

http://www.xray-mag.com/ARD_RatioComputers
https://www.dykmassan.se/
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GREJNYT & BØGER
Af Peter Symes

Dive Rite Nomad Ray 

AP Rebreather Bail-out Mundstykke

Dynamic Nord SP-72 Vådragt

Osprey Transporter 
Waterproof Duffel 100 

OPLYSNINGER OG SYNSPUNKTER, DER ER BESKREVET I DENNE SEKTION ER IKKE NØDVENDIGVIS ET UDTRYK FOR HVERKEN REDAKTIONENS 
ELLER DANSK SPORTSDYKKER FORBUNDS HOLDNINGER. UDSTYR DER OMTALES PÅ DISSE SIDER HAR HELLER IKKE VÆRET TESTET ELLER 
ANMELDT AF REDAKTIONEN ELLER TILKNYTTEDE SKRIBENTER. INFORMATION, DER HER FORMIDLES, BASERER SIG PRIMÆRT PÅ OPLYSNINGER 
DER MODTAGES FRA PRODUCENTER ELLER FORHANDLERE, PRESSEMEDDELELSER, ELLER INFORMATION DER FINDES PÅ INTERNETTET. 
MODTAGET MATERIALE BLIVER REDIGERET FOR KORTFATTETHED, ENSARTETHED OG KONSISTENS.
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Denne våddragt fra det tyske brand, som er designet med de 
mest krævende dykkere i tankerne, er let at tage af og på. Den 
er forsynet med manchetter både ved håndled og ankler og 
har forstærkninger ved knæ og skuldre, der ikke hæmmer 
bevægeligheden, oplyser producenten. Ærmer og ben er 
udført i et tredimensionelt design, som skulle medføre en 
mere afslappet komfort under vand. Dragten, der har lyn-
lås på ryggen, fås i både 5 mm og 7 mm version, hvoraf 
sidstnævnte angives at være i klasse A for isolationsev-
ne. Producenten angiver endvidere, at dragten er fremstil-
let af neopren, der fremstilles fra jordudvundet kalksten 
frem for petrokemikalier med reduceret energiforbrug og 
CO2-udledning og brug af Eco Carbon Black fra genbrugte gummi-
dæk i en proces, der samlet sparer op til 60% af forbrug af vand og 
energi.  DynamicNord.com

Det nye RB160 mundstykke til AP Valves Inspiration rebreathere 
er designet således, at det både er nemt at skifte mellem åben 
og lukket position med en hånd samt er let at finde og betjene 

for en dykkermakker. Når der skiftes position, er der en mærk- og 
hørbar klikfunktion, som indikerer, at mundstykket er enten helt 

åbent eller helt lukket. Mundstykket er også gjort fladere, hvilket 
specielt undervandsfotografer vil værdsætte. Endvidere skulle 
mundstykket også have 15% lavere åndingsmodstand i forhold 

til ældre udgaver, og det forbedrede design med indbyggede 
envejsventiler er med til at reducere rumfanget i kammeret, hvor 

CO2 kan akkumulere.  APDiving.eu

Denne robuste og rejseklare duffelbag fra 
Osprey angives at være fuldstændig 

vandtæt i den forstand, at den opfylder 
den såkaldte IPX7 Waterproof rating, 

som indikerer, at den kan være nedsæn-
ket i mindst 30 minutter under 1 meter 

vand og stadig holde indholdet tørt. Dens 
volumen er på hele 100 liter, og den er for-

synet med en letløbende lynlåslukning, øjer 
til fastgørelse af stropper, som er fremstillet i 

korrosions-resistent aluminium samt polstrede skul-
derstropper og bærehåndtag, der er aftagelige. Fremstillet af et specielt 
slidstærkt nylon materiale, som er dobbelt belagt for ekstra slidstyrke. 

Tasken vejer 1,4 kg og måler 85 x 46 x 32 cm.  OspreyEurope.com

Dive Rite har lanceret deres længe ventede opdaterede ver-
sion af deres Nomad Ray BCD, som primært er designet 
med side-mount dykning for øje. Med sit strømlinede 
og ergonomiske design er den også velegnet til brug for 
dem, som vil snuse til tekniske dykkerkurser. Den tilhø-
rende vinge yder en opdrift på 20 kg, og kan således 
fint benyttes til både enkelt-flasker såvel som dobbelt-
sæt samt stage flasker. BCDen er udført i et materiale, 
som Dive Rite kalder for SuperFabric, som angives at 
være både slidstærkt, skridsikkert samt hurtigt tørren-
de. Seletøjet er justerbart på alle ledder og kanter, og 
skulderstropper og bælte er udskiftelige. D-ringene er 
støbt eller lavet af en legering, der er lavet specielt til 
det marine miljø. De tre integrerede vægtlommer er forsy-
net med lynlås. Vesten er forsynet med to dump ventiler. 
Sættet vejer 2,6 kg og fås i sort, blå, pink, rød og OD-grøn.  
DiveRite.com

GREJNYT & BØGER

DYNAM
IC NORD

https://dynamicnord.com/product/sp-72/
https://www.apdiving.eu/shop/en/rebreather/replacement-parts/mouthpiece-parts/rebreather-mouthpiece-dsv.html
https://www.ospreyeurope.com/shop/dk_en/osprey-transporter-wp-duffel-100-f22
https://www.diverite.com/products/nomad-sidemount/nomad-ray-sidemount-system/
https://www.diverite.com/products/nomad-sidemount/nomad-ray-sidemount-system/
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-eller besøg os i butikken

HHUUSSKK  AATT  FFÅÅ  DDIINN  KKLLUUBBRRAABBAATT!!
Det eneste, du skal gøre, er at oprette dig som bruger på vores hjemmeside med QR-koden herunder og angive
dine kontaktoplysninger samt DSF-medlemsnummer og klubnavn.
Eller gå til www.scubagear.dk/dsf-medlem og opret en profil.

Geneinno S1 

GE
NE

IN
NO

Med sit kompakte design kan denne undervands-
scooter rummes i håndbagagen. Den har en 
fremdrift på op til 6,5 km/t og kan gå til dyb-
der på op til 50 m. Det genopladelige lithium 
batteri, der yder op til 60 minutters brug, 
kan udskiftes på bare 10 sekunder, hvorved 
scooteren kan anvendes i længere tid. En aftagelig flyder 
hjælper med at opretholde en positiv opdrift. Kontrollerne er brugerven-
lige, men samtidigt børnesikrede. Scooteren er desuden forsynet med 
et universal beslag til action-kamera, der er kompatibelt med de fleste 
modeller samt en sikkerhedsline. Den vejer 12 kg og fylder 50 x 21 x 
22,5 cm.  Geneinno.us

OK, tanken er måske lidt søgt, men så 
måske alligevel ikke. For kunne 
det ikke være cool med 
en elektrisk dykker-
båd, der tilmed er en 
flyvebåd? Den svensk 
producerede Candela 
P-8 er godt nok desig-
net til at være en vand-
taxi, men adgangsfor-
holdene med fronten der 
kan åbnes helt op, ser ud til at være brugbar 
for dykkere, og størrelsen virker rigtig. Med dens elektriske 
pod-motor er det muligt for P-8 at cruise i næsten fuldstændig stil-
hed, så den ikke forstyrrer havets dyreliv eller bidrager med lydforurening. 
Energiforbruget reduceres desuden med 80%, når de computerstyrede 
hydrofoiler løfter skroget op over overfladen, så den kan cruise 40 sømil 
med 20 knob. Ved 30 knob får passagererne stadig en jævn tur, selv i uro-
ligt hav, da den flyver over bølgetoppe uden støj eller smæld. Om prisen, 
som vi ikke kender til, også er til at sluge, er så andet spørgsmål. Billig er 
den næppe, men cool-faktoren er i hvert fald i top.  Candela.com

GREJNYT & BØGER

Hva' med en elektrisk dykkerbåd?

CANDELA

Dive Cyprus the secret destination of the Mediterranean with 

 

Recreational, Technical & wreck Specialists 

✓ Dive on the world-famous Zenobia wreck as part of our exclusive ‘’Dive Easy Packages’’ 
from just €500!! The package includes 10 tailor made exceptional guided dives, T&W 

hire & 7 nights self-catering accommodation. 
✓ Exclusive ‘’Get Wrecked technical packages’’ 

✓ Cyprus is the perfect destination for newly qualified divers! Dive with tame turtles and 
the famous Musan sculpture park in warm blue water 

Contact us today to book your underwater adventure 

00357 96039632 dive@divestopcyprus.com 

http://www.xray-mag.com/ARD_ScubaGear
https://geneinno.us/products/geneinno-s1-underwater-scooter
https://candela.com/water-taxi/
mailto:dive@divestopcyprus.com
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I denne lækre sofabordsbog 
tager den professionelle 
undervandsfotograf Paul 
Flandinette samt havforsker 
og undervandsfotograf 
Michel Claereboudt, 
læseren med på en 
betagende opdagelsesrejse 
i Omans undervandsverden. 

Opulente kaffebords-bøger 
findes skam endnu. Tro mod dette klassiske 
format er layoutet elegant, og fotografierne 
får generøs plads til at udfolde sig på tværs 
af bogens opslag, så Omans pulserende 
undervandsverden kan ydes retfærdighed.

Mange andre coffee-table bøger byder ofte ikke 
på megen anden tekst end nødtørftigt fyldige 
billedtekster og lader meget tilbage at ønske, 
i forhold til at sætte billeder ind i en bredere 
sammenhæng. De fleste er ikke mere end et 
display af fotografisk teknik.

Det, som jeg derfor sætter pris på ved 
denne bog, er, at den er anderledes. Selvom 
den på samme vis også er et fotografisk 
udstillingsvindue, går den ganske detaljeret 
ind i emner som oceanografi og biogeografi, 
bevarelse af rev og skildpaddereservater.

Man får også et indblik i Omans historie, dets 
folk og forskellige regioner. Jeg følte mig i hvert 
fald klogere efter at have læst denne bog. Det 
gav mig også lyst til at besøge Oman for selv at 
kigge nærmere på alle herlighederne, men det 
er en helt anden historie. 

Udgiver/Forlag
• Hardback 300mm x 240mm
• 295 Fotos
• 160 Artsbeskrivelser
• 240 Sider
• Trykt på genanvendt
• 170 gsm mat art papir
• Index over engelske og latinske artsnavne

Bogen kan bestilles hos:
paulcflandinette@gmail.com

Nøgensnegleeksperterne Bernard 
Picton og Christine Morrow har udgivet 
en ny udgave af deres klassiske bog om 
nøgensnegle, der vil få alle, der er inte-
resseret i at finde og identificere nøgens-
negle til at slikke sig om munden.

Selvom bogen primært er fokuseret på arter, 
som findes omkring De Britiske Øer, findes 
flertallet af arterne i den flot illustrerede bog 
også i Danmark. Og så fås bogen fra et dansk 
forlag, se forneden. Bogen beskriver over 140 
arter, som hver præsenteres på over to sider med 
undervandsbilleder, blackbox-billeder af æggene 
og – i mange tilfælde – en beskrivelse af deres 
føde. De korte, præcise beskrivelser giver læseren 
væsentlig information om artens karakteristika, 
størrelse, levested, føde og udbredelse. Ca. 120 af 
arterne i bogen findes også i vores farvande.

Bogen er derfor ikke bare et samlerobjekt for 
nøgensnegl-entusiaster, men også er en stor 
hjælp til at finde -og identificere de arter, der 
findes i vores farvande. Bogen indeholder 
også kapitler om, hvad nøgensnegle spiser, 
reproduktion, anatomi samt et nyttigt kapitel 
om, hvordan man finder dem. 

Bernard Picton er kurator for marine 
invertebrater (hvirvelløse dyr), ved National 
Museums Northern Ireland i Belfast, mens 
medforfatter Christine Morrow er forsker ved 
Queen’s University i Belfast. De to har arbejdet 
med nøgensnegle siden 1970’erne, og første 
udgave af bogen fra 1994 er en klassiker, der 
nærmest er umulig at støve op. 

Udgiver/Forlag
• Forlag:Princeton University Press
• Format: Paperback / softback
• Sprog: Engelsk
• ISBN-13: 9780691208794
• Udgivelsesdato: 12-09-2023
• Første udgivelsesår: 2023
• Serie: Wild Nature Press
• Originalsprog: United States
• Sideantal: 360
• Forlag: Princeton University Press
• Sideoplysninger: 360 pages
• Mål: 148 x 222 x 28

Bogen kan bestilles hos:
williamdam.dk

GREJNYT & BØGERGREJNYT & BØGER

Secret Seas
Af Paul Flandinette  
og Michel Claereboudt

Nudibranchs of Britain,  
Ireland and Northwest Europe
Af Bernard Picton 
og Christine Morrow

mailto:paulcflandinette@gmail.com
https://www.williamdam.dk/nudibranchs-of-britain-ireland-and-northwest-europe__3074107
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In partnership with

DEMA SHOW 2023
NOVEMBER 14–17
Ernest N. Morial Convention Center | Halls G–J
NEW ORLEANS, LOUISIANA | DEMASHOW.COM

REGISTRATION COMING SOON

IN THEIN THE

OPPORTUNITIESOPPORTUNITIESOPPORTUNITIES
Lawson Woods Underwater Guide to the 
Red Sea er både en guide til de bedste 
dykkersteder og en foto ID-guide til 350 
almindelige forekommende arter af fisk, 
hvirvelløse dyr, koraller og megafauna.

Bogen er opdelt i tre sektioner: Den første er 
en introduktion til dykning og snorkling i Det 
Røde Hav, herunder hvad du kan forvente, og 
hvilke områder du kan tage til. Derefter følger 
en guide til de bedste steder for dykning og 
snorkling. Og endelig er der en fotografisk 
identifikations guide til 282 af de mest almin-
delige forekommende fisk, hvirvelløse dyr, 
koraller og megafauna.

Anden udgave er omhyggeligt opdateret, så 
den fortsat vil være vigtig lommeguide for 
dykkere og snorklere.

Det Røde Hav har over 1.000 arter af hvirvel-
løse dyr og over 200 arter af koraller, der dan-
ner grundlaget for et marint økosystem, som 
også omfatter 1.100 fiskearter, hvoraf knap 
20% er endemiske. - dvs at de alene er hjem-
mehørende i Rødehavet. 

Udgiver/Forlag
• ISBN 978-1-913679-36-1
• 210 x 148 mm
• 160 sider
• ca. 40.000 ord (inklusive billedtekster)
• 400 billeder + 3 kort
• Fuld farve overalt
• 14,99 £ paperback

Bogen kan bestilles hos:
johnbeaufoy.com

GREJNYT & BØGER

Underwater Guide to the Red Sea, 
2nd edition
Af Lawson Wood

http://www.xray-mag.com/ARD_DEMASHOW
https://johnbeaufoy.com/underwater-guide-red-sea/


SPORTSDYKKEREN NR. 2 · JUNI  2023 SPORTSDYKKEREN NR. 2 · JUNI 202324 25

DSF DSF
Tekst og fotos: Fridykningsudvalg

VM i Indendørs Fridykning 2023
Det danske landshold deltog med to atleter 
i VM i indendørs pool fridykning, som for 
første gang blev afholdt i Kuwait d. 2-13 
maj. Danmark var repræsenteret ved Anni 
Højgaard, som træner i Holbæk dykkerklub, 
og Jesper Lauridsen, som træner klubben 
Perlen der ligger i Herning.
De havde begge brugt de foregående seks måne-
der på at forberede sig og arbejdet målrettet heni-
mod at toppe under VM.

Anni Højgaard (41) er relativ ny i sporten, og har 
kun trænet fridykning i 18 måneder. Ikke desto 
mindre har hun vist sig i stand til at konkurrere på 
niveau med verdenseliten. Under VM præsterede 
hun således på et højt niveau, hvor hun pressede 
sig selv i alle discipliner og satte flere personlige 
rekorder. Herunder en ny Danmarksrekord i 4 x 
50m endurance race i tiden 2:55. 

Anni pressede sig også til det yderste i disciplinen 
statisk, hvor atleterne holder vejret længst muligt 
på en indånding. Her opnåede Anni et flot resultat 
på 5:00min. Dykket blev coachet af en meget stolt 
Jesper Lauridsen. På stævnets sidste dag præstere-
de Anni desuden at dykke 166m i disciplinen (DYN) 

Jesper Lauridsen og Anni Højgaard fra det danske 
landshold deltog i VM i indendørs pool fridykning, 

 som blev afholdt i Kuwait d. 2-13 maj. Anni Højgaard forbereder sig til et dyk.

Jesper Lauridsen satte nye Danmarksrekorder i 
monofinne, 2 x 50m speed og  4 x 50 endurance.

Anni Højgaard (til højre og nedenfor) 
satte en ny Danmarksrekord 

 i 4 x 50m endurance race.
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længde dyk med monofinne i 
poolens længderetning. Dykket 
blev udført med fuldt overskud, 
hvorfor hun modtog et hvidt kort 
for et godkendt dyk.

Anni har tidligere deltaget i både 
DM i dybde fridykning, som blev 
afholdt i Norge i Oslo fjorden, 
hvor hun vandt guld i 3 discipli-
ner, samt i indendørs pool fridyk-
ning i Odense universitets svøm-
mehal. Her hun placerede sig i 
toppen af dansk fridykning med 
et dyk i statisk på 4:36, hvorved 
hun vandt sølv og et dyk med 
bi-finner på 146m, som rakte til 
en bronze. Anni har desuden del-
taget i dybde konkurrence ved 
Authentic Big Blue, som afhold-
tes på den græske ø Amorgos, 
hvor filmen Big Blue i øvrigt 

blev optaget. Her gjorde hun 
sig bemærket med både dybe 
og sikre dyk til dybde på 36m i 
disciplinen med monofinne. 

Jesper Lauridsen (46), som 
har dyrket fridykning siden 
2018, har også sat flere danske 
rekorder og konkurreret i flere 

større internationale konkurren-
cer, hvor han har opnået gode 
resultater, herunder EM og VM 
i indendørs pool fridykning og 
dybde dykning. Han blev des-
uden Danmarksmester i 2020.

Op til dette VM har Jesper træ-
net målrettet med fokus på 

DSF

Jesper Lauridsen i aktion (ovenfor); 
Anni Højgaard og Jesper Lauridsen 
fejrer de gode resultater (til højre).

DSF

http://www.xray-mag.com/ARD_Dykcen
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Sæt X i kalenderen den 6. – 8. oktober. Dansk 
Sportsdykker Forbund er igen vært for afvikling 
af CMAS 1* og 2* Instruktøruddannelse.
 Vi fortsætter de gode erfaringer fra sidste 
år og samler M1 og M2 uddannelserne på en 
og samme weekend. Det kommer til at foregå i 
Middelfart, hvor vi har de mest optimale rammer 

både hvad angår teoretisk undervisning, men 
også i forhold til vand!
 Tilmeldingen åbner snart i medlemssyste-
met, og i mellemtiden kan du læse mere om 
krav til uddannelsen. Se: tekniskudvalg.sports-
dykning.dk/generelt-om-uddannelse/instruk-
toeruddannelse-2 

Information
fra Teknisk Udvalg (TU)

CMAS Instruktør Kursus: 6-8 oktober

monofinne teknik, power og 
endurance med sigte på at slå 
længderekorden på 236m, som 
blev sat for 12 år siden af Rune 
Hallum. Alt gik efter planen. Fra 
morgenstunden fandt han en ro 
i kroppen, en afklaret målrettet-
hed og en tro på at al den tid og 
træning, der var blevet lagt over 
det sidste halve år, ville føre til 
resultater. Det kastede en ny 
Danmarksrekord af sig, som nu 
lyder på 249,60.

Udover det lange monofinne 
dyk fik Jesper godkendt et 
dyk på 166m i disciplinen 
DNF (brystsvømning under 
vand) og satte herudover 

Danmarksrekorder i 2 x 50m 
speed og 4 x 50 endurance.

Der var en fantastisk oplevelse 
at deltage i det første VM, der 

blev afholdt i Mellemøsten, og 
konkurrere med verdenseliten og 
møde andre atleter, som vi kun 
ser til de store konkurrencer. 

Jesper Lauridsen i aktion (ovenfor); 
Anni Højgaard og Jesper Lauridsen 
tager en selfie ved det første VM, der 
blev afholdt i Mellemøsten (til højre).

DANSK SP OR T SDYKK ER F ORBUND

SPORTSDYKKEREN

SKRIBENTER
FOTOGRAFER

Kontakt: redaktion@sportsdykning.dk 

SØGER

OOGG

Bliv publiceret i Sportsdykkeren!  
Har du dykkerhistorier, nyheder eller indlæg? Så hører vi meget gerne fra dig. Er du i 
tvivl, om hvordan man skriver? No problem. Det hjælper vi med, og vi oplærer også nye 
skribenter. Vi modtager også gerne undervandsfotos, video og andre kreative input.

https://tekniskudvalg.sportsdykning.dk/generelt-om-uddannelse/instruktoeruddannelse-2/
https://tekniskudvalg.sportsdykning.dk/generelt-om-uddannelse/instruktoeruddannelse-2/
https://tekniskudvalg.sportsdykning.dk/generelt-om-uddannelse/instruktoeruddannelse-2/
mailto:redaktion@sportsdykning.dk
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Under første verdenskrig blev 
det mægtige krigsskib fra den 
østrigsk-ungarske flåde angre-
bet på et uventet tidspunkt. Den 
modige besætning på to itali-
enske torpedobåde tøvede ikke 
når det galt, og Szent István blev 
ramt to gange med dødelig kraft. 

Det var en stille nat den 
9. juni 1918, da de to 
søsterskibe SMS Szent 
István og Tegettoff 
forlod havnen i Pula 
(nu Kroatien) og 
satte kursen mod 
Dubrovnik. 
 Deres besæt-
ninger nærede ikke 
den store frygt for 
at blive angrebet af 
den italienske flåde, 
da de var ledsaget af en 
destroyer og seks torpe-
dobåde. Szent István var stadig 
et nyt skib på 20.000 tons, og havde 
indtil nu kun været benyttet til sky-

deøvelse med 
sine gigantiske 

12-tommer (30 cm) 
kanoner. 

 Skibet blev opkaldt efter den første 
katolske konge, Saint Stephen (på kro-

atisk: Szent István). Den oprindelige 
plan var, at begge skibe skulle mødes 
med andre enheder af flåden og udføre 
et angreb på den allierede havblokade 
nær Brindisi. Kaptajnen og hans office-
rer holdt et sidste forberedende møde 

i admiralens kahyt på agterdækket. 
Han udstedte de sidste instruktioner, 
mens næste vagtskifte gjorde sig klar. 
Det var en klar nat, og udkigsposterne 
havde intet at melde; ikke ét medlem 
af den mere end tusind mand store 

besætning havde mistanke om, at hel-
vede var ved bryde løs.

Dristigt angreb 
Det var midt om natten, da den italien-
ske korvetkaptajn, Luigi Rizzo, gav kom-

SMS Szent István
Østrigsk-Ungarsk slagskib fra Første Verdenskrig

KROATIEN KROATIEN

BILLEDER ©2023 NASA, TERRAMETRICS, KORTDATA ©2023 GOOGLE, GEOBASIS-DE/BKG (©2009), INST. GEOGR. NACIONAL, MAPA GISRAEL

Tekst og fotos: Vic Verlinden 

Dykker ved en 
af SMS Szent 

Istváns enorme 
skibsskruer
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Enorme kanoner på vraget af SMS Szent István (nedenfor); 
Szent István synker efter at være ramt af torpedoer fra en 

italiensk torpedobåd den 11. juni 1918 (øverst til højre)
Historisk foto SMS Szent István (nederst til højre)
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mandoen til at vende tilbage til basen. 
Torpedobådene MAS15 og MAS21 fra den 
italienske flåde havde haft en hård, men 
begivenhedsløs nat, og havde nu travlt 
med at komme i havn. 
 I den klare nat, bemærkede de plud-
selige røgfaner i den fjerne horisont. I 
disse farvande kunne det kun være et 
fjendtligt skib. Kaptajn Rizzo gav derfor 
sine kaptajner Gori og Aonzo ordre om 
at sejle direkte mod røgfanerne. Selvom 
det var langt at sejle, lykkedes det begge 

torpedobåde at bryde igennem ringen af 
eskorterende fartøjer og angribe. 
 Da de var inden for rækkevidde 
af de to store slagskibe, besluttede 
kaptajn Rizzo at lade MAS21 angribe 
Tegettoff, men dets torpedoer misse-
de slagskibet. Samtidig satte MAS15 
kurs mod Szent István og affyrede 
to torpedoer. Begge torpedoer ramte 
midtskibs ved maskinrummet. De 
bagerste kedelrum begyndte straks at 
oversvømme, hvilket fik skibet til at 

krænge 10 grader til styrbord. 
  Kaptajnen på Szent István gav 
straks ordre til at vende de tunge 
kanoner mod bagbord i forsøg på at 
modvirke krængningen. Men mere og 
mere vand væltede ind i kedelrumme-
ne, hvilket resulterede i at strømmen 
gik tabt og pumperne gik i stå. Klokken 
06:05 om morgenen kæntrede Szent 
István og sank tæt på øen Premuda. 
Slagskibets undergang blev filmet af 
en officer fra Tegettoff og er den ene-

ste film, der nogensinde er lavet under 
den første verdenskrig af et slagsskibs 
forlis. I denne katastrofe mistede 89 
besætningsmedlemmer livet.
 
Dykkerekspedition til  
en beskyttet krigsgrav 
Vraget af Szent István blev lokaliseret 
af den jugoslaviske flåde i halvfjerdser-
ne og er nu et beskyttet vrag. Du kan 
kun dykke på vragstedet med særlig 
tilladelse. Det tog min kroatiske ven 

Drazen Goricki lang tid at opnå alle de 
nødvendige tilladelser. Til sidst blev de 
leveret af kulturministeriet og under-
vandsarkæologisk afdeling. 
 Det var mange år siden, at der sidst 
blev givet tilladelse til at på dykke vra-
get. Vores hold bestod af dykkere fra 
fem forskellige lande, men også dykkere 
fra en særlig dykkerenhed af politiet og 
den kroatiske flåde ville slutte sig til os. 
Vores hjemmehavn under ekspeditionen 
var base for politiets særlige dykke-
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Historisk foto af SMS 

Szent Istváns forlis 
under Første Verdenskrig 
(højre) og søsætning på 
Fiume på den 15. januar 
1914 (nederst til højre)

SMS Szent István var det sidste af fire Tegetthoff-klasse dread-
nought slagskibe, der blev bygget til den østrig-ungarske flåde.

BUNDESARCHIV, BILD 134-C2280 / WIKIMEDIA COMMONS / CC-BY-SA 3.0
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renhed i Mali Losinj. Vi ville bruge deres 
hurtige båd til at sejle ud til vraget, som 
befandt sig 20 sømil fra basen. På basen 
var det også muligt at få trimix og klar-
gøre vores rebreathers. 
 På ekspeditionen blev vi assisteret 
af undervandsarkæolog Igor Miholjek 
fra Croatian Conservation Institute. 
Han var ansvarlig for optagning og kon-
servering af genstande fra vraget. Igor 
var også en erfaren trimix-dykker. Det 
var også intentionen at tage så mange 
foto- og videooptagelser som muligt i 
-og omkring vraget.

Første rekognoscering  
med forhindringer 
Det er ikke ofte, man får mulighed for at 
dykke et vrag, der har været lukket af 
for dykning.

Aktiviteter.  Derfor ville jeg forberede mig og 
gav mit udstyr et ekstra grundigt tjek, inden 
jeg tog afsted til Kroatien. Selv mit kamera blev 
testet i alle detaljer. 
 Forud for det første dyk blev dykkeplanen 
diskuteret under briefingen, og holdene blev 
delt. Min kammerat var Phillipe Alfarei fra 
Østrig. Kort før dykket testede jeg mit kamera 

og bemærkede, at min blitz 
ikke virkede. Jeg besluttede at 
lave billeder med mit videolys 
i stedet for. Under nedstignin-
gen til vraget stod det klart, at 
sigtbarheden allerhøjst var 6 
meter. Bundlinen var fastgjort 
til en af de to store propeller 
og lige ved siden af dem var 
rorene tydeligt synlige. 
 Efter at have taget nogle 
billeder søgte vi længere 
ned mod bunden og fandt en 

åbning, hvor vi kunne svømme ind under vra-
get. Pladsen, hvor vi svømmede, var ret stor, 
og vi fandt flere lædersko mellem vraggodset 
på havbunden. Cirka 15 meter fremme kunne 
vi genkende de store kanoner, hvis mundinger 
pegede udefter. Løbene på 30 cm kanonerne 
var gigantiske og gav et godt indtryk af stør-
relsen af dette enorme vrag. Men på 66 meters 

http://www.xray-mag.com/ARD_Shearwater_TericXSwift
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         SeaLifeCameras             SeaLifeCameras           SeaLifeCameras             SeaLifeCameras  

3.0 TM

Micro 3.0 Pro Duo 5000 Set

LCD

www.SeaLife-Cameras.comwww.SeaLife-Cameras.com        

16MP Resolution

Flood Proof

4K Ultra HD Video

RAW Image Capture

WiFi Share

3 Dive Modes

Hi Res Display

100°  Wide Angle Lens

143°  Dome Lens (Optional)

Artefakter fundet i admiralens kvarter 
(ovenfor og nederst til højre); Fodtøj fundet 

på vraget af Szent István (øverst til højre)

KROATIEN

dybde har man ikke meget tid til rådig-
hed, og vi svømmede tilbage til bundli-
nen for at starte vores opstigning og en 
lang dekompression. 

Kaptajnernes badeværelse 
Under de efterfølgende dyk fandt 
Goricki vej til admiralens kahyt. Herfra 
blev flere flotte bronzelamper med glas 
hentet op til konservering. Den telefon, 
hvormed ordrerne blev givet til broen, 
blev fundet dybt inde i vraget og også 
optaget til konservering. Det siger sig 
selv, at på 66 meters dybde var disse 
penetrationer behæftet med betydelig 
risiko, som ikke blev mindre af at vra-
get ligger på hovedet. 
 Tæt på admiralens kahyt fandt vi 
hans badeværelse med dets letgen-

http://www.xray-mag.com/ARD_SeaLife_Micro3-0sets
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RESERVATIONS: +599 717 5080 
WWW.BUDDYDIVE.COM
INFO@BUDDYDIVE.COM

Learn about the reef and underwater life of Bonaire
from Fish ID expert Eric Riesch. Get a 2nd diver dives
for free special plus a discount on the Fish ID books!
Visit our website for info and bookings.

Your Buddies
Marine Life Education

Bronzelampe fundet på vraget 
af Szent István (nedenfor); 
Søgeprojektør på vraget af 
Szent István (øverst til venstre)

FAKTA   SMS SVENT ISTVAN

SMS Svent István: Slagskib opkaldt efter 
Ungarns første kristne konge, Saint 
Stephen I. 

VÆRFT: Ganz & Company Danubius  
skibsværft, søsat 1914 (Fiume – nu Rijeka) 
TONNAGE: 20.000 ton 
LÆNGDE: 152 m 
BREDDE: 28 m 
BESÆTNING: 1094 
FREMDRIFT: 2 propeller 
HASTIGHED: 20 knob 
BEVÆBNING: 
4 x 12 tommer (30 cm) kanoner 
12 x 5, 9 tommer (15 cm) kanoner 
12 x 2, 8 tommer (7 cm) kanoner 
3 x 66 mm AA kanoner 
4 x 533 mm torpedoer 

kendelige badekar. Der blev også hentet noget 
sølvbestik og porcelæn fra de forskellige kahyt-
ter. Under et af mine dyk opdagede jeg en af de 
store søgelys, der var monteret på masten og nu 
lå delvist begravet i sandet. Tættere på stævnen 
fandt vi ammunitionsmagasinet, som også blev 
filmet og fotograferet. Under hele ekspeditionen 
var vejret usædvanligt godt og uden megen vind. 
Vi foretog mere end 70 dyk, og i de efterfølgen-
de måneder vil alle genfundne artefakter blive 
konserveret og katalogiseret, for til slut at blive 
udstillet på et museum. 

Forfatter og teknisk dykker Vic Verlinden har 
skrevet flere dykkerbøger og mange artikler til 
internationale dykkermagasiner. Han er stifter 
af nonprofit organisationen Wreck Dive Team, 

som er involveret i dykkerekspeditioner rundt 
om i verden. I 1993 lokaliserede han det 
østindiske handelsskib The Roompot, i 
Nordsøen – som sank i 1853. Samlingen 
af genstande fra dette historiske 
skibsvrag er nu udstillet på bymuseet 
i Zierikzee, Holland. Han var også 
arrangør af den tekniske dykkerevent 
TekDive Europe (tekdive-europe.
com). Han har også været 
foredragsholder ved adskillige 
internationale dykkerkonferencer 
og events. I løbet af de seneste 
15 år har han fokuseret på at 
fotografere og filme vrag, der ligger 
udover rekreative dybder. 

http://www.xray-mag.com/ARD_BuddyDive_MarineLifeEdu
http://www.tekdive-europe.com
http://www.tekdive-europe.com
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Blücher

NORGE NORGE

Tysk krydser fra 2. Verdenskrig i Oslofjord
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Historisk foto af den tyske krydser Blücher

Kanoner på 
Blücher-vraget er 

stadig på plads.

KL
EI

N,
 A

. /
 B

UN
DE

SA
RC

HI
V,

 D
VM

 
10

 B
IL

D-
23

-6
3-

09
 / 

CC
-B

Y-
SA

 3
.0

MATTIAS VENDLEGÅRD

Tekst: Mattias Vendlegård
Fotos: Mattias Vendlegård
og Daniel Kressin

I bunden af Oslofjorden ligger 
vraget af den tyske krydser 
Blücher som blev sænket da 
tyskerne invaderede Norge 
under Anden Verdenskrig. En 
gruppe af GUE-dykkere fra 
Norge, Sverige og Finland, 
ledet af projektleder 
Gunnar Midtgaard, 
aflagde vraget 
et besøg for at 
dokumente-
re det. Mattias 
Vendlegård, der 
gjorde tjeneste på 
fotoholdet, beretter.

Vi steg langsomt ned gennem det 
kolde mørke vand. For hver meter 
blev mørket tættere og tættere, 
og vandet koldere og koldere. 
Lyskegler fra hele holdet afsøgte 
mørket under os, vi søgte alle efter 
det samme – det, vi vidste, var 
dernede, det, der havde bragt os 

alle sammen, og grunden til, at vi 
var her.
 Pludselig, ud af ingenting, 
dukkede Blücher op. Blot et par 
meter foran os så vi hende som en 
afspejling af mørkt stål. Blücher 
forsøgte at skjule sin størrelse i 
mørket, men vi oplevede alle, hvor 

bittesmå vi var i sammenligning 
med dette kolossale skib – vi var 
bare små besøgende på hendes 
sidste hvilested.
 Når du lander på et vrag af 
Blüchers kaliber, er det en over-
vældende oplevelse. Denne krigs-
maskine blev sænket i kamp, 

og da den landede på bunden af 
Oslofjorden, blev Blücher frosset 
fast i tiden.
 Historien føles aldrig så leven-
de, som når man dykker ned i et 
vrag, der har kæmpet for selve 
dets overlevelse. Man kan se spo-
rene af slaget: tomme granater, 
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Dykkerbåden fortøjet, hvor vi steg ned på Blücher (herover); Torpedo på 
Blücher, klar til affyring (til højre); Historisk foto fra Blüchers forlis i 1940 
i Oslofjorden (nederst til højre); Supportdykker samler stageflasker og 
scootere (til venstre).
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kanoner, der leder efter et mål, 
misformet metal og støvler af 
sømænd, der aldrig nåede tilba-
ge i havn.
 Dette er historie i sin mest 
virkelige og nøgne form. Der er 
ingen skilte eller plakater, rej-

seguider, restaureringsplaner 
eller souvenirbutikker på vrag. 
Vrag er et fastfrosset øjeblik i 
tiden, et øjeblik af panik og for-
færdelse. Mens resten af verden 
gik videre, gik tiden på Blücher 
i stå. Her er det stadig den 9. 
april 1940. Men intet varer evigt, 
og langsomt er dette storslåede 
stykke historie ved at forsvinde.
 Til sidst vil det barske miljø, 
som omgiver Blücher, besejre 
hende. Blücher var ikke skabt 
til at være her, på havets bund; 
endnu en gang kæmper hun en 
kamp som hun er dømt til tabe. 
En skønne dag vil der ikke være 
noget tilbage af Blücher. Det er 
også derfor, vi var her, og det var 
derfor, det, vores team gjorde på 
denne side, var vigtigt.

April 1940
Vi skruer tiden tilbage til nat-
ten til den 8. april 1940. Anden 
Verdenskrig var startet kun syv 
måneder tidligere i Polen, og 
det var gået op for Norge, at det 
også kunne være mål for Hitlers 
styrker. Som en del af Operation 
Weserübung (kodenavn for 
Tysklands angreb på Danmark 
og Norge) blev Tysklands nyeste 
og mest moderne tunge krydser, 
Blücher, beordret til at gå ind i 
Oslofjorden sammen med ”lom-
meslagskibet” eller Deutschland-
klassekrydseren Lützow, den 
lette krydser Emden, tre torpedo-
både og otte minestrygere med i 
alt 2.000 tropper.
 Planen var at invadere den 
norske hovedstad, Oslo, i et 

overraskelsesangreb. Dette var 
Blüchers første mission, og 
kommandanten om bord, Oscar 
Kummetz, mente, at de stærkt 
afvæbnede norske styrker ikke 
ville have mod eller magt til at 
stå op mod hans moderne tunge 
krydser og de øvrige skibe i 
hans eskadre.
 I Olso-fjordens snævreste 
passage lå den norske fæst-
ning Oscarsborg, men dens 
kommandant, Birger Eriksen, 
havde ikke mange midler til sin 
rådighed for at forsvare hoved-
staden. Fæstningen havde 
kun tre 28 cm Krupp-kanoner, 
der stammede helt tilbage 
fra 1892, og nord for fæst-
ningen havde han Kaholmen-

torpedobatteriet, som kun var 
udstyret med et par 45 cm 
Whitehead-torpedoer fra 1906.
 Fortet var tilmed underbe-
mandet, og de få mænd, han 
havde til rådighed, var hverken 
trænede eller erfarne i kamp. De 
var en blanding af værnepligtige 

rekrutter, kokke og læger, og 
ingen af dem havde nogensinde 
set eller hørt en Krupp-kanon i 
aktion før, og de havde bestemt 
aldrig affyret en. Kommandant 
Eriksens mangel på mandskab 
betød, at han ikke engang 
kunne bruge alle tre kanoner og 
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Torpedobatteri på styrbord side, hvor teakdækket stadig er i god stand.

MATTIAS VENDLEGÅRD

måtte nøjes med kun to.
 ”Indkommende krigsskib med 
slukket lys ved Filtvedt!” Denne 
melding nåede Eriksen tidligt 
om morgenen, og han vidste, at 
fjenden nu kun var seks sømil 
fra hans fæstning. Eriksen vid-
ste, at fæstningen mere lignede 
et museum end et moderne fort, 
men pligtfølelsen og loyaliteten 
over for sit land fik ham til at 
beordre, at der skulle åbnes ild.
  Eriksen havde selv taget 
opstilling ved hovedbatteriet 
”for at alle kunne se, hvem 
som havde kommandoen, og 
var ansvarlig”. Fæstningens 
afstandsmåler var tilmed 
defekt, men Eriksen havde 
været batterikommandør i 1905 
og bedømte afstanden efter 
hukommelsen. De skød, så 
snart de havde Blücher inden 

for rækkevidde, som blev ramt 
af første runde. En af granaterne 
ramte et ammunitionsmagasin, 
hvilket forårsagede en massiv 
eksplosion, der satte ild til den 
tunge krydser. På trods af dette 
træf udbrød der en voldsom 
kamp mellem fæstningen og 
Blücher der fortsatte sin færd.
 Men Blücher kendte ikke til 
torpedobatteriet ved Kaholmen, 
og så snart hun kom inden for 
dets rækkevidde, afgav det en 
salve. På trods af deres alder 
gjorde torpedoerne deres arbej-
de og forårsagede voldsom 
skade. På dette tidspunkt var 
Blüchers ror holdt op med at 
virke, og hun var begyndt at 
krænge. Omkring 1.000 m efter 
hun passerede Oscarsborg 
fæstning, kæntrede Blücher og 
forsvandt ned i fjorden for altid.

 Ansigterne og skrigene fra 
sårede sømænd, der svøm-
mede for deres liv i blandin-
gen af koldt vand og bræn-
dende olie, var forfærdelige. 
Lommeslagskibet Lützow 
og den lette krydser Emden 
havde nu nordmændenes fulde 
opmærksomhed og blev nu 
bombarderet. Der blev givet 
ordre om fuld kraft agterud, 
og skibene bakkede væk fra 
beskydningen, i øvrigt i den tro, 
at Blücher havde ramt miner.
 Sænkning af Blücher forsin-
kede det tyske angreb på Oslo. 
Takket være denne forsinkelse 
kunne kongen af Norge og med-
lemmer af den norske regering 
undslippe, og derfor overgav 
den norske regering sig aldrig til 
Nazityskland.

http://www.xray-mag.com/ARD_WaterproofD7X
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I dag
I dag hviler det massive 
vrag af Blücher på bunden 
af Oslofjorden på 90 meters 
dybde. Vraget ligger næsten 
helt på hovedet og hviler på 
bagbord og broen. Hendes 
mægtige 2x20 cm forreste 
kanoner er skjult i havbunden, 
og i dag er det kun de bagerste 
hjørner af kanonerne, der kan 
ses. De to 2x20 cm kanoner fra 
agterstavnen er faldet ned fra 
det omvendte dæk og ligger nu 
også på hovedet på havbunden.
 Alle tolv af de 10,5 cm kano-
ner, samt alle antiluftskyts, 
er stadig på deres oprindelige 
plads på skibet. Det er let at få 
følelsen af, at der er kanoner 
og kanoner overalt, hvor man 

ser hen, når man dykker ned i 
denne mægtige krigsmaskine.
 Blücher-torpedobatterier er 
stadig på plads med nogle af de 
torpedoer, der aldrig fik chancen 
for at sprede deres ødelæggen-
de kraft. Her kan man også se, 
at teaktræsdækket stadig er i 
god stand på trods af at have 
tilbragt mere end 70 år på fjor-
dens bund.

Projektet
Målet med projektet har været 
at dokumentere Blücher og dens 
nuværende tilstand. Projektet 
er som nævnt tidligere kørt 
som et fælles projekt med GUE-
dykkere fra Norge, Finland og 
Sverige. Dykningen blev udført 
med dybdedykkerhold, der tog 

videooptagelser og billeder af 
vraget. De dybe dyk blev udført 
med hold på tre til fire dykkere, 
inklusive to HMI lysdykkere, en 
undervandsfotograf/videograf 
og en dykkermodel.
 Alle dybdedykkerholdene 
blev støttet af et dedikeret hold 
af støttedykkere i vandet, der 
assisterede dybdedykkerne 
med gas, næring og udstyr. 
Fjords Underwater Explorers 
(FUE) fra Norge var vært for 
projektet og styrede logistikken 
med både og gaspåfyldninger. 
Gaspåfyldningerne var en kri-
tisk del af projektet, og alle dyk 
blev udført med 12/65 og åbent 
kredsløb. Dette gav dybdyk-
kerholdene en bundtid på 25 
minutter med en samlet runtime 

på 2,5 timer. Hvert hold dybde-
dykker lavede tre dyk fordelt på 
tre dage.
 Selvom alle dyk blev foreta-
get om sommeren, kom vand-
temperaturerne i bunden aldrig 
over 5°C eller 15°C på de lavere 
dekompressionsstop. At dykke 
til disse dybder, så længe, i så 
koldt vand, krævede meget af 
dykkerne, deres udstyr og ruti-
ner. Alle dykkere, der var invol-
veret i dette projekt, havde erfa-
ring med både koldtvandsdyk-
ning og dybdedykning, hvilket 
også var et krav for at dyknin-
gen kunne udføres på sikker vis 
og samtidig opnå de resultater, 
som projektet sigtede efter.
 Der er intet dagslys tilbage på 
90 meters dybde i Oslofjorden, 

så Blücher henligger i fuldstæn-
dig mørke. Selv med to kraftige 
lamper pr. hold var sigtbarheden 
aldrig mere end 5 til 10 m, hvil-
ket krævede stor koncentration 
og navigationsevne fra alle der 
dykkede på vraget.
 Det er vigtigt at huske på, at 
Blücher repræsenterer et vigtigt 
stykke historie, såvel som det 

er et gravsted for flere hundrede 
søfolk. Enhver, der dykker dette 
vrag, bør holde dette i mente og 
altid dykke med respekt. 
  
En særlig tak går til Fjords 
Underwater Explorers (FUE), 
som stod for al logistikken. 

FAKTA  PROJEKTETS DYKKERE:

PROJEKTLEDER
Gunnar Midtgaard

DYKKERLEDER
Ronald Larsen

VIDEOHOLD
Gunnar Midtgaard, Norge
Fredrik Taule, Norge
Martin B. Karlsson, Norge
Bjørn Opperud, Norge
Martin Nålsund, Norge
Hallvard Opheim, Norge
Jørgen Birkhaug, Norge
Anders Bertelsen, Norge

SUPPORTDYKKERE
Dan Morten Tryli, Norge
Daniel Kressin, Sverige
Erling Hoydal, Norge
Kacper Rybakiewicz, Norge
Aleksander Thomassen, Norge
Edward Smith, Norge
Garm Sätre, Norge

FOTOHOLD
Mattias Vendlegård, Sverige
Bjørn Stubne, Norge
Daniel Kressin, Sverige
Erik Hultén, Finland
Fredrik Gestranius, Finland
Mattias Sjöström, Finland 

Supportdykker, der indsamler 
stageflasker og scootere på  et 
lavvandet dekompressionsstop 
(herover); Luftværnskyts på 
Blücher-vraget (til venstre)

MATTIAS VENDLEGÅRD
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Britisk ubåd fra 2. Verdenskrig 
lokaliseret i Ægæerhavet

Arkivfoto af den Britiske ubåd HMS Triumph
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Vraget af den britiske ubåd 
HMS Triumph, der forsvandt 
sporløst i 1942, er blevet 
fundet på bunden af Det 
Ægæiske Hav af den græ-
ske vragdetektiv Kostas 
Thoctarides og hans team.

Kostas Thoctarides fortalte det 
statslige nyhedsbureau ANA, 
at hans team havde lokaliseret 
vraget af HMS Triumph på 200 
meters dybde på en position i 
Det Ægæiske Hav, der ikke er 
blevet offentliggjort.
 HMS Triumph var en britisk 
T-klasse ubåd, som opererede 
i Det Ægæiske under Anden 
Verdenskrig. Her udførte den 
tyve missioner, herunder angreb 
på aksemagternes fartøjer, land-
satte britiske kommandosolda-
ter og reddede allierede soldater, 
indtil den forsvandt under en 

mission i 1942 med 84 besæt-
ningsmedlemmer ombord. 
 HMS Triumph blev sidst 
observeret af en italiensk pilot 
omkring 4 sømil sydøst for Cape 
Sounion, som er nær Athen, kl. 
12.00 den 9. januar 1942.
 I årtierne efter dens forsvin-
den gjorde forskellige hold fra 
Storbritannien, Malta og Rusland 
forsøg på at lokalisere vraget, 
men uden held.
 Thoktaridis  begyndte sin 
søgen efter ubåden i 1998, 
og på sin Facebook profil 
giver han udtryk for, at det 
var ”den hårdeste mission, 
jeg nogensinde har påtaget 
mig”. ”Ubådens historie har 
så mange aspekter og er unik 
i flådens krøniker, eftersom 
den er uadskilleligt forbun-
det modstandsbevægelser 
og hemmelige tjenester, som 
opererede under besættelsen,” 

udtalte Thoktaridis  til Athens-
Macedonian News Agency.

Hvad sank ubåden?
Før den forsvundne ubåd blev 
lokaliseret på bunden af Det 
Ægæiske Hav, var der flere teo-
rier fremme om, hvad der kunne 
være årsag til dens forsvinden. 
Der blev spekuleret i, at den 
ramte en mine og sank, at den 
blev sat ud af funktion som 
følge af et uheld under dykning, 
eller gik på grund.
 Thoktaridis fortalte ANA, at 
ubådens periskoper var nede 
og lugerne lukkede, hvilket indi-
kerer, at den var ved at dykke 
dybt i sine sidste øjeblikke. Den 
ser ud til at være sunket på 
grund af en kraftig eksplosion 
i dens forreste del, men hvad 
årsagen var hertil er stadig 
uklart, sagde han.  KILDE: 

ATHENS-MACEDONIAN NEWS AGENCY
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Comfortable accommodation, ranging from single rooms to private house at the diving center. 
Complete package of accommodation, food & diving. 

Specially built dive boats with toilet and plenty of space for comfortable & safe diving. 
Full day of diving in a relaxed and peaceful way, no uneccessary unloading of dive equipment 

between the dives. 
Welcome!
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Sesimbra
Tekst og fotos: Brandi Mueller

Dykkerglæder i det sydvestlige Portugal
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Skægtorsk (Trisopterus luscus) i buen ved Pedra do Leão (ovenfor); Blæksprutte ved Ponta 
da Passagem (øverst til højre); Parring af Felimare cantabrica nøgensnegle (forrige side)

Klipper ved Gruta do Arcanzil, der ligger syd for Sesimbra, nær Cape Espichel

Lige syd for Lissabon, Portugals 
hovedstad, ligger nationalparken 
Arrábida, som blev grundlagt i 
1976. Den dækker et område 
på den sydlige del af Setúbal-
halvøen, på 175,41 kvadratkilo-
meter land og hav. Brandi Mueller 
har besøgt Sesimbra, som græn-
ser op til det marine reservat, der 
huser et væld af arter. 

I 1998 blev Arrábida National Park 
udvidet med Professor Luiz Saldanha 
Marine Park, hvor man finder over 1.400 
arter marint liv. Området er fuldstændig 

beskyttet mod al menneskelig aktivitet, 
hvilket gør det muligt for området, der 
tidligere var meget medtaget, at komme 
sig og det er hverken tilladt at fiske, 
sejle eller dykke i området. 
 Lige ved siden af dette beskyttede 
naturområde område ligger landsbyen 
Sesimbra, hvor fiskeri, sejlads og dyk-
ning er tilladt, og hvor dykningen er 
kendt for at være fremragende.  
 Mens jeg forberedte mig på at det 
foredrag jeg skulle holde ved Diving 
Talks 2022 på den nærliggende Tróia-
halvøen, besluttede jeg, at hvis jeg 
alligevel skulle rejse hele vejen til 
Portugal, kunne jeg lige så godt dykke 

der. Mens Azorerne og Madeira er mere 
kendte, foreslog Arlindo Serrão fra Dive 
Portugal og arrangør af Diving Talks, at 
jeg skulle tjekke noget af det, som det 
portugisiske fastland har at byde på. 
Dette lød som en god idé, især fordi jeg 
normalt kan lide at besøge steder, der 
ikke nødvendigvis er på alles radar. 
 Inden længe var jeg landet i 
Portugal, og jeg var snart opslugt af 
en fantastisk weekend med at lytte til 
nogle af dykningens mest indflydel-
sesrige talere samt interagere og chat-
te med dem. Diving Talks, i sin anden 
udgave, var en forfriskende begi-
venhed med fokus på 20-minutters 
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www.divingtalks.com | divingtalks@divingtalks.com

Come to Portugal, 
Spend a fantassc weekend

DIVE into the depths of our shared passion for diving

PORTUGAL 2023
INTERNATIONAL DIVING SHOW

LISBON, OCTOBER 6 to 8

PORTUGAL PORTUGALSolnedgangsudsigt fra balkonen 
(til venstre) på mit værelse 
på Four Points by Sheraton 
Sesimbra (marriott.com); Four 
Points by Sheraton Sesimbra 
(nedenfor); Udsigt over havnen 
ved Sesimbra (nederst til højre)

Selfie, efter mit foredrag ved 2022 Diving 
Talks på Tróia-halvøen, der ligger syd for 
Lissabon i Portugal

foredrag af talere og masser af 
samtale bagefter. Kaffepauser, 
frokoster og middage var mine 
yndlingsøjeblikke, og nogle 
gange fortsatte samtalerne 
til langt ud på natten. Omend 
dykkerbranchen endnu ikke 
var kommet helt ud af pande-
mien lange skygger, satte jeg 
pris på en fornøjelig weekend i 
opløftende selskab, hvor andre 
inspirerende dykkernes passi-
on lovede godt for fremtiden.
 

Sesimbra 
Da hvirvelvinden af foredrag om 
dykning havde lagt sig, tog jeg 
videre til Sesimbra, som blot 
ligger en kort køretur fra Tróia 
eller en times kørsel syd for 
Lissabon. Her checkede jeg ind 
på det komfortable hotel Four 
Points by Sheraton. Med sin 
beliggenhed højt over landsby-
en havde mit værelse en fanta-
stisk udsigt over havet. Jeg tog 
mig en dag med afslapning og 
restituering på hotellet og fik 

indhentet lidt arbejde. Men først 
gik jeg i ombord i den omfatten-
de morgenbuffet, der bød på 
æg, kød, oste, kager, frisk juice 
og meget andet. Senere, da jeg 
havde fået arbejdet af vejen, 
nød jeg en dejlig, rolig middag 
på den samme restaurant med 
en salat og burger og et omfat-
tende lokalt vinkort. 
 Næste morgen (efter at have 
forkælet mig igen med den dej-
lige Four Points-morgenmad), 
blev jeg hentet af Maria fra Anthia 

http://www.xray-mag.com/ARD_DivingTalks
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Stranden ved Sesimbra (oven-
for); Dykkere vender tilbage 
til Jori IV (øverst i midten); 

Velkomst kager på Four Points 
by Sheraton Sesimbra (til ven-

stre), inklusive Portugals berømte 
pastel de nata, en æggecreme tærte 

(venstre side af billedet)

At køre i en trailer til dykkerbåden – det er 
bare med at holde godt fast!

Anthia Diving 
Centers butiksfacade 
(ovenfor); Luisella 
babai nøgensnegl på 
revet (til højre); Cetus, 
en af Anthia Diving 
Centers dykkerbåde 
(til venstre)

Dive Center som ligger nær ved 
havnen. Her har dykkercentret 
sin butik, undervisningslokale, 
omklædningsrum med brusere og 
et område til klargøring af dykker-
udstyr. På grund af flyselskabets 
bagagerestriktioner havde jeg ladet 
min egen våddragt og finner blive 
hjemme, noget jeg næsten ellers 
aldrig gør. Jeg havde dog set online, 
at de tilbød udlejningsudstyr af høj 
kvalitet, inklusive 7 mm semi-dry 
våddragter. Maria og dykkerguiden 
Pedro hjalp med at udstyre mig 
med en våddragt og finner, og jeg 

fik samlet resten af mit udstyr og 
fik det læsset på en trailer. 
 Det var en hverdag, så butik-
ken var mindre travl, end den 
ville være i weekenden, og der 
kun få andre dykkere til stede. 
Efter at have læsset grejet på 
traileren, fik vi besked på også 
at kravle op på traileren og holde 
fast. Således blev vi kørt til dyk-
kerbåden, siddende på en trailer, 
der blev trukket af en firehjuls-
trækker. Man kunne sagtens 
have gået den korte afstand til 
båden, hvis man ønskede det,el-

ler blive køre i en golfvogn, der 
fulgte efter, men jeg var med på 
den værste.  I havnen ventede 
en stor gummibåd, Jori IV, på os, 
og vi læssede udstyret således 
at det stod stabilt og sikret i 
midten. Snart var vi på vej ud af 
havnen men kursen sat sydover.

Jardim das Gorgónias 
(Gorgoniernes Have) Vores før-
ste dykkersted var kun en kort 
tur fra havnen, og med hjælp fra 
besætningen fik vi rigget op og 
rullede i vandet. Jeg var taknem-

melig for den 7 mm semi-dry 
dragt, da vandet der omsluttede 
mig bare var 16°C, og jeg fortrød 
lidt at jeg ikke havde taget min 
tørdragt med. Men kulden blev 
hurtigt glemt, da vi nåede hav-
bunden, og en blæksprutte kig-
gede ud fra et hul gravet under 
betonklodsen, som fortøjningen 
var bundet til. Den havde diver-
se skaller fra tidligere måltider 
stablet uden for sin hule og den 
kiggede op på os. 
 Vi fortsatte langs et revområde 
med tang, der voksede på alle 

klippeoverfladerne, hvilket udgjor-
de masser af gemmesteder for 
fisk. Vi var ikke langt inde i dykket 
før vi allerede havde set fire blæk-
sprutter, hvor to muligvis friede til 
hinanden. De var begge helt ude 
på revet med fangarme, der krøl-
lede og bevægede sig rundt, i en 
udførlig blæksprutteparringsdans. 
 Som navnet på dykkerstedet 
antyder, var der farverige gor-
gonier overalt, som stod i klar 
kontrast mod tangens grønne 
bladhang. Da vi vendte tilbage til 
fortøjningslinjen, var blæksprut-
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Dykkere svømmer gennem en bue ved Pedra do Leão (ovenfor);  
Fritsvømmende Polycera quadrilineata nøgensnegl (i midten)

Stime af havbrase ved Pedra do Leão (ovenfor); Skægtorsk 
(Trisopterus luscus) med dykker ved Pedra do Leão (øverst til 
højre); Blæksprutte ved Jardim das Gorgonias (til venstre)

ten ikke længere hjemme; den var 
nok blevet træt af at blive overbe-
gloet af dykkere, og så steg vi op 
langs bundtovet til båden. 

Pedra do Leão 
(Løvens Sten) Båden havde kun 
sejlet et ganske kort stykke før 
dykkerguiden Harriett udpege-
de et kalkstensparti der havde 

form som en løve. Jeg 
kunne nu ikke rigtig 
se det for mig, men 
jeg nikkede anerken-
dende af høflighed.  
Vores næste dyk var 
under denne klippe. 
Her var der tangen 

endnu mere frodig og vi fulgte en 
sti, der førte til en stor bue, der 
næsten var blokeret med stimer 
af havbrasen og andre livlige fisk. 
Mens vi svømmede igennem sti-
merne, delte dene sig omkring os, 
så vi var helt omsluttede af en 
kugle af sølvglimt. 
 Efter dykket sejlede vi tilba-
ge til havnen, men stoppede op 

undervejs, da en gruppe øresvin 
(delfiner) svømmede forbi. Oppe 
på land var himmel stadig skyfri 
og lufttemperaturen lå på beha-
gelige 21°C så efter jeg havde 
fået tørt tøj på, spadserede 
jeg ned til Sesimbras centrum. 
Brostensbelagte gader snoede 
og drejede sig, og foran stranden 
bredte små cafeer sig ud over 
både fortove og gader. Bortset fra 
et par solbadere var her ret tomt, 
men der kan være pakket med 
mennesker om sommeren fik jeg 
fortalt. Jeg nød en afslappet mid-
dag, mens solen gik ned, og var 
klar til næste dag med dykning. 
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Gylter og tang (herover), en stime skægtorsk (øverst til 
venstre) og kongeål der putter sig i et rør (til venstre) på 
Floden Popa-vraget. Det var som om kongeål ville tage ophold 
i hvilken som helst cirkulær åbning, bare størrelsen passede 
(til højre). Berggylt (Labrus bergylta) med tang (yderst til 
venstre)

Floden Popa 
(Agterenden af floden Gurara) 
Næste dag var også skyfri, da vi 
sejlede nordover for at tage på 
vragdyk. MV River Gurara var et 
nigeriansk fragtskib, der i 1989 
var på vej til Storbritannien, da 
det forliste i en storm og sank, 

hvorved det brækkede over i to 
dele. Agtersektionen befinder sig 
på omkring 28 meters dybde. 
Stævnen kan også dykkes, men 
befinder sig flere hundrede meter 
væk og på lidt dybere vand. 
 Ved nedstigningen blev van-
det en smule mørkere og lidt 

koldere, og min første indtryk 
af vraget var synet af en losse-
plads og en kæmpe grouper! Den 
var dog for hurtig for mig; for da 
jeg prøvede at få et skud, for-
svandt den under vraget. Meget 
af skibet var dækket af tang, der 
svajede langsomt frem og til-

bage i strømmen og næsten fik 
det til at se ud, som om skibet 
bevægede sig, som om det sta-
dig flød på overfladen. 
 Før dykket fortalte guiderne 
Andrea og Harriet mig om en 
kongeål, der levede i et rør inde 
i en sektion af vraget. Det lød 

som en fantastisk fotomulighed, 
men jeg vidste ikke, om det var 
en, der altid var der, eller om man 
skulle være heldig. Ved en åbning 
i vraget førte de mig ind, og der 
var den vitterligt – dens krop var 
skjult af røret, og kun ansigtet 
stak ud. Senere fandt de endnu 

http://www.xray-mag.com/ARD_Emperor
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DAN membership includes automatic enrollment in DAN TravelAssist®. Emergency Medical Transportation and Travel Assistance Benefits are available 
for both diving and non-diving emergencies, with an aggregate benefit limit for Regular Membership up to $150,000 ($100,000 for residents of NY) 
and an aggregate benefit limit for Enhanced Membership up to $500,000. Enhanced Membership not available for residents of NY. DAN TravelAssist® 
benefits are provided by DAN, Travel Guard, and other service providers depending on the benefit. To access these benefits or to request emergency 
medical transportation or a severe infectious disease evacuation, you must contact DAN TravelAssist for assistance. Emergency medical transportation 
and severe infectious disease evacuation transportation arranged directly by you may not be reimbursed. Emergency Medical Transportation and Travel 
Assistance Benefits and Severe Infectious Disease and Quarantine Coverage Benefits are insured benefits underwritten for residents in all states except 
New York, by National Union Fire Insurance Company of Pittsburgh, Pa., a Pennsylvania insurance company, with its principal place of business at 1271 
Ave of the Americas FL 37, New York, NY 10020-1304. It is currently authorized to conduct insurance business in all states and the District of Columbia. 
NAIC No. 19445.  For residents of NY, Emergency Medical Transportation and Travel Assistance Benefits insurance is underwritten by The United States 
Life Insurance Company in the City of New York, NAIC No. 70106 domiciled in the state of New York, with its principal place of business of 28 Liberty 
Street, Floor 45th, New York, NY 10005-1400. This is only a brief description of the coverage(s) available. The Policy will contain reductions, limitations, 
exclusions, definitions and termination provisions. Coverage may vary by state or may not be available in all states. 
                                             NUFIC-SM-12299-2022EM4AD

*Regular Membership includes access to the digital edition of Alert Diver only.

New Severe 
Infectious Disease & 
Quarantine Coverage

New Search & Rescue 
And Global Security 

Evacuation Coverage

Maintain Your Print 
Subscription To 

Alert Diver Magazine*

Up To US$500,000 Emergency 
Medical Transportation & 
Travel Assistance Benefits

NEW ENHANCED 
MEMBERSHIP 
A higher level of benefits to meet the needs 
of today’s active divers and travelers. 

DAN.org/Enhanced

REGULAR
Membership

ENHANCED
Membership

Emergency Medical Transportation 
& Travel Assistance Benefits

Up To US$150,000 Up To US$500,000

Alert Diver Magazine Subscription Digital Only Print + Digital

DAN TravelAssist® Benefits Regular Enhanced

Global Security Evacuation O P
Search & Rescue Coverage O P

Access To Purchase 
DAN Dive Accident Insurance P P

24/7 Emergency Hotline P P
Medical & Safety Consultations P P
New Severe Infectious Disease  

& Quarantine Coverage O Up To US$5,000

Annual Individual Membership US$40 US$75

Annual Family Membership US$60 US$100

MEMBERSHIP COMPARISON
Udsigt over Sesimbra fra Castelo de Sesimbra (ovenfor); 
Lækre sorte sværdfisk og kartofler på fiskemarkedet 
(øverst til højre); Lækker blæksprutterisotto serveret 
med brød, oliven og olivenolie på Restaurant O Batel i 
Sesimbra (til højre)

en kongeål i et koøje. Jeg antager 
at hvis man er en kongeål, ville 
man blive tiltrukket af et hvilket 
som helst cirkulært objekt. 
 Til vores andet dyk tog vi 
tilbage til Lion’s Rock hvor vi 
så flere blæksprutter, en stor 
pilrokke og masser af nøgens-
negle. Der var så mange, at 
jeg besluttede at skyde makro 
næste dag og prøve at få 
nogle billeder af dem. Når de 
chattede med dykkerguiderne, 
fortalte de mig, at den næste 
dag også ville have masser af 
klippeformationer og buer, der 
også var gode til vidvinkel. Ak, 
en fotografs beslutninger er 
aldrig nemme.

Fiskemarked 
Tilbage ved dykkercentret bød 
Alain mig på frokost sammen 
med personalet. Det lokale 
kommercielle fiskemarked lå 
lige ved siden af, og det er ikke 
åbent for turister. En restaurant 
med den beliggenhed serverede 
selvfølgelig den friskeste fisk. 
Selvom jeg normalt ikke er en 
fiskespiser (de er mine fotomo-
tiver, ikke min aftensmad), spi-
ser jeg det af og til. Sesimbra er 
i høj grad stadig en traditionel 
fiskerby den dag i dag. Stedet 
er kendt for sine fisk og skal-
dyr, og eftersom fiskemarkedet 
lå lige ved siden af, blev de fisk, 
vi spiste, sandsynligvis fanget i 
området samme dag. 

 Man kan som regel gå ud fra, 
at hvis en restaurant er travl er 
den også god.  I hvert fald var 
den stadig fyldt med lokale, der 
spiste frokost, selvom klokken 
var næsten 16. Måltidet starte-
de, som de fleste i Portugal gør, 
med oliven og brød, og senere 
kom der sorte sværdfisk med 
kartofler og salat på bordet. Ikke 
noget fancy, men lækkert, og 
selskabet var fantastisk. Anthia 
Dive Center er en familiedrevet 
virksomhed, og jeg kan fornem-
me, at hele besætningen og per-
sonalet føler sig som en familie. 
Jeg var beæret over at blive 
inviteret ind i den familie under 
mit besøg. 

http://www.xray-mag.com/ARD_DAN_Enhanced
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MED URET: 
Skorpionfisk; Felimida 
purpurea nøgensnegl; 
Farverige marine 
vækster, der dæk-
ker stenede over-
flader; Dykkere ved 
Gruta do Arcanzil; 
Skælbrosme; En 
blæksprutte kigger ud 
af sit hjem, omgivet 
af kasserede skaller 
fra tidligere måltider, 
mens fisk ufortrødent 
svømmer forbi.

Gruta do Arcanzil 
(Arcanzils Hule) Næste morgen, da 
jeg havde rigget op til makrofotografi, 
genovervejede jeg straks mit valg af 
objektiv, da vi dykkede ned i den bed-
ste sigtbarhed, jeg hidtil havde ople-
vet – den var mindst 15 m – og under 
bredte sig en skov af tang og anden 
marin vegetation. Vi fulgte Pedro, vores 

dykkerguide, ind i en kløft-lignende 
klippeformation, som var en eroderet 
revne i klipperne. 
 Blot et minut inde i dykket så jeg 
parrende nøgensnegle på væggen. Jeg 
havde alligevel valgt det rigtige objektiv! 
At søge på væggen efter makrokravl 
mindede mig om at være i en tæt skov 
med klipper dækket af mos, men her var 

klipperne blot dækket af alger, svampe, 
tang og andet marint planteliv – samt 
nøgensnegle, der bare ventede på, at 
man fik øje på dem. 
 Jeg faldt hurtigt bagefter og løb ind 
i en dykkerduo, der også dykkede med 
et kamera og bevægede sig langsomt. 
Vi fulgtes ad og udpegede nøgensnegle 
og andet kravl for hinanden. (Det er 

så rart at finde ligesindede dykkere). 
De var begge dykkerinstruktører fra 
Portugal, og hver gang jeg udpegede 
en nøgensnegl, var jeg nervøs for om 
jeg blot viste dem arter, der var super-
almindelige for dem og kun nye for mig. 
Oppe på båden sagde de dog, til min 
trøst, at der var mindst én, der var et 
spændende fund, selv for de lokale. 

 Der var også ulke, gobies, blennies 
og skælbrosmer, hvilket var helt nyt for 
mig. Med sine skæglignede vækster på 
hagen lignede den lidt en ond strømpe-
dukke. Jeg tog et par billeder og svøm-
mede videre. 

Tasca Do Isaías 
Mens jeg var i Sesimbra, blev der 
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afholdt en TDI Instruktørtræner 
Workshop, med nogle af dem, jeg havde 
mødt til Diving Talks ugen før. De invi-
terede mig elskværdigt på middag, og 
vi mødtes på Tasca Do Isaías, et lokalt 
sted, som besætningen på Anthia Dive 
Center også havde anbefalet. 
 Fisk var dagens tilbud.  Fisk var 
faktisk alt der var at vælge imellem. 
Der var ingen menu, kun et bord med 
flere fiskevalg. Jeg fik at vide, at det 
var bedst bare at bestille det, de 
anbefalede. Så jeg lod gruppedyna-
mikken tage over, lænede mig tilbage 
og prøvede, hvad end der kom. I lig-
hed med min frokost dagen før, var 
det den allerfriskeste, tilberedt over 
trækul, der blev serveret. 
 Jeg har ærlig ikke brudt mig særlig 

godt om fisk, de sjældne gange jeg har 
spist det. Og når man tænker på pro-
cessen med fisk, der fanges og sendes 
rundt i verden inden de bliver spist, er 
det let at se, hvor det ikke giver mening 
(og heller ikke giver den bedste mid-
dag). Til det formål synes jeg, at det at 
spise ”lokalt” er den bedste vej at gå, 
og dette var så lokalt, som det bliver. 
Det var en fantastisk aften med mad, 
drikke og snak.

Ponta da Passagem 
Næste morgen var en lørdag, og jeg var 
blevet forberedt på, at weekenderne 
var mere travle. Men der er nu noget 
specielt ved en flok dykkere, der gør 
sig klar til at gøre det de elsker, og 
spændingen og forventningens glæde 

hængeri luften. I dag skulle vi dykke fra 
Cetus, Anthia Dive Centers større båd, 
som tog os ud til flere geologiske struk-
turer som jeg kunne indfange med min 
vidvinkel objektiv. Da vi rullede bagover 
i det rolige blå vand, var det som et 
postkort-perfekt scenario, med solbe-
skinnede gule klipper der stak op af 
havet. Undervandsscenariet var lige så 

smukt, og dette sted havde den mest 
frodige tangskov, jeg nogensinde havde 
set. Vandet var stadig meget klart, og 
morgensolens stråler glimtede mellem 
klipperne og tangen. 
 Allerede i begyndelsen af dykket 
lagde jeg mærke til en lille gul og hvid 
nøgensnegl på et tangblad (selvfølgelig 
bare for at minde mig om, at jeg i ste-

PORTUGAL PORTUGAL

Morgensolens  stråler falder gennem tangen ved Ponta da Passagem (ovenfor, venstre og 
højre); Hummer på revet ved Ponta da Passagem (øverst til højre)
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det skulle have rigget op til makro), og 
så lagde jeg mærke til at de var overalt. 
Jeg forsøgte at tage et foto, men et 
fiskeøjeobjektiv funker bare slet ikke 
til nøgensnegle. Harriet fangede min 
opmærksomhed og pegede ind under 
den svajende tangskov der var fæstet 
på klipperne. Under bladhanget var en 
blæksprutte kommet ud af sit hul og 
svømmede nu langs bunden. 

Batelão 
(Pram) Til vores næste dyk flyttede 
båden nærmere på havnen til en positi-
on lige ud for den store bølgebryder. Vi 
fulgte linen ned til det lille vrag, hvoref-
ter dykkerstedet har fået sit navn, og 
jeg elskede hvorledes det lille skib var 
blevet dækket af havvækst. Små fisk 
pilede rundt om anemoner og alger. 
 Vi bevægede os væk fra vraget og 

over til nogle betonkonstruktioner, 
som mindede mig om kæmpe donkraf-
te. Strukturerne var bølgebrydere der 
skulle dæmpe vandets bevægelser 
i havnen. Disse betonstrukturer var 
også overgroet med diverse vækster 
og vrimlede med liv. 
 På den beskedne dybde af 6 m 
(20 fod) tog jeg billeder til venstre og 
højre, da der var en blæksprutte, og 
derefter en blæksprutte og så... en Skt. 
Petersfisk! Den var flad og cirkulær, 
og havde lange rygfinner, som lignede 
en mislykket lys gul mohawk frisure. 
Jeg brugte meget tid på at fotografere 
denne underligt udseende fisk, som jeg 
kun har set en eller to gange før. 
 Tilbage på land var det tid til at skyl-
le dykkerudstyret og pakke sammen. 
Mange virksomheder taler gerne om at 
behandle gæster som familie, men gør 

det kun påtaget. I Anthia Dive Center 
tilfælde oplevede jeg det som væren-
de ægte. Venlige ansigter og oprigtige 
forespørgsler om, hvordan man havde 
det, kom fra hele personalet. Desuden 
var Mel, en yndig furbaby-scuba-ma-
skot, mere end villig til at blive kløet på 
maven. Da jeg tog afsked, var det med 
en følelse af, at jeg havde fundet nogle 
nye venner. 

PORTUGAL PORTUGAL

Stime af havrude (salema porgy) på bølgebrydere af beton (herover), og gylter og 
anemoner på et lille vrag (øverst til højre), ved Batelão-dykkerstedet

Savbars (Serranus cabrilla) med isopod parasit; 
Sepiablæksprutte (til venstre)Skt. Petersfisk
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Spisning under åben himmel på Tasca do Isaias (ovenfor)
Hvad står der på menuen? Fisk! (venstre).

Trapper ned fra Castelo de Sesimbra (øverst til venstre); Castelo de São Jorge med 
Lissabon i baggrunden (øverst til højre); Udsigt fra Castelo de São Jorge (i midten); 
Eftermiddagssnack med porto tonico, en almindelig drink man ofte ser folk sippe om 
eftermiddagen på caféer og restauranter før middag (ovenfor venstre).

Castelo 
Den sidste morgen i Sesimbra 
stod jeg op ved solopgangen 
for at gå op til Castelo de 
Sesimbra, et middelalderligt 
stenslot højt over landsbyen 
og havnen. På vej derop, så jeg 
kun en anden person (og hans 
hund) på stien, og da jeg nåede 
toppen, kunne jeg gå rundt helt 
for mig selv og nyde udsigten 
over byen nedenfor.
 Da jeg vendte tilbage til Four 
Points-hotellet, forkælede jeg 
mig med endnu en morgenmad 

og tog mig god tid, da jeg ikke 
havde nogen dykkerbåd at nå. 
Jeg pakkede i ro og mag og tog 
til Lissabon i en billig Bolt (en 
taxi-service som Uber eller Lyft), 
hvilket tog omkring en time. 
 Efter at have tjekket ind på 
mit hotel i Lissabon, begav jeg 
mig ud i byen uden noget for-
udbestemt formål og vandrede 
rundt i de brostensbelagte gader, 
der steg op og ned lige så meget, 
som de snoede og drejede gen-
nem byen. Jeg befandt mig til 
sidst på et andet slot, denne 
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Aldrig før udgivet i bogform, se ekstraordi
nære billeder af de glemte amerikanske 
WWIIfly, der hviler på bunden af Kwajalein 
Atolllagunen, fra den prisvindende under
vandsfotograf Brandi Mueller. Tilgængelig 
på: Amazon.com

Anthia Diving Center, med 
den søde franske bulldog 
Mel (nedenfor) som ligger 
klar til at byde dykkere 
velkommen (eller sove alt 
efter omstændighederne).

Dykkere kravler ombord på  Anthia Diving Centers båd, Cetus (herover); Berggylt (Labrus bergylta), med en middel havs-
regnbue gylte i baggrunden (øverst i midten); Dykkerguide Harriet med en Skt. Petersfisk (til venstre)

gang Castelo de S. Jorge. Det var 
bestemt et større slot, men det var 
fyldt med turister. Det gik da op for 
mig, hvor heldig jeg havde været at 
udforske Sesimbra-slottet på egen 
hånd den morgen. Fra toppen af 
Castelo de S. Jorge var der vid udsigt 
over Lissabon med dets tætte virvar 
af gader og bygninger med farverige 
røde tage. 
 Idet jeg fortsatte min vandring, 
lagde jeg vejen forbi en af de mange 
konditorier for at få en kop kaffe og 
Portugals berømte pastel de nata. 
Disse lækre æggecreme-tærter brag-
te mig minder fra Macau, hvor jeg før-
ste gang prøvede dem. Rester af det 
koloniale Portugal lever videre gen-
nem den mad, der stadig populært 
serveres de steder. 

 Da jeg gik gennem Alfama-
kvarteret, så jeg velkendte sevær-
digheder og restauranter og caféer, 
der fyldte gaderne. Folk sad ved 
borde under parasollernes skygge og 
så helt afslappede ud med forskel-
lige glas vin, øl eller Aperol spritz. 
Jeg fik mig en sandwich og en porto 
tonic, som kom i et kæmpe glas med 
hele skiver af citroner og en kanel-
stang. Denne forfriskende drik var 
et mix af hvid portvin og tonicvand, 
og var fantastisk at køle ned med i 
eftermiddagssolen. 
 Da min rejse var ved at være til 
ende, reflekterede jeg over, hvor dej-
ligt det havde været. God dykning, 
mad, drikkevarer, smukke seværdig-
heder og helt fantastiske mennesker. 
Portugiserne ser ud til at forstå at 

være og leve i nuet, og værdsætte 
øjeblikket. Jeg ser frem til de næste 
Diving Talks, og forhåbentlig lidt mere 
dykning rundt i dette smukke land. 

Den amerikanske undervandsfo-
tograf, og dykkerskribent Brandi 
Mueller er en PADI IDC Staff 
Instruktør og bådkaptajn, der er 
bosiddende i Mikronesien. Når hun 
ikke underviser i dykning eller 
skibsfører, ynder hun at rejse og 
være under vandet med et kame-
ra. Muellers bog, The Airplane 
Graveyard, med hendes undervands-
billeder af glemte amerikanske 
WWII-fly i bunden af Kwajalein Atoll-
lagunen, er tilgængelig på Amazon.
com. For mere information, besøg 
venligst: brandiunderwater.com.

http://www.xray-mag.com/ARD_BrandiMueller_book
http://www.brandiunderwater.com
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Tenerife
Tekst: Claudia Weber-Gebert
Fotos: Claudia Weber-Gebert  

og Sergio Hanquet

Hvor det højeste bjerg møder det dybeste hav

Kanariske øer

CLAUDIA WEBER-GEBERT
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Tenerife, en af de Kanariske øer 
der ligger i Atlanterhavet udfor 
Marokkos kyst, er på mange 
måder et unikt sted. Her finder vi 
både Spaniens højeste bjerg og 
Atlanterhavets dybe kløfter samt 
noget helt unik dykning. Claudia 
Weber-Gebert har aflagt øen et 
besøg og bringer os denne rapport. 

 De Kanariske øer er af vulkansk oprindel-
se, og det ser man både tydelige og ofte 
bizarre tegn på, når man bevæger sig rundt 
i landskabet, både over og under overfla-
den. Spaniens højeste top, er vulkanen 
Teide, der med sine 3.718 m knejser højt 

over øen Tenerife. Den tiltræk-
ker en masse turister, naturelskere, 
rekreatationssøgende og folk på week-
endture. Dens varierede landskaber giver 
også fine betingelser for at udøve et utal af 
sportsgrene. Derudover søger mange euro-
pæere til øen i de kolde vintermåneder for 
at nyde godt at dens milde klima.
 Det er også netop på grund af klimaet, 
at Tenerife også er interessant for dykke-
re. Mens politisk ustabilitet og uro præger 
forskellige populære dykkerdestinatio-
ner i andre dele af verden og skræmmer 
mange dykkerrejsende væk, kan de venli-
ge Kanariske Øer nås fra Skandinavien på 
fem timer med flyselskaber. Charterrejser 
fås ofte til rimelige priser, hvilket har 

været medvirkende til, at mange drager 
til øen for en kort pause eller længere 
ferie på alle tider af året.

Arona 
Arona-regionen ligger på det sydvestlige 

Tenerife. I februar 2018 blev jeg inviteret 
af Arona Son Atlantico oceanfestivalen 
for at se nærmere på dette område. I 
selskab med undervandsfotograf Sergio 
Hanquet tilbragte vi nogle spændende 
dage på øen. 

KANARISKE ØER KANARISKE ØER

BILLEDER © 2023 TERRAMETRICS, KORTDATA © 2023 GOOGLE, INEGI

Los Cristianos på Tenerife, De Kanariske Øer (ovenfor); Øen har mærkelige 
vulkanske strukturer (øverst til højre) og en barsk, klippekyst med drama-
tiske brændinger (helt til højre); Grindehvaler på Tenerife (forrige side)

Vild øresvin udfor Tenerife
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Stor stime af sølvgule bastard-gryntefisk (kaldet ”roncadores” af 
lokalbefolkningen)

Store rokker på Tenerife kaldes ”chuchos” af lokalbefolkningen (ovenfor)
Højre kolonne fra top til bund: Stenvarder ved Los Cristianos; 

Dramatisk brænding på klippekysten; Gryntefisk

SERGIO HANQUET

SERGIO HANQUET

CLAUDIA WEBER-GEBERT

CLAUDIA WEBER-GEBERT

CLAUDIA WEBER-GEBERT

 Et af de mest interessante 
områder, hvor man også møder 
de fleste dykkercentre, er den 
sydlige del af øen, især nær hav-
nen Los Cristianos og Marina de 
Las Galletas. Specielt kan områ-
det omkring Punta de la Rasca 
anbefales, for her kan man finde 
omkring 30 forskellige dykker-
steder. Man kan dykke med båd 
eller fra kysten. 
 Sergio er belgisk, men har 
boet på Tenerife i over 30 år. 
Han kender dykkerstederne 
som sin egen bukselomme og 
har udgivet to bøger om dem, 
som desværre kun er tilgæn-

gelige på spansk: Bucear en 
Canarias 1 & 2. Disse bøger 
beskriver 400 dykkersteder og 
den flora og fauna, der kan fin-
des i denne region. 

Atlantisk beliggenhed 
Tenerifes udsatte placering i 
Atlanterhavet bringer en masse 
unikke aspekter med sig. Fordi 
øernes kyster falder stejlt og 
når ned til 4.000 meters dybde, 
kan mange havdyr fra dybha-
vet og pelagiske arter fra det 
åbne hav ses her. Havstrømme 
i Atlanterhavet sikrer, at vand-
temperaturerne ikke falder til 
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under 18°C i vintermånederne. 
Som følge heraf er faunaen en 
blanding af Middelhavet og 
subtropisk. De primære aktø-
rer er de store rokker, kaldet 
”chuchos” af lokalbefolkningen, 
samt englehajer, havskildpadder 

og enorme sværme af sølvgul 
brasen kaldet ”roncadores”. 
 Selv i dårligt vejr er det altid 
muligt at dykke fra kysten i 
en af de beskyttede bugter og 
beundre øens makroverden. 
Vandene i Arona-regionen invi-

terer dig til at dykke ned i et 
mangfoldigt undervandsland-
skab på forskellige steder. 
 Punta de la Rasca er det mest 
populære dykkerområde i Las 
Galletas, Playa de Las Américas 
og Los Cristianos. Generelt tilby-
der dykkercentrene to dyk om 
dagen, og der er også mulighed 
for at lave et natdyk. 
 De mest kendte dykkersteder 
omfatter El Bufadero (15/26 
m), vragene El Condesito (18 
m) og El Meridian (30 m), La 
Cueva de las Morenas (18/31 
m), Los Roncadores del Faro 
(15/21 m), La Cueva de Ali Baba 
(25/42 m) og El Arco de Coral 
(25/>40 m.). Klipperne skrå-
ner stejlt og når ned til næsten 
50 meters dybde kun få meter 
fra kysten, og sigtbarheden i 
vandet er normalt omkring 30 
meter. Mangfoldigheden af leve-
steder bringer en stor variation 

af fauna, herunder et uendeligt 
antal hvirvelløse dyr, bund-
levende fisk (individuelt eller 
i stimer), eller store fisk, der 
pludselig dukker op fra det dyb-
blå hav. I en dybde på 35 m er 
der smukke sorte koraller, som 
kan ses rage opad som grene 
fra jorden eller klippefremspring 
eller hænge i huler. 
 Ud over de mange fiskearter 
vil elskere af hvirvelløse dyr 
også finde svampe, anemoner, 
ildorme og blæksprutter samt 
forskellige typer rejer, krab-
ber, farverige nøgensnegle og 
søstjerner. Og for de eksperter, 
der kan lide at udforske med 
et forstørrelsesglas, er der 
skræmmende film Aliens – 
spøgelseskrabber, der gemmer 
sig i algerne!

KANARISKE ØER KANARISKE ØER

Dykker på rev dækket af sort koral (øverst til venstre); Nærbillede af en 
havbørsteorm (øverst i midten); En lille fisk gemmer sig i en vandmand 
(øverst til højre); Nærbillede portræt af en ørnerokke (ovenfor); Grønne 
havskildpadder poserer for fotografen (til venstre).

SERGIO HANQUET

SERGIO HANQUET

SERGIO HANQUET

CLAUDIA WEBER-GEBERT CLAUDIA WEBER-GEBERT
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KANARISKE ØER KANARISKE ØER

Havengel (øverst til venstre); Undervandsfotograf på 
revet (øverst til højre); Nøgensnegl (ovenfor); Ulk (til 
højre) er en bundlevende fisk; Sort muræne ved La 
Cueva de las Morenas (helt til højre)

Tiger muræne ved La Cueva de las Morenas

CLAUDIA WEBER-GEBERTCLAUDIA WEBER-GEBERT

CLAUDIA WEBER-GEBERT
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Praktisk information 
Tenerife er et turistmål og dykkere 
kommer fra mange europæiske lande. 
Personalet på forskellige dykker-
centre taler derfor gerne en række 
sprog, herunder spansk, engelsk, 
tysk, fransk og andre europæiske 
sprog. Gennemsnitsprisen for et dyk 
er omkring 30 euro, eller 25 euro ved 
køb af en pakke med seks dyk. Der er 

fremragende forhold for alle former 
for undervandsfotografering. Hvad 
angår indkvartering, kan dykkercen-
trene organisere dit overnatnings-
sted på forhånd. Der er mange typer 
overnatningsmuligheder, herunder 
hoteller, lejligheder og værelser i hyt-
ter. Hvad angår transport, kan man 
nemt og billigt leje en bil i lufthavnen 
ved ankomst. 

 Dykning foregår hele året rundt. 
Passatvindene er de fremherskende 
vinde. Den sydlige del af øen er beskyt-
tet, hvilket er befordrende for dykning 
og navigation. Der er flere dykkercentre 
i Los Cristianos og Las Galletas. Vi dyk-
kede med Rincón de Arona. 

Et unikt dyk 
La Cueva de las Morenas (Morænens 

Hule) er et dyk på en 30 m lang bakke 
og er hjemsted for en stor bestand 
af muræner. På dette sted kan man 
observere de tre mest almindelige 
arter i området – brun muræne, sort 
muræne og tiger muræne – og nogle 
gange deler de alle det samme hul. 
Faunaen er rig her, og mange arter kan 
man med lethed nærme sig. Faktisk 
har mange fisk gjort det til en vane at 

http://www.xray-mag.com/ARD_FourthElement
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DENNE SIDE: Blæksprutter og tudsefisk (til venstre) 
er almindelige, men kan svære at få øje på på grund 
af deres camouflage; En fræk blæksprutte forsøger at 
tage et kamera fra en dykker (øverst til højre).
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ledsage deres menneskelige 
besøgende under dykket. 
 Om foråret og sommeren 
er det almindeligt at se nogle 
pelagiske arter som gulha-
lemakrel, blå aftrækker eller 
peto-fisk. Vi var lidt opmærk-
somme på revner og sprækker 
i stenrevet og opdagede et utal 

af små hvirvelløse dyr – især 
rejer, anemoner, havsprøjter og 
snegle. På sandbunden, som er 
32 m dyb, er der en betydelig 
koloni af tobis. Det er også et 
glimrende sted at se stråler. 
 Rejsetiden for at komme til 
dykkerstedet er 10 minutter fra 
havnen i Los Cristianos og 25 

minutter fra Las Galletas eller 
Puerto Colón. Dykketiden er 30 
minutter, uden sværhedsgrad, 
og strøm er normalt fraværende. 

Blæksprutter og frøfisk 
På mit første dyk sammen 
med Sergio og en spansk foto-
graf fra Madrid, Fernando de 

la Torre, opdagede vi en blæk-
sprutte, der havde dekoreret 
sin huleindgang med mange 
smukke skaller. Den ene efter 
den anden fotograferede vi den 
lille fyr, som faktisk ikke ville 
ud af sit hul. Til sidst nærmede 
Fernando sig blæksprutten med 
sit actionkamera. Apparatet 

vakte blækspruttens interesse, 
og med en hurtig bevægelse 
greb den fat om kameraet. Det 
er nemt at undervurdere den 
styrke, sådan et dyr besidder 
– men den ville virkelig ikke 
give slip. Utroligt nok vendte 
blæksprutten kameraet om  og 
begyndte at panorere området. 

Vi lo alle sammen, indtil vores 
masker var fulde af vand. 
 Frøfisk (Antennatus nummi-
fer) er almindelige, men svære at 
finde her på grund af deres lille 
størrelse og ansigtsudtryk. De 
lever i huler, sprækker og under 
gesimser – normalt i omvendt 
position. Frøfisk er meget dårlige 

http://www.xray-mag.com/ARD_DiveRite
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svømmere og bevæger sig med 
små spring. Deres farve varierer 
meget, afhængigt af det miljø, de 
befinder sig i. 
 Den hvidplettede blæksprut-
te (Callistoctopus macropus) 
kan findes i det varmere vand 
i Atlanterhavet og Middelhavet. 
Som mester i camouflage er den 
også svær at finde. 

Havpattedyr 
På grund af sin placering i det 
åbne Atlanterhav kan hvaler og 
delfiner ses i havene omkring 
Tenerife. Disse havpattedyr 
jager i det dybe vand omkring 
øen eller passerer bare gennem 
området under deres vandrin-
ger. Finhvaler ses oftere end 
pukkelhvaler eller spækhuggere. 

 På en sejltur kan man altid 
se en række delfinarter, især 
de fastboende arter kendt som 
grindehvaler. Omkring Tenerife 
er der en bestand på omkring 
400 af disse dyr, som dykker til 
dybder på 600 til 800 m for at 
jage blæksprutter og sardiner. 
 På De Kanariske Øer er hva-
ler fredet, og der er regler for 
ansvarlig observation for ikke at 
forstyrre dem. Disse regler for-
byder tilgange mindre end 60 m 
fra hvalerne, og svømning eller 
dykning med dem er ikke tilladt 
(Kongelig Dekret 1727/2007). 
 Derfor tilbydes hvalsa-
fari til turister. Hvalsafari-
rejsearrangører er specialuddan-
nede og modtager statsgodken-
delse, før de leverer tjenester. 

Dykning og svømning med 
hvaler og delfiner er kun muligt 
med særlige tilladelser fra den 
spanske regering.

Hvalsafari udflugter 
Det er bestemt det værd at 
bestille en hvalsafari-udflugt! 
Man bør absolut vælge en udby-
der med statsgodkendelse. 
Denne certificering kan genken-
des af et blåt klistermærke. Der 
er rigtig mange ”pirater”, som 
ikke følger reglerne for hvalsafa-
ri og bringer dyrene i fare. 
 Disse regler kræver f.eks., at 
den tilladte minimumsafstand på 
60 m fra dyrene skal overholdes; 
kun højst tre både må nærme 
sig en gruppe hvaler; og man bør 
forholde sig roligt og undgå at 
larme i deres nærvær. Der er en 
god grund til disse regler. Dyrene 
skal jage efter føde på store dyb-
der og må spurte op til 40 km/t 
under deres jagter. Når de vender 
tilbage til overfladen, har grinde-
hvalerne brug for hvilepauser for 
at dekomprimere. 
 Som dykkere er vi bekendt 
med dette princip. Efter et svært 

dybt dyk skal vi hvile os, og 
kaster os ikke ud i en lang løbe-
tur...  Gindehvalerne har det på 
samme måde. De skal derfor ikke 
forstyrres eller forskrækkes. 
 På grund af de tordnende fær-
ger og forstyrrelser forårsaget 
af andre lystbåde, er hvalerne 
alligevel stærkt stressede. Det 
er derfor tilrådeligt at medbringe 
en kikkert, eller et kamera med 
telezoom, og holde den nødven-

dige afstand til hvalerne. 
 I modsætning hertil opfører 
bælgene af delfiner i området 
sig anderledes, og de ledsager 
ofte hvalsafaribådene og glæ-
der bådgæster med akrobatik 
i bovbølgen. Delfiner gør dette 
frivilligt og bliver derfor ikke 
forstyrret af menneskers tilste-
deværelse. Men heller ikke her 
må bådene jage efter delfinerne, 
hvis dyrene vil væk fra båden. 

KANARISKE ØER KANARISKE ØER

Grupper af grindehvaler kan ses på 
deres færd eller i færd med at jage 

blæksprutter og sardiner på dybt 
vand omkring Tenerife.

CLAUDIA WEBER-GEBERT
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CLAUDIA WEBER-GEBERT
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 Nogle gange kan du se de meget sky 
næbhvaler, som lever i De Kanariske 
Øers farvande hele året, især i nærhe-
den af den lille naboø El Hierro. Og med 
held kan du måske også se de store 
hvaler, såsom pukkelhvalen, finhva-
len, vågehvalen eller kaskelothvalen, 
der rejser nordpå om foråret og mod 
Ækvator om efteråret. 

Et sidste højde-
punkt på Tenerife 
Vulkanen Teide er 
bestemt et besøg værd! 
Af de syv øer, der udgør 
den kanariske øgruppe, 
skiller Tenerife sig ud for 
den allestedsnærvæ-
rende tilstedeværelse 
af Teide. Vulkanen Teide 
når 3.718 m og rejser sig 
7.500 m fra havbunden. 
Det er Spaniens tag og 
Atlanterhavets højeste 
tinde. Det er også en 
nationalpark og blev 
erklæret som et ver-

densarvssted af Unesco i 2007. Navnet 
Teide kommer af  et guanche-ord, 
”Echeyde”, som de oprindelige folk på 
De Kanariske Øer identificerede tilste-
deværelsen af onde guder med. 
 Men det har intet at gøre med den 
følelse, der griber os i dag ved synet af 
vulkanen. Det er snarere den modsatte 
følelse, der overvinder os, en overvælden-

de ærefrygt for dens stor-
hed. Hvis du tager dertil, så 
glem ikke, at det er et højt 

bjerg i betydelig højde med de tilhørende 
risici. Fans af eventyrsport vil nyde mas-
ser af rekreative aktiviteter her, såsom 
klatring, bjergbestigning, huler i vulkan-
ske rør og vandreture i kløfterne. 
  
Claudia Weber-Gebert er en avanceret 
dykker, undervandsfotograf og forfat-
ter baseret i Tyskland. Hendes sene-
ste bog, Maare, Quellen, Wasserfälle: 

Die faszinierende 
Unterwasserwelt der 
Vulkaneifel (Maars, 
Kilder, Vandfald: 
Fascinerende 
Undervandsverden af den Vulkanske 
Eifel) blev udgivet af Eifelbildverlag 
i 2021. Se: eifelbildverlag.de/pro-
dukt/978-3-946328-76-6/.

For at se flere billeder af Sergio 
Hanquet, besøg venligst: facebook.
com/sergio.hanquet.

KANARISKE ØER KANARISKE ØER

Vulkanen, Teide, der knejser højt over Tenerife er 
Spaniens højeste tinde (herover); Det undersøiske 
landskab er domineret af klippeformationer (til 
venstre); Gopler (nederst til venstre)

Nøgensnegl (øverst til højre)
Under dykkerbåden (nederst til højre)
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SERGIO HANQUET

Grindehvaler ses ofte på hvalsafarier.

https://eifelbildverlag.de/produkt/978-3-946328-76-6/
https://eifelbildverlag.de/produkt/978-3-946328-76-6/
http://www.facebook.com/sergio.hanquet
http://www.facebook.com/sergio.hanquet
http://www.xray-mag.com/ARD_Thalassa
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Det var et af livets tilfældige 
lykketræf, der førte mig til Gran 
Canaria og nogle spændende 
vrag omkring øen. Igennem et 
helt år havde jeg ellers glædet 
mig til en helt anden tur, en  spe-
ciel ekspedition, vi havde plan-
lagt. Men livet går som bekendt 
ikke altid, som man planlægger, 
ekspeditionen blev udskudt, 
og jeg måtte med kort varsel 
finde på noget andet.

Det var en rebre-
ather-dykker fra Gran 
Canaria som på 
Dive & Travel Show 
i Madrid anbefalede 
mig at tage til Gran 
Canaria for at dykke 
med vrag. Det fæn-
gede ikke rigtig min 
interesse, for jeg ville 
gerne lave nogle flotte 
vragdyk, og de Kanariske 
Øer var ikke ligefrem kendt for 
vragdykning. Jeg havde været på 
Lanzarote et par gange, men jeg havde 
aldrig set nogen interessante vrag der. 

Tværtimod havde 
jeg fået tudet ørene 

fulde om, at der ikke var 
vrag af betydning på De Kanariske Øer. 
 Da jeg nævnte dette for min kana-
riske ven, grinede han bare. ”Kom og 

se, hvad vi har at byde på! Du vil ikke 
fortryde det.” 
 I løbet af de næste par uger blev han 
ved med at sende mig links til videoer 
af nogle offshore-vrag, som hans dyk-
kergruppe havde taget. Blandt dem var 

en video af et flyvrag, en Douglas C-47. 
Vraget så virkelig interessant ud, og 
angiveligt var der endnu flere flyvrag. 
Dette var bestemt ikke hverdagskost, 
så jeg lod mig overtale til at aflægge 
Gran Canaria et besøg 

Dykning og teknisk support 
Udgangspunktet for vores dyk var stran-
den i Puerto Rico. Puerto Rico er beliggen-
de på Gran Canaria’s sydkyst og ligger 
dermed i læ for vinden de fleste måneder 
af året. Dette, samt det faktum at stør-

Gran Canaria

SPANIEN SPANIEN

Flyvrag udfor
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Tekst og fotos: Sabine Kerkau

Teknisk dykker 
på et af de adskil-
lige dybe flyvrag, 

der findes omkring 
Gran Canaria på De 

Kanariske Øer
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stedelen af vragene kan nås inden for 15 
til 20 minutter med RIB, gjorde det muligt 
at dykke et vrag næsten hver dag. 
 Vragene, som ligger nærmest på 
Puerto Rico, befinder sig på dybder 
mellem 60 og 65 meter. Til rebre-
ather-dykkere blev der stillet 3-liters 
flasker til rådighed til diluent  og oxy-
gen- samt stageflasker og redningsfla-
sker. Diluenten var sædvanligvis trimix 
10/50. Bailout-gasser var trimix 18/38, 
Nitrox 50 og 100% oxygen. Team bailout 
var ikke tilladt. 

 Bundtiderne lå generelt mellem 25 
og 35 minutter, med en total dykketid 
på omkring 90 minutter. Vi dykkede i 
buddy team. Der var ingen faste liner 
på vragene. Vi brugte derfor ankertovet 
som op- og nedstigningsline. Under 
båden hang fire dekompressionsliner i 
en dybde på omkring 16m. Da alle dyk-
kerne var på disse liner, blev ankeret 
hejst, og vi drev med strømmen. 
 Den støtte og hjælp, vi fik fra dykker-
centret og på båden, var unik. Lastning 
og losning af båden tog dykkercen-

trets teams sig af. De bar tilmed min 
rebreather frem og tilbage fra båden. I 
løbet af den uge, vi brugte på at dykke, 
kom vi til at føle os som venner og ikke 
kunder hos centret. Og det var præcis, 
hvad vores vært ønskede.

Douglas C-47 
Beliggenhed.  Douglas C-47 befinder 
sig omkring fem sømil fra havnen i 
Puerto Escala. Med båd tager turen til 
vraget omkring 15 minutter. Den mak-
simale dybde er 65m. 

Historie.  Om morgenen den 2. okto-
ber 1973 lettede flyet fra Las Palmas 
lufthavn på en testflyvning. Motorerne 
skulle testes i 4.500 fods højde. Piloten 
slukkede alle motorer en efter en og 
startede dem igen. Efter et par forsøg 
ville venstre motor ikke starte igen. 
Piloten, Tomas Adin, besluttede at 
nødlande på vandet. Landingen fandt 
sted klokken 11:00 ud for Arguineguíns 
kyst. Besætningen der bestod af pilo-
ten, andenpiloten, mekanikeren og 
radiooperatøren overlevede nødlandin-

SPANIEN SPANIEN

Douglas C-47 (herover) ud for havnen i Puerto Escala, Gran Canaria; Lead Wreck (til højre); 
Skorpionfisk på vrag (til venstre)
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gen. De blev bragt i land af 
fiskere. Flyet holdt sig på 
overfladen i omkring 10 
minutter, før det sank. 

Dykning.  Alt efter hvor 
ankeret var placeret, lod vi 
os drive under nedstignin-
gen, så vi blev ført direkte 
hen over det gamle fly. 
Sigtbarheden var god, så 
vraget kunne beundres i 
sin helhed. Først fik jeg 
det indtryk, at Douglas-47’eren bare 
var parkeret på bunden af havet. Det 
virkede næsten helt intakt. Først da 
jeg kiggede godt efter, kunne jeg se, at 
næsen på flyet og cockpittet var bulet. 
På skroget manglede nogle af de ydre 
overfladepaneler. Dette skabte inte-
ressante lysforhold inde i maskinen. 
Lugerne var åbne, og det var sikkert 
at komme ind i vraget. Douglas-47 var 

ikke et stort vrag. Ikke desto mindre 
var der meget at opdage. Vi lavede to 
dyk og nød godt af imponerende lys- 
og sigtbarhed.

Texan T-6 
Beliggenhed.  Vraget at dette legen-
dariske skolefly befinder sig på 63 
meters dybde og dykkes sjældent, 
fordi det ligger i kanalen mellem Gran 

Canaria og Tenerife. Her 
er der ofte meget stærk 
strøm og høje bølger. 
Turen derud tager 
omkring 45 minutter.

Historie.  Den 30. september 1974 
foretog kaptajn Antonio Conde Lorenzo 
en træningsflyvning med komman-
dør Martinez. De lettede kl. 9:15 fra 

Gando Lufthavn sammen med to andre 
T-6’ere. Der var radiokontakt mellem 
piloten og flyvekontrollen. Efter at have 
gennemført deres øvelser i 4.500 fod, 
foretog flyet et højresving, mistede 
højde og styrtede i havet af ukendte 

årsager. Kaptajn Lorenzo døde i styrtet. 
Kommandør Martinez overlevede og 
svømmede til land. 

Dykning.  Vores dyk var perfekt organi-
seret. Der var let bølgegang og minimal 

SPANIEN SPANIEN

DENNE SIDE: Vraget af Douglas 
C-47, der ligger ud for havnen i 
Puerto Escala, Gran Canaria
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SPANIEN SPANIEN

Dykker (ovenfor) og muræne (til venstre) på vraget at en Texan T-6 skolefly (til højre); 
PIO 12 vrag (øverst til højre)

strøm, masser af lys og god sigt, og 
så var ankeret sat lige bag vraget. Vi 
var de eneste tre dykkere denne gang. 
Vraget er i meget god stand. På venstre 
side kan man stadig beundre maskin-
geværet. Vraget er fuld af liv og farve-
rigt tilgroet. For mig hører dykket klart 
til i kategorien ”dyk du aldrig glemmer.” 

PIO 12 
Beliggenhed.  PIO 12 var sandsynligvis 

en trawler. Vraget ligger på 65 meters 
dybde. Dykkerstedet kan nås med 
gummibåd inden for 10 minutter. 
 
Dykning.  Først mærkede vi ikke meget 
til vraget på vores dyk, for det var fuld-
stændig omsluttet af en kæmpe fiske-
stime. Vraget er stort set ødelagt, men 
det var stadig dykket værd. Der levede 
utallige muræner på dette vrag. Da PIO 
12 ikke dykkes ofte, mangler mange 
detaljer om den endnu at blive opdaget. 

Blyvraget 
Ingen kender det sande navn på dette 
vrag, ikke engang hvornår og hvor-
for det gik ned. Det fik navnet ”Lead 
Wreck”, fordi da det blev opdaget af 
vores dykkerguide, Dirk, var vraget 
dækket af flere lag net. Dirk sagde, at 
han indsamlede omkring 500 til 600 kg 
blyvægte, der havde hængt på nettene, 
som han fjernede fra vraget. 

Beliggenhed.  Dette vrag befinder sig 
på ca 60 meters dybde, omkring 15 
minutter sejlads fra havnen.

Dykning. Skroget var næsten fuld-
stændigt nedbrudt. Ikke desto mindre 
var der mange detaljer at beundre: 
store spil, master med udkigstønder og 
meget mere. Det mest imponerende for 
mig var en kæmpe amfora, fuldstændig 
ubeskadiget og uåbnet, der lå mellem 
resterne af vraget. Det var et interes-
sant dyk med godt lys og fin sigt. 

Eftertanker 
Gran Canaria har flere vrag ud for dets 
andre kyster. Mange af disse vrag 
kan dog kun dykkes under gunstige 
vindforhold. Det er bare ikke let at 
finde et dykkercenter, der tager ud til 
disse lokaliteter. Desværre har ejeren 
af dykkercentret, som vi arbejdede 
sammen med, siden givet ledelsen af 
centret videre. 

Sabine Kerkau er en tysk teknisk dyk-
ker, dykkerskribent og undervands-
fotograf baseret i Schweiz. Kerkau 
blev optaget i Women Divers Hall 
of Fame i 2019. For mere informati-

on, besøg venligst: facebook.com/
SabineKerkaurebreatherdiving.
 
Se en video om de dykkede vrag på: 
vimeo.com/96911469.

http://www.facebook.com/SabineKerkaurebreatherdiving
http://www.facebook.com/SabineKerkaurebreatherdiving
http://www.vimeo.com/96911469
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De store spørgsmål: Hvilke erfa-
ringer gør man sig i løbet af en 
lang karriere indenfor dykker-
branchen og som teknisk dykker 
instruktør, huledykker og eks-
peditionsdeltager som man kan 
give videre til andre? Hvordan 
kommer man sig efter et tilfæl-
de af dykkersyge og gør op med 
den tilhørende stigmatisering? 
Hvordan forholder man sig til sin 
fejlbarlighed, der er en konstant 
følgesvend på alle dyk, både 
herhjemme såvel som i huler på 
fjerne destinationer. Og hvad er 
det som gør dykkerklubberne så 
unikke? 

Om vi har kendisser indenfor 
den hjemlige dykkerbranche, 
skal jeg ikke kunne sige, men 
i givet fald må det være Maria 
Bollerup, og hendes mand 

Rasmus Dysted, som er tek-
niske dykker instruktører og 

eventyrere, som har formået 

at gøre dykning til en karriere.
 Igennem mange år har de været 
synlige aktører i det danske dykker-
miljø hvor de har været beskæftiget 
med både dykkerrejser, specialud-
dannelser og en lang række spæn-
dende projekter. Dem som aflagde det 
nylig Divers Event i Odense, som blev 

omtalt i forrige udgave, vil også have 
haft fornøjelsen af et eller begge af 
Marias to foredrag. 
 I deres hyggelige rækkehus på 
ydre Østerbro havde jeg efterfølgen-
de en dyb samtale med Maria om sin 
lange rejse ind i professionen og om 
både de opløftende og lærerige ople-

velser der har været undervejs såvel 
som de smertelige erkendelser, dyre 
lærepenge og erfaringer der blev gjort 
på den hårde måde. Vi kom også en 
del omkring aspekter af sikkerhed 
og hvorfor der nu er en interessant 
og lovende udvikling i gang indenfor 
dansk sportsdykning.

PROFIL PROFIL

Maria Bollerup
Teknisk dykker og instruktør

Samtale omkring et køkkenbord

Maria Bollerup (nedenfor) 
dykker i en hule i Mexico 

(til højre).

Tekst: Peter Symes
Fotos: Peter Symes, Andrey Bizyukin,  
Tom St George og Maria Bollerup
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PS: Hvornår gik det først op for dig at 
dykning var noget du skulle? Blev du 
inspireret af noget, fik du en vision eller 
var der et øjeblik hvor du sagde til dig 
selv at dette her var cool og noget du 
gerne ville prøve.

MB: Jeg tror faktisk, jeg vidste det, 
inden jeg overhovedet havde været 
i vandet første gang. Alle kender jo 
Jacques Cousteau og hans film, og 
dem kan jeg godt huske. Men det var 
filmene med hvaler og delfiner, jeg var 
opfanget af og det med at være 
i vand. 
 Nu er jeg født og opvokset på en 
gård, så det var ikke fordi jeg brugte 
tid i vand. Men vi havde et badekar og 
jeg levede i det, og jeg tiggede om at 
få lov til at tage et dykkercertifikat. Da 
jeg så endelig fik det, var det bare det 
jeg skulle, så det var bare hjem for at 
sælge ponyen og købe dykkerudstyr. 
Det var sådan en forløsning endelig at 
have fået den der mulighed. 

PS: Så du var hooked med det samme? 

MB: Ja, det var jeg, men jeg brugte rigtig 
meget tid på at sidde hjemme på gården. 
Vi havde sådan en dejlig smuk have ude 
foran, hvor hestene gik og jeg elskede at 
sidde i den. Jeg ved godt det er lidt ånds-
vagt, men jeg fantaserede at vores hjem 
var fyldt med vand, og man kunne svøm-
me ned igennem skorstenen, og sidde 
i sofaen med vand og strøm. Der skulle 
bare være vand alle vegne. Da jeg så kom 
ud at dykke rigtigt, var det bare det. Pla-
nerne om at skulle være biolog og arkæo-
log røg fløjten for jeg skulle bare dykke. 

PS: Det kunne vel godt kombineres 
eftersom både biologer og arkæologer 
dykker. 

MB: Jeg havde valgt fag i skolen ud fra 
at ville være marine biolog eller mari-
narkæolog. Men da jeg så fandt ud af, at 
man kunne være professionel dykker, 
blev det umuligt for mig at sidde på en 
skolebænk. Er dykker noget man er?

PS: Du nævnte Jacques Cousteau, men 
det er jo den ældre generation af dyk-
kere han var så en stor inspiration for. 

En generation af dykkere, der i høj grad 
opfatter sig selv som værende dykkere 
i modsætning til yngre generationer 
hvor dykning forekommer blot at være 
en af mange aktiviteter man prøver af, 
før man hopper videre til den næste. Du 
forekommer mig at befinde dig på den 
nedre side af den generationskløft, i 
hvert fald i forhold til mig. 

MB: Ja, der er en lille forskel. Der er 
også forskel imellem at være uddannet 
herhjemme og uddannet i udlandet. Vi 
ser det f.eks. i forbindelse med rejsebu-
reauet for de unge der skal ud og lære 
at dykke som en del af en rejse. 
 Men som dansk sportsdykker, hvor 
man er en del af en dansk sportsdyk-
kerklub, så var det jo noget man gik til. 
Vi tog jo vores certifikater over mange 
fredagsaftener hvor de andre unge var 
ude og feste. Jeg var 16-17 år gammel 
og jeg kan huske hvor irriterende det 
var at jeg skulle til dykning. 

PS: Så det sociale element var 
væsentligt i modsætning til, at det 
bare var en eller anden forlystelse på 
en ferie, som man prøver af iblandt 
mange andre muligheder? 

MB: Ja, og så den der smitte, når man 
mødtes i det dykkerlaug, som var områ-
dets sportsdykkerklub. Jeg tog et certifi-
kat på charterferie et sted i Grækenland, 
og jeg kan ikke huske særlig meget andet 
end mit hoved bare eksploderede, fordi 
det var så fedt. Men det sociale aspekt 
ved at være i den dykkerklub med så 
mange forskellige mennesker, både voks-
ne og unge, der mødtes på tværs af alt 
muligt, var bare vildt spændende. For i 
stedet for at hænge ud med kliken stod 
man pludselig med forretningsfolk, og 
alle havde den der passion for dykningen. 
Det er det dykningen kan.

PS: Så det blev en sport på den måde? 
En sjov ting fordi DSF er jo en del af 
Danmarks Idrætsforbund, men er 
dykning reelt en sport, når man ikke 
brænder særligt mange kalorier af? Det 
er godt at være i form men er det en 
sport, når der heller ikke er noget kon-
kurrence element? 

MB: Jeg synes heller ikke altid at folk 
gør noget aktivt for at holde sig i form 
for at dykke, men det burde man jo. Jeg 
havde så det held at møde en under-
vandsarkæologi, som tog mig under 
hans vinger, ledede mig ind passionen 
for historie og arkæologi, og viste mig, 
at dykning også kan være noget andet 
end en sportsaktivitet – at det også 
godt kan både være videnskabeligt, og 
en kilde til mere viden.
 Der var et sådant skelsættende øje-
blik, hvor jeg vidste at det ville være 
fedt inden jeg fik det prøvet. Jeg var så 

draget af det, at jeg havde gjort det i 
mit sind så mange gange. At prøve det 
i virkeligheden var så lige så godt. Det 
var kombinationen af at være vægtløs, 
være væk fra støjen over overfladen og 
den der helt anderledes verden. Mange 
ting var præcis som jeg havde forestil-
let mig, så min interesse voksede bare 
og skød utallige grene.

Klogere med alderen
PS: Nu er vi så mere end 20 år længere 
henne. Hvad vil du egentlig sige til dig 
selv i bagklogskabens lys, hvis du kunne 
give dig dit yngre jeg fra dengang et 
råd? Eller er der en eller anden lærdom 
eller overvejende erkendelse der er kom-
met ud af de her mere end to årtier, der 
er gået siden du startede med dykning? 

MB: Det var et godt spørgsmål. Men ja, 
helt klart. Ret tidlig kom den der med 
at huske på, at man er ikke usårlig. 

PROFIL PROFIL

MARIA BOLLERUP

MARIA BOLLERUP

Maria Bollerup dykker med en 
rebreather (til venstre) og gør klar 
til at gå ind i en hule (nedenfor)
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Indtil man bliver voksen, kan 
man besidde en følelse af usår-
lighed, som i forhold til dykning 
kan være ret farlig. Det er noget 
som jeg også ser gå igen hos 
dykkere, der ikke har særlig 
meget erfaring. At kalde det 
en laissez-faireattitude er for 
meget sagt, men en følelse af 
uovervindelighed. Der ville jeg 
ønske, at jeg kunne gå tilbage til 
mit yngre jeg og sige pas på din 
krop. Bare fordi man kan dykke 
til 56 meter på luft, behøver 
man ikke gøre det. 

PS: Var det fordi du var uforsigtig 
eller manglede der en erkendelse 
om at, for eksempel fysikkens 

begrænsninger kan slå ret hårdt 
hvis man overskrider dem?

MB: Måske det sidste. Jeg var så 
grebet af dykningen, at jeg for 
enhver pris ville hoppe i vandet. 
Det var ikke blot en passion men, 
og det lyder voldsomt, decideret 
også en afhængighed på et tids-
punkt. Jeg var også økonomisk 
afhængig, for jeg levede af det 
på det tidspunkt. Jo mere du var 
i vandet jo flere penge tjente du, 
og mere dykker var du nærmest. 
Og det er jo noget fis.
 Nu gør man det måske ikke 
så meget længere men engang 
foretog man gerne 4-5 dyk om 
dagen, f.eks. når man var på 

liveaboard. Også selvom man 
ikke havde været i vandet i lang 
tid og så får en ens krop det der 
smæk af nitrogen ophobning.
 Det er bare farligt for kroppen, 
og dengang havde vi ikke Nitrox, 
og glem accelereret dekompres-
sion på ren ilt, og der var langt 
til trykkammer og så videre. Så 
der er helt sikkert noget læring 
i det der med at pace sig selv. 
Og det synes jeg er noget, der 
kommer til gode nu i forhold til 
teknisk dykning, hvor det ikke 
er for enhver pris, at man skal 
lave et dyk. Nu er det okay, at 
man lige mærker efter hvordan 
man har det den dag. 

PS: Der er så også kommet 
noget erkendelse inden for dyk-
ning i de senere år, og her tæn-
ker jeg for eksempel på Gareth 
Lock, som har talt meget om 
gruppepres og den fejlbarlighed, 
som vi alle har iboende. Er det 
en proces, som du også selv har 
været igennem? Tænkte du 
lidt over; Jamen, hvorfor hop-
pede jeg i vandet? Var det mig 
selv der pressede på, var det 
omstændighederne, et gruppe-
pres eller et økonomisk pres? 
 Det er sjovt du nævner Gareth 
Lock og Human Factors. Jeg har 
selv lige været på hans kursus, 
og det gav så god mening. For 
der er en del pres. Om det så er 
folk der er ude på ferie eller på 
et kursus hvor ens tid begræn-
set, så skal det bare være fedt, 
fordi nu er vi ude at dykke ikke? 
”Ja, jeg har måske lidt ondt i 
ørerne i dag, men det går nok.” 
Så folk har en tendens til at 
presse sig selv lidt for langt. Det 

gjorde jeg også, men det var så 
også et job, og jeg skulle tjene 
penge. Det var bare ærgerligt, 
fordi det udvander både sikker-
heden og fornøjelsen, når det 
bliver en pligt og nødvendighed.

Følgerne af dykkersyge 
PS: Det spiller vel også ind, at 
det kan det være svært at lade 
så meget som en enkelt dag gå 
til spilde, selvom man kan være 
træt og uoplagt, når man bare 
har f.eks. en uge på en dykker-
destination. Man kan altid være 
elendig når man kommer hjem, 
men nu hvor man er der skal 
man have noget ud af det.

MB: Det tænker jeg, at det gør. 
Nu har jeg aldrig selv rejst ud på 
en dykkerferie på den måde, for 
det har altid været en form for 
arbejde. Når du skal guide folk, 
kan du ikke hoppe dykket over 

fordi du er træt den dag for så 
har de ikke nogen guide. Det var 
faktisk det, der gjorde at jeg fik 
dykkersyge, fordi jeg havde dyk-
ket for dybt og for længe. 
 Jeg var manager på et dykker-
center ude ved Sipadan, hvor jeg 
havde nogle dive guides. Det gav 
mig mulighed for at lave et mor-
gendyk hvor jeg blev droppet på 
sydspidsen kl. 6, hvorpå jeg dyk-
kede til 56 meter. Hver morgen 
var der hammerhajer her, så jeg 
lavede det dyk, mens de andre 
sejlede op og droppede min 
gruppe, hvorefter de kom tilbage 
og hentede mig imens gruppen 
dykkede. Jeg ville jeg så være på 
båden, når de kom op igen. 
 Det fungerede rigtig fint i lang 
tid, og var fast rutine, indtil jeg 
en dag kommer op fra et dyk, 
hvor der havde været en sådan 
mærkelig stemning i vandet. Der 
var fiskeskæl alle vegne, og man 

kunne bare mærke, at der var 
sket et eller andet. Jeg kunne 
have afbrudt dykket der men blev 
nede lidt for længe. Jeg kommer til 
overfladen, bliver hentet og sejlet 
over til grupperne der kommer op. 
 Så siger den ene guide, at han 
ikke kan dykke andet dyk, fordi 
han havde problemer med ørerne. 
Og så hopper jeg i vandet, hvilket 
jeg ikke skulle jeg have gjort og 
slet ikke så kort tid efter. 
 Allerede der kunne jeg mærke, 
at mine tæer var kolde, ligesom 
når man kommer ind fra en kold 
vinter herhjemme. Man lavede 
altid tre dyk på Sipadan, så jeg 
kan huske, at jeg sidder på båden 
og får varmet fødderne af en af 
de her amerikanske kvinder på i 
gruppen. Ikke engang der tænker 
jeg, at det altså er 30 grader og du 
har nok ikke kolde fødder, Maria, 
og så guider jeg også tredje dyk. 
Og der var jeg helt f**ked så... 

PROFIL PROFIL

TOM ST GEORGEMARIA BOLLERUP

Maria Bollerup i Cenote 
Xunaan-Ha i Mexico 

Når man dykker med rebreather, kan man, i tilfælde af en funk-
tionsfejl, foretage en såkaldt bail-out, hvor man skifter til et 

åbent system, som den her viste bailout tank med regulator.
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PS: Det faldt dig ikke ind, at der kunne 
være et eller andet helt galt?

MB: Det blev en historie, som jeg har prø-
vet ikke at tale for meget om, fordi det 
altid har været så stigmatiseret. Man skal 
ikke få dykkersyge. Med det fik jeg ved 
gud, for fuld udblæsning og så fortjent. 
Når jeg reflekterer over, om det har affødt 
en eller anden form for erkendelse, er vi 
tilbage ved den her følelse af uovervin-
delighed og det her med ikke at turde at 
sige fra, og fortælle kunderne at de ikke 
skal lave det næste dyk, fordi den anden 
guide ikke kan, og jeg ikke bør. Det er det 
der med at burde, og den har jeg fået med 
i dag. Så tak for spørgsmålet. Det havde 
jeg ikke lige tænkt over. 

PS: Du nævnte stigmatiseringen. Jeg har 
lidt en fornemmelse af, at der er kommet 
lidt større åbenhed om det over årene. 
Er det også din erfaring? 

MB: Helt enig, og jeg ved ikke om det 
kommer i forbindelse med at der er flere, 

der laver teknisk dykning og flere der 
får behandling for PFO (Patent Foramen 
Ovale – red.). Men der er klart kommet 
en langt større åbenhed omkring det. 
 Der er jo også mange der får et hit og 
så dykker videre efterfølgende. Det er 
blevet mere okay. Det kan jo også være 
at det er fysiologisk betinget, hvilket 
langt hen ad vejen ikke er noget du kan 
gøre noget ved. Mit tilfælde var derimod 
absolut selvforskyldt, og derfor er det 
endnu vigtigere at dele historien.

PS: Når du siger at det var fortjent, føler 
du, du gjorde noget dumt, eller ikke lyt-
tede efter signalerne, eller hvad…? 

MB: For det første er det at dykke så 
dybt på luft – strike one. Så laver jeg 
endnu et dyk forholdsvis kort tid efter, 
hvilket er strike two. Og når den så tyde-
ligvis allerede er gal, og jeg så hopper i 
vandet endnu engang – strike three. Det 
var totalt uundgåeligt det der. 
 Så det gør op med, at vi bare død og 
pine skal i vandet, når vi er på dykkertur. 

Vi skal derimod dykke på en lidt mere for-
nuftig måde, om det så er med blanding 
af gasser og hvad der nu skal til.

PS: Dekompressionssyge er vel at 
betragte lidt som sportsskade som vi 
kan få i vores idræt, ligesom en fod-
boldspiller kan brække et ben. Så det vil 
være rart om den en stigmatisering, der 
har været om omkring det er gået væk, i 
hvert fald til nogen grad. Nu har jeg også 
selv været i tryktanken to gange og jeg 
synes heller ikke det er sjovt at tale om. 
Men nu har jeg været i denne branche i 
så mange år, at jeg nemt kan være lige-
glad med hvad folk tænker og siger, og 
det er jeg så også. Og så alligevel ikke 
fordi jeg, ligesom dig, også gerne ser at 
andre lærer af det. 
 Mine tilfælde var heldigvis ikke 
super-alvorligt og behandlingen var 
ukompliceret. Men hvis jeg selv skal 
reflektere over hændelserne, er det 
heller ikke så meget over den fysiske 
oplevelse og traumet men funderinger 
over hvad der gik gennem hovedet på 

mig selv på det tidspunkt. 
 Mest tvivlen, hvor man skiftevis slår 
det hen som værende noget andet, i 
mit tilfælde formodede jeg, at det var 
en reaktion på stærk kulde, vekslende 
med en nagende tvivl. Frem og tilbage. 
Kunne det være eller ikke være? Går det 
over, og får jeg det bedre, hvis jeg får en 
god nats søvn og så videre. Jeg tvivlede 
simpelthen så meget på, at jeg kunne 
være ramt, fordi jeg havde holdt mig vel 
indenfor no-deco grænserne. Jeg havde 
frosset ganske voldsomt under dykket, 
så jeg antog det var en kuldeskade. Men 
den var god nok.
 Havde du en tilsvarende oplevelse, 
for siden du hopper i vandet igen, kan 
du ikke have været overbevist om, at 
det her var en krybende tilfælde af 
dekompressionssyge. 

MB: Nu er det så mange år siden, men der 
var helt sikkert et element af: ”Kan det nu 
også være?” Skråstreg, jeg bør hoppe i 
vandet og lave deres sidste dyk. Hvad der 

så gjorde, at det tippede og gjorde, at jeg 
alligevel hoppede i vandet, ved jeg ikke. 
Men vi er så gode til at bilde os selv ting 
ind og det gjorde jeg helt sikkert også der. 
 Det var absolut noget af det mest 
forfærdelige, som jeg har udsat mig selv 
for. Men samtidigt også noget af det 
mest lærerige, fordi det er jo netop det, 
der har gjort, at jeg begyndte at tænke 
over, hvordan vi kan gøre det på en mere 
sikker måde. Og som du selv siger, er der 
virkelig sket meget i branchen i dag. Nu 
dykker vi med Nitrox, mere eller mindre 
som standard, i hvert fald de fleste ste-
der hvor man burde. Jeg overholder bare 
mine grænser på en helt anden måde.
 
PS: Jeg anskaffede selv en rebreather 
af samme grund. Ikke fordi jeg vil 
dykke dybere, men jeg vil godt have 
en meget mindre Nitrogen belastning. 
Fordi selvom jeg ikke havde mén af min 
dykkersyge og blev fuldstændig udredt 
efter enkelt behandling i tryktanken, 
efterlod det en irritationstilstand som 
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jeg kunne mærke i rigtigt mange år 
derefter. Så når jeg var ude at dykke 
kom den her summen i armen tilbage, 
hvilket var en inflammatorisk reaktion i 
det skadelidte område.
 Har du haft tilsvarende sen-effekter 
af den ene eller anden slags? Det sæt-
ter sig vel også nogle psykiske spor, 
hvor man bliver lidt skræmt eller ner-
vøs for at det sker igen. Er det noget du 
bliver mindet om, efter at havde været 
ude at dykke og måske kommer op 
og ikke føler dig på toppen? Hvor det 
der måske bare er elementær træthed 
eller lidt kuldioxid ophobning i kroppen 
kan få en til at tænke: ”F**k, har jeg nu 
gjort et eller andet galt igen?”

MB: Slet ikke i samme grad længere, 
men nu dykker jeg også konsekvent 
med rebreather eller bruger Nitrox – men 

primært rebreather, når det er mere 
seriøs dykning. Det giver bare så meget 
mening, som du selv siger, og tissue 
tension er også et faktum, så ved alt 
under 30 meter benytter jeg gerne en 
heliumblanding. 
 Men nu fik jeg også et ret slemt hit 
dengang som satte sig på min rygsøjle, 
som gjorde at jeg mistede følelsen fra 
hofterne og ned og fik nogle nerveskader 
nede i tæerne. Efterfølgende var der så 
rigtig mange smerter dernede. 
 Der er helt sikkert også stadigvæk 
noget i nerverne, men det var faktisk 
psyken der var det værste. For hver 
gang jeg kom op fra et dyk, ville min 
krop tro jeg havde fået et hit igen, og 
satte gang i en masse, der ikke var der. 
Det stod på i lang tid. Der er en lang 
historie, men jeg fik det arrangeret 
således, at jeg kunne fortsætte med at 
dykke, uden at skulle undervise og leve 
af det på samme måde som førhen. 
 Så jeg startede et firma, hvor jeg 
skulle rejse rundt og dykke på nogle lidt 
andre præmisser. Men der var mange 
måneder, hvor min krop troede, at jeg 
havde dykkersyge, når jeg kom op af 
vandet. På det tidspunkt havde rejste 
jeg imidlertid med en kammerat som er 
en meget, meget stor mand. 
 Hver gang vi kom op fra et dyk, ville 
han kigge på mig og sige: ”Maria, jeg 
er tyk. Jeg er meget ældre end dig, og 
ryger cigaretter. Jeg dykker dybere end 
dig og dykker på luft, mens du var på 
Nitrox. Du har sovet i nat, og du drikker 
masser af vand. Altså kan du ikke have 
dykkersyge med mindre at du har en 
PFO, og det har du fået tjekket. Så det 
har du ikke.” Han fik mig virkelig ned på 
jorden hver gang med den check-liste, 
og det gjorde udslaget. 

PS: Når man får dykkersyge, så udløser 
det en allergisk reaktion eller inflam-

mations stilstand, hvor den reagerer på 
bobler som værende fremmedlegemer, 
og den inflammations tilstand husker 
kroppen efterfølgende. Så der er ikke 
noget mærkeligt i, at man reagerer fysi-
ologisk i lang tid efter en skade. 
 Det gjorde det i hvert fald i mit tilfælde, 
hvor jeg i lang periode altid var efterladt 
med denne nagende tvivl. Jeg vil ikke gå 
så vidt som til at kalde det for en post-
traumatisk stress reaktion, for begrebet 
bruges for meget i flæng nu om dage, 
men man får jo et flashback af en eller 
anden karakter, fordi man har været ude 
for den her traumatiske hændelse. 

MB: Jeg fik en masse check efterfølgen-
de og var så heldig at komme i hænder-
ne på Ole Hyldegaard inde på Riget og 
har fået lavet en masse tjek, også neu-
rologiske tjek. Der fik jeg at vide, at de 
mente at jeg havde fået PTSD af det, og 
at der kom kropsangst af det. Jeg kunne 
være helt okay med dykningen i hove-

det, men lige pludselig ville min krop 
reagere fuldstændigt vanvittigt.

PS: Kropsangst er et meget godt udtryk. 

MB: Det var det kaldte de det. Det var 
gode til at sige hvad det hedder.

PS: Det er jo en komponent, som der 
ikke bliver talt så meget om under 
uddannelse eller i diskuteret i det hele 
taget. For vi taler blot om at man kan 
komme galt af sted med dekompressi-
onssyge, om hvilke fysiske komponen-
ter der er og hvor syg du kan blive, her-
under at du kan få lammelser og irritati-
onstilstand, rødme og ditten og datten. 
Men jeg tror ikke rigtig at de psykiske 
ar, det også kan give, nogensinde har 
været rigtigt oppe at vende og at de 
spor det også kan sætte i ens system, 
kan være lige så slemme, for de vil altid 
spøge bag i ens bevidsthed. 

MB: Men det kan også blive en styrke. 
Lige nu arbejder jeg med Thin Blue 
Line, som er en organisation af politibe-
tjente, som støtter andre tilskadekom-
ne politibetjente og primært med PTSD. 
Jeg underviser dem i dykning, som er 
et af deres tilbud. Det er stadigvæk på 
forsøgsbasis. Men her har jeg taget min 
egen oplevelse og krops traume med 
ind undervisningen, hvilket jeg ser som 
den vildeste styrke, fordi det har gjort, 
at jeg har lært min krop og mine græn-
ser så meget bedre at kende. 
 Altså vi er jo bare mennesker. Vi 
kommer jo ud for skader, og vi tager 
nogle dumme beslutninger. Men man 
kan ligesom vende det om og bruge det 
i forhold til vores arbejde or relationer, 
og det synes jeg, det her kan. Det kan 
jeg jo se også overfor de her betjente, 
når de så er i vandet. Den ro, der kom-
mer omkring det, kombineret med visu-
aliseringen, meditationen og åndedræt-
søvelser, er en virkelig potent blanding. 

https://thinblueline.dk/
https://thinblueline.dk/
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Så i forhold til, at det bliver siddende i 
kroppen, kan det også blive virkelig en 
styrke, og jeg kan virkelig også trække 
på nogle færdigheder på grund af det. 

PS: Det er en meget god pointe som 
man egentlig burde tage op og sige: 
Ikke alene risikerer du en fysisk skade 
men også at komme til at slæbe rundt 
på en mental belastning på langt sigt. 
En ulykke kan på den ene side jo være 
slem nok for man skal heller ikke glem-
me at det i det værste, men heldigvis 
meget sjældne, tilfælde kan have døde-
lig udgang. Men derudover at man også 
kan få varige mén. 
 Vi kender begge folk i branchen som 
har fået det. Et tilfælde, jeg altid vil 
huske, er André Sadler, som var man-
geårig indehaver af Søsport Import (nu 
Nordic Diving), men som nu er gået på 
pension, fik af en eller anden grund et 
ganske slemt hit efter et teknisk dyk 
i Norge og genvandt, så vidt jeg ved, 
aldrig sin fulde førlighed efter det. 
 Nu er det efterhånden flere årtier 

siden, men det indlejrede sig virkelig 
i erindringen, at han ikke overskred 
nogen tabeller eller noget i den dur. Og 
det viser jo bare, at selvom man holder 
sig inden for grænserne eller laver de 
samme dyk igen og igen, og det er gået 
godt år efter år, så går den kun indtil 
den ikke går længere. Joe Citelli, som 
bl.a. var en kendt vragdykker og en af 
pionererne indenfor udviklingen af Trimix 
uddannelser, udtrykte det gerne såle-
des: ”Because you won yesterday, does 
not mean you will win today.” 

Med livrem og seler
MB: Jeg synes bare at man hører så 
meget om PFO efterhånden. At der er folk 
der kan have dykket med et hul i hjertet 
i rigtig lang tid, og så lige pludselig, på et 
eller andet dyk en eller anden dag, sker 
der en ulykke på grund af det. Jeg synes 
bare, at der alene i vores netværk er rig-
tigt mange tekniske dykkere, der har fået 
lukket et hul i hjertet. 

PS: Det har jeg ikke hørt så meget om, 
men jeg har heller ikke været specielt 
opmærksom på det. Jeg har været mere 
opmærksom på det faktum, som også 
fremgår af statistikkerne, at i flertallet 
af de uheld der registreres, har folk jo 
været indenfor grænserne. Nogle gange 
endda med en bred margen, hvorfor vi 
kan aldrig føle os sikre og aldrig gøre 
noget, der er for sikkert. Så jeg lægger 
selv masser af reserver, buffer kapacitet 
og konservatisme ind, fordi det skader 
ikke. Så må folk grine af det, hvis de 
synes det er overkill. 

MB: Nu taler du til præsten. Jeg prædi-
ker det selv, så det giver god mening. 

PS: På den måde kommer vi jo også ind 
på vores arbejde som dykker professio-
nelle eller det der på engelsk hedder dive 

industry professionals – jeg synes ikke 
rigtig at der er et rigtigt godt ord for det 
på dansk – hvor det faktisk er erhvervs-
risiko, som vi må leve med. Vi talte jo 
lige om da du var ude i Malaysia og følte 
dig presset af dig selv eller omstændig-
heder til at guide. Nu laver du så noget 
andet hvor du måske ikke er presset på 
samme måde, men ser du stadig, at der 
kan være et økonomisk pres eller risiko 
der gør, at man bliver nødt til at tilside-
sætte hensyn når vi arbejder? 

MB: Ja, for det er klart, at når man er 
ude til events eller se på en destination, 
så indgår dyk i arbejdet, fordi det er 
svært at beskrive det, som man ikke 
selv har været med til. På den måde 
er der mere risiko og det er nemmere 
at presse sig selv, end hvis man skulle 
cykle ind til et kontor inde i byen hver 
dag året rundt. 
 I firmaet afholder vi tekniske dykker 
kurser, så når vi er ude i arbejdsøjemed 
er det enten for at undervise kurser – så 

der giver det jo sig selv fordi man står 
med elever, som har betalt en pris for 
at komme i vandet – og ellers så står vi 
nu med den her ekspedition i oktober, 
som er den måned hvor der er så mange 
objectives and goals, der skal opfyldes 
af hele teamet. Så det der med at misse 
et par dage er rigtig skidt. 
 Rent økonomisk taler vi om seriøse 
omkostninger, men det koster også 
noget med hensyn til ekspeditionens 
mål, fordi man er en del af science team-
et eller push diver teamet, hvor det vil 
få en direkte konsekvens. Så der vil der 
være rigtig meget fokus på, at man kig-
ger hinanden i øjnene og ser hvordan vi 
har det. Fordi det nytter simpelthen ikke 
noget at sætte folks liv på spil, hvilket vi 
vil gøre derude fordi vi er så langt væk, 
for sådan noget som økonomi eller eks-
peditionens formål, for det er så ligegyl-
digt i det perspektiv. 
 Men fordi dykning for mange også er 
en form for identitet og en form for livs-
stil, er det også ekstra failure, at man 

ikke kan komme i vandet. Det var fedt 
at gøre lidt op med det, og at det rent 
faktisk blev klap på skulderen, når man 
sagde jeg sidder over i dag. ”Godt for dig! 
Super mærket efter.” Jeg vil langt hellere 
have den makker end den person som 
lukker øjnene og bare gør det, fordi vi bør. 

Kunsten at sige fra
PS: Har du efterfølgende været i en situ-
ation, efter du har fået de her kedelige 
oplevelser på afstand, hvor du har følt 
at du måtte og kunne sige nej? Det er 
måske også svært at gøre det hvor det 
måske var lidt konfrontatorisk, eller hvor 
du har måtte stå fast på det. 

MB:  Ikke direkte konfrontatorisk, fordi 
der er en forskel, det er i hvert fald hvad 
jeg tror, når man er oppe i den tekniske 
del, hvor det er hule dykning eller dybere 
vragdyk. Her er det mere anerkendt, at 
man mærker efter og ikke dykker, hvis 
man ikke er oplagt. Der har været tids-
punkter, hvor jeg har været pisseærger-
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lig, for at sige det mildt, over at måtte 
trække stikket, men gjort det alligevel. 
Så nej, jeg synes faktisk, at det oftest er 
os selv, der sætter de grænser. 

PS: Er det fordi man ikke vil gå glip af 
noget eller ikke vil skuffe folk? Eller er 
det lidt en blanding? 

MB: Lidt en blanding. For mit vedkom-
mende i hvert fald. Vi har den her plea-
ser-kultur. ”Nu er vi her og man kunne 
også bare…” Men det er bare for farligt, 
især når det er teknisk dykning. Hvis du 
så også tilføjer dekompression og over-
head compartments skal du også være 
klar i hovedet. Det vil jeg da også opfor-
dre til at være, selv om man så bare skal 
ud på det lokale vrag senere. Det er for 
alles bedste. Det er ikke golf. 

PS: Sådan kan man da også udtrykke 
det. Men det er jo en mærkelig sport 
eller aktivitet på den måde, at det er en 
passion som kan være livgivende, men 
som samtidigt udsætter os for nogle 

ganske betydelige risici, når man har 
hovedet under 30-40 meter vand. Man 
kan drukne. Man kan hænge fast i et 
eller andet. Man kan forsvinde ind i et 
eller andet vrag eller hule, som man ikke 
kan komme ud fra. Og så kan man så få 
alle de her forskellige barotraumer, fra 
dekompressionssyge til sprængte trom-
mehinder. Det er jo lidt slangerne i vores 
paradis, som vi prøver at leve med. Er 
der nogle af de der ting, som du frygter 
mere end andet?

MB: Jeg tror faktisk, at dårlig planlæg-
ning er min største frygt. Nu har jeg 
efterhånden så mange års erfaring og 
især i den tekniske branche, hvor der er 
et andet i forhold til, hvordan vi konfigu-
rerer vores grej og hvordan vi eksekverer 
vores dyk. Det hele bliver planlagt på 
en anden måde, så jeg ved, hvad jeg 
udsætter mig selv for. 
 Jeg ved ikke hvor relevant det er, men 
jeg ville ikke kunne gå ind i huler eller 
vrag eller med rebreather, hvis der ikke 
er en respekt for vores gas grænser og 

dybde grænser. Den er 100% livsnødven-
dig, fordi den også sikrer, at vi kommer 
ud igen. Dårlig planlægning er der hvor 
jeg ser folk skærer hjørner, og det er der 
hvor det begynder at blive farligt. 
 Jeg har ikke noget problem med lange 
hule dyk, heller ikke i huler, som vi ikke 
kender og som vi udforsker, så længe 
at det er ordentligt planlagt. Det gælder 
ikke kun for mig, men også for den per-
son, som man dykker med, at vi kender 
hinandens grej, hinandens gasser og 
hinandens turn pressures. I et team for-
bereder man sig sammen. 

Gode vaner fra begyndelsen af
Jeg er p.t. ved at undervise et Open Water 
kursus, og det er noget af det fedeste, 
jeg har gjort længe. Men jeg bringer også 
rigtig meget af den tekniske dykning ind 
i det, såsom long hose konfiguration og 
alt det. Og de lærer frog kick i overfladen 
allerede inden de overhovedet får lov til 
at få grejet på, fordi det har nogle fordele, 
når vi trækker noget. 

PS: De skal have det ind med moder-
mælken? 

MB: Lige præcis, og det er både af hensyn 
til miljøet, vores teknik og gas consump-
tion. Der er så mange fordele i, at man 
tager noget fra den tekniske dykning og 
propper ind i begynder niveauerne. Sådan 
noget som awareness, for eksempel, hvor 
man er bevidst om, at man ikke bare er 
sig selv ude på eventyr.
 Men med hensyn til planlægning, 
er jeg ikke nervøs, når vi er godt forbe-
redte, fordi vi har så godt udstyr i dag. 
Selvfølgelig kan der ske ulykker, men vi 
er nu kommet væk fra den lidt tilfældi-
ge dykning, hvor vi lige hopper i vandet 
og bare hygger os. Det kan vi sagtens 
stadig gøre, men jeg ved stadigvæk 
præcis, hvor mit udstyr er, og hvorfor 
det sidder, som det gør. 

PS: Fordi man gradvist har taget usikker-
hedsmomenterne ud af det og forberedt 
sig på alle tænkelige mulige scenarier? 

MB: Lige præcis, og det var det, der var 
pointen med det her Open Water kur-
sus, fordi det er igennem PADI, og så 
er der nogle helt faste standarder der 
skal følges. De fungerer også til et vist 
punkt. Men det er også bare gået op 
for mig, hvor mangelfuld det allerede er 
på begynderniveau, og hvor meget det 
begrænser folk i egentlig at få det fulde 
ud af dykningen. 

PS: Men det er vel også svært at få hele 
den samlede visdom og muskel hukom-
melse indarbejdet i folk i løbet af nogle 
ganske få dage? 

MB: Det er jeg hundrede procent med på. 
Men hvis der for eksempel er lidt mindre 
fokus på en øvelse som udstyr af og på 
nede på bunden i PADI, som er fuldstæn-

dig irrelevant for en standard dykker, kan 
man i stedet bruge lidt mere tid på at 
lære folk at bruge deres finner korrekt. 
Derved vil vi passe bedre på miljøet, og 
dykkeren vil have mere styr på sit trim og 
sin opdrift, have et mindre gasforbrug og 
få længere dyk og større fornøjelse. 
 Der er så mange små ting man kan 
tweake lidt på for at de folk, der lærer at 
dykke, også får en endnu mere fed ople-
velse ud af det fra start af. Nu lyder jeg 
enormt belærende kan jeg godt høre. 

PS: Jeg har selv undervist lidt. Mest bare 
for at smage til det, fordi det skulle ikke 
være en karriere, men jeg vide noget 
om det i kraft af mit job. Jeg lavede vel 
30-40 certifikater og lagde selv vægt på 
at indlære ordentlige teknikker så tidligt 
i forløbet som muligt. 
 Når jeg afholdt Advanced Open Water, 
startede jeg som regel med at se elever-
nes afvejning af i sømmene, efter folks 
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positur i vandet og på hvordan de hånd-
terede deres opdrift. Så jeg sagde til 
dem, ”Nu tager vi lige et sidespor ud af 
det officielle curriculum, for at I kan få 
mere glæde af det, fordi det er vigtigt, at 
I også kan slappe af i vandet. I skal ikke 
ligge og kæmpe, så bliver det surt, og 
når man ligger og kæmper, er man alle-
rede belastet af den første stressfaktor.” 
 Så jeg er fuldstændig enig med dig i, 
at der er nogle af de øvelser – og det er 
selvfølgelig farligt at kritisere uddannel-
sesorganisationer, der i årevis har dis-
kuteret og udarbejdet de her standarder, 
såsom at tage udstyr af og på, på bun-
den af poolen – er noget som man aldrig 
nogensinde får brug for. Det kan måske 
have en værdi derved, at man vænner 
sig til at håndtere udstyr under vand. 
 Men tag nu sådan en øvelse som 
buddy breathing. Er der nogen som reelt 
kan udføre den i en virkelig nødsituation? 

MB: Den laver man så heldigvis heller 
ikke længere, i hvert fald ikke i PADI regi.

PS: Okay, det er så efter min tid. Jeg har 
heller ikke været i teaching status i rigtig 
mange år. Min pointe er også den, at jeg 
er overbevist om at 99%, med mindre at 
de er meget erfarne, ikke vil kunne hånd-
tere den stressbelastning, 

hvis der sker et 
eller andet. 
 Derfor 

advokerer jeg selv for at man har en 
eller anden dobbelt luftkilde – enten et 
dobbelt sæt, en større pony eller tilsva-
rende, så man kan klare sig selv, hvis 
man får et problem med gasforsynin-
gen. I værste fald kan man også bruge 
den lange slange, som du selv var inde 
på, for det der med at være så tæt på 
hinanden, det duer ikke. 

MB: Skal vi så alle bruge dobbeltsæt eller 
pony bottles? Det er der jo rigtige mange, 
der gør. Men der er forskel på, om du er 
klub-dykker eller en fattig ferie dykker. 
Oveni er der så teknisk dykning, så der er 
flere grene. Men jeg kan se, at man tager 
det til sig i klubberne, fordi man kan se, at 
makkeren gør det, og hvor man hjælper 
hinanden. Det er også superfint. 
 Udfordringen er bare de dårlige 
vaner, som makkeren har fået fra en 
anden kammerat. Det er lidt ligesom 
hviske øvelsen tilbage i børnehaven, 
hvor det endelige resultat bliver noget 
sammenflettet noget. Det er der sik-
kerheden begynder at komme på spil. 
Hvor det at skære hjørner sniger sig 
ind, uden folk overhovedet er klar over 
det. Når vi får folk på de tekniske dyk-
kerkurser, har vi lavet et forløb, skre-
vet primært af Rasmus (Dysted), der 
hedder Excel kurset, som simpelthen 
skræller det hele fra 
hinan- den igen og 

begynder helt forfra, 

også selvom man er instruktør. 
 I venstre lomme har du de og de ting, i 
højre lomme… Alt er fuldstændig strøm-
linet. Dermed er ikke sagt, at vi alle sam-
men er ens, fordi slangelængde kan vari-
ere, og finne typer kan variere. Men jeg 
ved, at når du griber i din venstre lomme, 
er det fordi du har brug for en af de her 
ting og deraf kan jeg udlede, hvad det er 
for en udfordring du står med. 
 Det handler ikke bare om udstyret. 
Folk skal også lære at frog kicke. De 
skal back kicke; de skal kunne lave 
helikopteren og så videre. Først når de 
har lært det, er de parate til et hulecer-
tifikat, trimix kursus og så videre. Fordi 
hvis du ikke kan det, er du død og pine 
i problemer, når du begynder at skulle 
lave accelereret dekompression. Jeg 

ser folk ude i klubberne, der har taget 
trimixkurser, men som ikke kan ligge 
stille uden at holde fast i et tov. Det er 
decideret farligt.
 Men hvor det er instruktørerne, som 
ligger og holder fast i tovet, kan starte vi 
processen der med at få ryddet ud i de 
dårlige vaner, hvis de tager et kursus og 
lærer tingene ordentligt. Det er ikke for 
at sige at folk er dårlige dykkere. De har 
bare dårlige vaner. 

PS: At kunne lave en ordentlig hover, at 
kunne ligge stille i vandet, og, som du 
siger, kunne bevæge sig rundt på alle 
mulige måder, såsom bakke og vende 
rundt, er jo ligesom at være en musiker, 
for eksempel en koncertviolinist der 
øver skalaer, fordi det er de basale kund-

skaber, der bare skal sidde i skabet. 
 Jeg tænker selv tilbage med en vis 
gru på min egen IDC, hvor halvdelen af 
de 8-10 deltagende instruktørkandidater 
ikke kunne hover i svømmehallen. Jeg får 
helt gåsehud bare ved tanken om, hvor-
dan i hulen de havde nået helt til dette 
niveau uden at beherske elementær 
teknik. De kan jo ikke lære fra sig, når de 
ikke kan selv. Det var pinsomt at se. 

MB: Det må have været, fordi der ikke var 
fokus på det. Det synes jeg til vis grad, at 
der er kommet. I den henseende kunne 
jeg godt tænke mig, at man ikke industri-
aliserede dykning så meget og i stedet 
tog nogle af standarderne op til revision 
herhjemme. Nu har jeg haft fornøjelsen af 
at klubdykke her, fordi corona-pandemien 
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At DYNAMICNORD we know that the sea is 
the source of life, seems invincible, eternal 
and immortal, but is fragile. For this reason 
our products are conceived, designed and 
produced with this fragility in mind. We 
work every day to minimize our impact on 
the environment.
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pludselig kom lige da jeg stod og skulle 
på en huleekspedition og så blev jeg nødt 
til finde på en måde at holde mig i van-
det. Så hvad pokker gør man i Danmark? 
Man melder sig ind i en klub! 
 Og det har været noget af det fede-
ste, at komme ud på en båd igen og at 
møde Michael og Anja og alle de andre, 
som har hver deres historie, har været 
så fedt. Jeg stak totalt ud fra flokken 
derved, at jeg kom med min rebreather, 
eller hule udstyr og skulle træne, mens 
de var ude at sportsdykke. 
 Responsen var så den, at kan vi så 
ikke lave en workshop, hvor vi prøver at 
frog-kicke, og pludselig kan man se Mads 
med de mange stjerner og instruktører, 
der pludselig prøver at bruge frog kick 
eller back kicke for første gang, selvom 
de har undervist i 30 år. Det er jo fanta-
stisk, så kan vi ikke gøre det til en stan-
dard, at vi lærer lidt af hinanden?

PS: Det er sjovt, at du nævner det, fordi 
jeg kan sagtens de der ting, uden der 
er nogen, der har lært mig dem. Det 
har nok noget at gøre med, at jeg gik 
til svømning, fra jeg var ret lille og altid 
legede i vandet og derved fik en fornem-
melse for vand. Jeg tænker lidt ligesom 
Frøken Smillas fornemmelse for sne er 
bare en dykkers fornemmelse for vand.

MB: Ja, hvis folk kunne forstå det, og 
hvor lækkert det bliver, når det bliver 
så fornemmet. Altså, når vi er så afba-
lancerede, at det vitterligt kun er et vip 
med storetåen, der gør, at du piruetterer 
i vandet. Det er jo så fedt. 

PS: Jeg har specielt glæde af det, når jeg 
fotograferer under vandet, fordi jeg nor-
malt ligger helt strakt ud og fladt. Så hvis 
jeg skal nærmere på noget – specielt når 
jeg laver makro-fotos, hvor det kan det 
være svært at fokusere, fordi feltet med 

skarphed har meget lille dybde – plejer 
jeg simpelthen at stille fokus manuelt og 
bare bevæge mine finner ganske lidt for 
langsomt at glide nærmere. Når motivet 
kommer i fokus, vipper jeg bare tæerne 
lidt op for at bremse op. På den måde 
kan jeg også bevæge mig baglæns. Det 
er meget sjovt, fordi jeg vipper bare lidt 
forskelligt med tæerne for at manøvrere 
ret præcist. 

MB: Men det er, fordi du er fotograf og 
har et behov for den fintuning. 

PS: Det er også, fordi jeg ikke vil røre 
ved noget. Hvis der f.eks. står en koral 
på blød sandbund, skal jeg ikke forstyr-
re bunden for ikke at hvirvle noget op. 
Fordi hvis jeg først gør det, er sigten 
ødelagt og korallen forstyrret. 

MB: Det er jo også bare den måde, vi 
bliver nødt til at dykke på, og det sker 
også. Du har organisationer som RAID, 
for eksempel, hvor samtlige øvelser skal 
laves i en hover, på nær lige første gang 
du tager masken af. Det behøver måske 
ikke at være så ekstremt, men jeg synes 
det er fedt, der kommer en ændring der. 

PS: Det var også emnet for en nylig 
leder jeg skrev: ”Tag mere uddannelse 
end du egentligt har behov for. Pres 
dig lidt selv ud over dine grænser uden 
selvfølgelig at udsætte dig for nogen 
risiko eller gøre noget du ikke er tryg 
ved. Men gør op med dig selv, hvad det 
er for en type dykning du vil lave. Er det 
herfra og dertil, så sørg for at du også er 
uddannet til at kunne klare noget mere 
end det. For skulle det en dag det ske, 
at man skrider over grænsen, så besid-
der du den fornødne kunnen og tillid. Og 
så længe du dykker indenfor de valgte 
grænser vil også medføre, at du nyder 
dykket meget mere.”

MB: Så enig, og Danmark er jo fanta-
stisk på den måde, at vi har et for-
holdsvist stort engagement i dykker-
branchen, og vi er omgivet af vand. Det 
er jo ikke, fordi vi har verdens fedeste 
dykning i Danmark – så hatten af for 
de danske dykkere, der bliver ved med 
at tage ud weekend efter weekend. 
Hvis man kunne tage det engagement, 
putte lidt nysgerrighed på og prøve at 
gøre tingene lidt anderledes, om det 
så er sidemount, rebreather, eller bare 
at lære frog kicks, gør det jo noget nyt 
ved ens dykning, og det vil flytte den 
grænse, som du taler om.
 Men jeg må indrømme, at jeg har 
virkelig fået ny forståelse for dyknin-
gen herhjemme efter corona-pandemi-
en, hvor jeg var tvunget ud i at skulle 
ligge og træne herhjemme. Og det er 
også derfor, at jeg synes projektet 
med Thin Blue Line er så fedt, fordi 
det introducerer dem til dykning i 
Danmark. De kommer derudover også 
ud i et foreningsliv, som vi bare skal 
værne om i Danmark. 

PS: Når du siger du har fået øjnene op, 
er det fordi du pludselig har erkendt 
hvor mange muligheder vi har fordi 
landet er så kystnært – eller er der 
kommet en forståelse for at andet end 
blomstrende koral med kulørte fisk 
også kan være interessant, eller drejer 
det sig om noget andet?

MB: Nu brugte jeg jo meget tid på 
dykningen herhjemme, inden jeg stak 
af til udlandet som attenårig, og der 
var det primært den arkæologiske 
del, jeg syntes var interessant. Det 
her med at man kan gå ud og ligge 
på 4-5 meter vand og finde sager fra 
stenalderen på en gammel stenalder-
boplads. Det er jo fantastisk og helt 
unikt. Derudover har vi også nogle 
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fine lokaliteter. F.eks. nede ved Stevns 
på en god sommerdag, hvor der har 
været fralandsvind. Det er bare helt 
vildt smuk dykning. Så flot. 
 Det var ikke så meget det at gen-
opdage lokaliteterne, som det var at 
genopdage den lokale entusiasme for 
dykning herhjemme. For når du er ude 
i verden på destinationerne og arbej-
der der eller har folk med, så er det en 
forgængelig ting. Bortset fra dem, der 
arbejder derude, kommer og går folk 
hele tiden, mens vi herhjemme faktisk 
har et community. 
 Det er ikke bare en branche men 
også et foreningsliv med nogle folk, der 
er superdedikerede. Jeg opdagede, at 
der var en skare af super seje menne-
sker, som synes det er fedt at dykke 
i danske farvande. Det var dem, jeg 
synes var interessante at træne med 
og bringe noget fra den tekniske dykker 
verden med ind i det der klubliv. Det var 
helt fantastisk. Så måske kan vi på sigt 
også arbejde lidt på at få ændret nogle 
ting på det niveau. 

PS: Hvad tænker du på? 

MB: Der har mange år været en tendens 
til at sige, ”Sådan har vi altid gjort det, 
så det bliver vi ved med.” Der er selvføl-
gelig forskel fra klub til klub, men vi kan 
jo godt se, at der kommer flere og flere 
rebreathere derude, og der begynder 
også at være lidt mere åbenhed. Det har 
tidligere været meget, således at hvis 
man var JJ-rebreather dykker i en klub, 
havde andre i den klub også en JJ. Fordi 
vi er nogle små lemminger, ikke? 
 Men der begynder efterhånden at 
være en mere aktiv teknisk del i Dan-
mark, hvor folk begynder at søge udenfor 
de vante rammer og hvad ham, der var 
den første til at anskaffe en i klubben, 
havde. Det er interessant, fordi vi i Dan-
mark ligger ret godt i midten mellem 
minerne i Sverige og Tyskland, og hulerne 
i Norge og Frankrig. Så jeg kan sagtens se 
en yderligere opblomstring for mig. 

PS: Man kan i hvert fald køre til de ste-
der, at du der nævner. Hvilket også er 
med til at løse et væsentligt problem, 
at jeg har med rebreather og teknisk 
udstyr i det hele taget. Grunden til jeg 
ikke længere brugte min rebreather, 
når jeg skulle ud og tage billeder, var 

at jeg simpelthen ikke kunne 
slæbe den med nogen ste-
der hen længere. Jeg rejser 
jo mest i forbindelse med 
dykkermesser eller reportag 
rejser, hvor jeg skal have en 
del andre grejer med, såsom 
en del fotoudstyr. Når der så 
også skulle være lidt plads 
til tøj og en tandbørste, var 
der ikke længere plads til en 
rebreather. 
 Min første rebreather var 
en Inspiration Classic, som 
vejede over 30 kilo. Dengang 
var det normen, når man fløj 
interkontinentalt f.eks. til 

USA, at man kunne tage to gange 32 
kilo med som standard bagage, så det 
gik fint at tage den med. Men de tider er 
for længst ovre. Derfor blev den erstat-
tet med den lille Inspiration Evolution, 
som var en hel del lettere. 
 Jeg fik imidlertid kun rejst med 
Evo’en en enkelt gang, i bil på en tur til 
Italien, fordi jeg skulle deltage i Rebre-
ather Meeting på øen Ponza. Her blev 
det dog kun til et enkelt dyk af præcis 
samme årsager, som vi var inde på før: 
Jeg følte mig bare skidt tilpas, fordi jeg 
led meget af kronisk søvnløshed og var 
derfor omtåget og ikke mentalt nok til 
stede. Så jeg valgte at stå over. Det var 
sgu ret ærgerligt.
 Men nu skal jeg i gang med den igen. 
I den forbindelse er min egen største 
bekymring distraktion, der kommer af 
at have for mange ting i hovedet. Det, 
som jeg frygter mest ved rebreathere, 
er at overse eller glemme noget. Okay, 
man har en check-liste men det er jo 
ikke alt der er med på den liste.

MB: Derfor har vi også så mange pro-
tokoller for dykning med rebreathere, 
inklusive et pre-dive check. 

PS: Jeg havde selv en ubehagelig ople-
velse med rebreatheren i Italien. Der 
kom en krybende følelse af panik, som 
jeg så dog fik undertrykt. Det var en 
besynderlig oplevelse, som jeg havde 
svært ved at forstå efterfølgende. 
 Men så påpegede Andrea Donati, 
som driver dykker centeret på Ponza, 
at jeg havde kørt ned hele vejen gen-
nem Europa med rebreatheren pakket 
og klar. Den lå i bagagerummet hvor 
den tog imod vejens bump og ujævnhe-
der undervejs. Det havde formodeligt 
forårsaget, at sofnolimen var blevet 
rystet sammen på en måde der resul-
terede i channelling – altså at der dan-
nes kanaler i granulatet således at kul-
dioxiden ikke bliver ordentlig filtreret – 
og at jeg som følge deraf sikkert havde 
haft en masse kuldioxid i mit loop.

MB: Det er typisk, og nu du spurgte før, 
hvad det er, at jeg godt kan være nervøs 
for. Et CO2 hit er faktisk en af de ting, 
netop fordi det er så hæmmende. Det 
starter med denne her utryghed, til at 
du ved den er gal, samtidigt med at 
du bliver handlingslammet og får 
svært ved bare at flippe din BOV 
(bailout valve). Det er så 
ubehageligt. 

PS: Det var vildt ube-
hageligt. Jeg var heller 
ikke specielt dybt nede. 
Vraget lå på lidt over 20 
meter og jeg nåede ikke 
engang helt ned på det, 
før det her intense ube-
hag skyllede ind over mig. 
Men jeg kunne ikke finde 
ud af, om jeg simpelthen 
bare igen havde været i den 
situation, som vi talte om før. 
 Altså, eftersom nu hvor 
jeg havde kørt hele den lange 

vej til Italien med alt det udstyr i baga-
gerummet, skulle jeg da også i vandet, 
ikke? Jeg var godt nok lidt beklemt ved 
det hele, men slog det hen med, at det 
nok bare var stress eller træthed. Men 
jeg kunne alligevel ikke få hoved og hale 
på det, for jeg havde ikke sovet specielt 
uroligt, og det var ikke et særligt dybt 
dyk. Jeg følte mig bare helt ved siden af 
mig selv.

MB: Det kan også have været CO2 reten-
tion, hvilket man også kan få på et 
åbent system, hvis man ikke får trukket 
vejret ordentligt. Det er her, at man skal 
huske remsen: Stop, breathe, think, act. 

PS: Det har fået mig til at overveje også 
at investere i en CO2 monitor, men de er 
ikke ligefrem billige. 

MB: Nu har du jo en temp stick i din 
rebreather, men en CO2 monitor er 

ikke nogen 
dum idé. Det 
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ser vi jo også på flere og flere af enhe-
derne. Vi har en på X-CCR’en, hvilket 
jeg er lykkelig for. Det er helt fanta-
stisk. Men jeg er gået lidt væk fra at 
gå helt op i den ultimative sikkerhed 
med X-CCR’ens CO2 monitor og alle 
mulige alarmer, og de mest højtudvik-
lede rebreathere på markedet, til at gå 
over til SideWinder, som er en manuel 
enhed. Det er sådan en Silvan rebre-
ather, hvor du ikke føler at tingene 
passer ordentligt sammen. Det er bare 
sådan nogle helt løse plasticdele, og 
du har bare den her needle valve, der 
står og bløder lidt oxygen ind. 

PS: Kan det ikke også være sundt, at 
man er er tvunget til at få en manuel 
indføling med den? 

MB: Jo, simpliciteten, der kommer 
ind i billedet igen, er god, hvis du har 
overblikket. 

PS: Ligesom man selv kan reparere en 
gammel Folkevogn?
 
MB: Eller Range Rover, hvis man er 
min far. Jeg har jo haft en karriere med 
mange grene på, men alt sammen inden 
for dykning. Nu har vi talt en del om sik-
kerhed, stigmatisering af dykkersyge, 
og hvor vi står i den danske dykker-
branche. Men jeg vil godt sikre mig, at 
jeg ikke efterlader en følelse af en løftet 
pegefinger. Mit budskab er blot, at det 
der med at gøre som vi gør, fordi vi altid 
har gjort det, trænger til at blive ændret 
i den danske dykkerbranche. 

PS: Det er det ikke indtryk, jeg sidder 
tilbage med for jeg synes også det er 
en god og værdifuld diskussion, hvor 
man løbende tager sine overbevisninger 
og grundregler op til revision. For ellers 
bliver det dogmatisk, og man kommer til 
at sidde fast i gamle kutymer. Jeg kunne 
også relatere til det, at du sagde om den 

udvikling, der er sket i klubberne, fordi vi 
ligesom kommet lidt tilbage til det. Jeg 
har faktisk lige selv meldt mig ind i en 
klub igen for første gang i over 20 år.
 I de første år, hvor jeg var med i 
en klub, var PADI dykkere sådan set 
velkomne. De havde bare at tage et 
CMAS-kursus, hvis de også ville med ud 
og dykke. Det var bare sådan det var 
dengang. Det var reelt tvang, og der var 
i den grad en nærmest religiøs dogma-
tisme indover, som jeg ikke synes var 
hverken gavnlig for klublivet, produk-
tivt eller i øvrigt korrekt. 
 Men nu noterer jeg mig, for eksempel, 
at Søren Lund, der er formand for tek-
nisk udvalg, også er certificeret indenfor 
et hav af andre organisationer, og det 
er jo superglædeligt og godt med al den 
kompetence. Det er der mange andre, 
der også er, og man har taget den tekni-
ske dykning ind, så der er jo sket en stor 
og positiv udvikling i de to årtier, hvor 
jeg har været væk fra sportsdykker-
klub-miljøet. Så jeg frygter slet ikke at 
der kommer en sådan reaktion. 
 Vi taler snarere om en videreførsel 
af hele denne historiske proces. Det er 
derfor også vigtigt ikke at stoppe, men 
at holde denne konstruktive udvikling 
i gang. Vi er nu nået hertil, men det er 
en rejse og proces, som aldrig finder 
sin ende.

MB: Jeg kan i hvert fald se, at vi nu får 
flere og flere kunder ind fra dykkerklub-
ben til vores tekniske kurser. Tidligere 
var det mest folk, der havde taget 
nogle kurser i udlandet, som gerne ville 
videre uddannes herhjemme. Men nu 
kommer der stadig flere fra dykkerklub-
bene, der gerne vil lære at dykke med 
rebreather, så der sker et eller andet i 
de danske dykkerklubber, som er godt. 
Ikke alene for sikkerheden, men også 
for sporten generelt. 

PS: Har du nogen fornemmelse af, hvad 
man kan gøre for at komme væk fra det 
her dybe problem med at gennemsnit-
salderen indenfor dykkersporten bare 
bliver ældre og ældre? 

MB: Men gør den nu også det? Jeg sidder 
godt nok selv i bestyrelsen i en dykker-
klub, hvor vi snakker om, at vi skal have 
flere unge ind. Men jeg synes nu, at den 
er ret ung, både med hensyn til teknisk 
dykning og generelt. Nu er der selvfølgelig 
også en gren af vores firma, som laver 
dykkerrejser til unge mennesker. Og de 
dykkere, som kommer på vore tekniske 
kurser, er i 20-40 års alderen, fordi det 
kræver et vist fitness niveau. 
 Men der er også sket noget med alle 
de sociale medier. Huledykning er jo 
nærmest blevet en populær sport, fordi 
folk ser huledyk på Instagram. Det er jo 
lidt forfærdeligt. 

PS: Det er en af de farligste aktiviteter, 
at man overhovedet kan rode sig ud i. 

MB: Så tænk, at det så skal blive en 
populær sport. Det gør jo også, at der 
sker ulykker og at niveauerne falder, 

fordi folk gør kurserne mere kommer-
cielle end hvad godt er. 

PS: Hvis der er noget, der for alvor går 
galt, når man er langt inde i en hule, er 
man virkelig på herrens mark. Du og 
Rasmus kan sikkert også tælle på flere 
hænder alle dem, som I har kendt, som 
ikke er kommet ud af huler i et stykke. 
 Hvis jeg selv tænker tilbage på folk, 
som jeg har kendt og som vi har mistet, 
løber det nok i 30-40 stykker hvoraf 
de fleste var ret erfarne eller kendte. 
Nogen af dem gjorde så også nogle 
ting, som de ikke burde gøre. 

MB: Når jeg ser nærmere på disse hæn-
delser, er det enten folk, som har meget 
lidt erfaring, som dummer sig. De har, 
for eksempel, ikke nogen huleerfaring 
eller uddannelse, men alligevel dyk-
ker ind i huler. Eller også er det dem, 
der har rigtig meget erfaring, som så 
begynder at slække på standarderne. 
Og så er vi tilbage til den samme snak 
igen – altså, den om min største frygt, 
hvor man ikke er forberedt, begynder 
at slække på tingene, og tænker at det 
går nok. 

PETER SYMES

PETER SYMES

Sommerdykning i Danmark, jordbær 
og nye kartofler. Hvem vil dog være 

andetsteds, mens der er lyse nætter?

Vraget af Island i Langelandsbæltet 
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 En af medlemmerne på ekspeditio-
nen i oktober er Jill Heinerth. Hun er af 
mange gode grunde en af mine største 
idoler, og hun har jo bedrevet huleud-
forskning nærmest siden jeg blev født. 
Hun snakker også rigtigt meget om 
de her fejl og om at lade være med at 
dykke, hvis man ikke føler sig på top-
pen, præcis som vi snakkede om før. 
 Vi har derfor talt meget om, hvad vi 
skal lave derude. Vi ved jo, at som dage-
ne går, bliver dykkene længere og læn-
gere, fordi vi trænger stadig længere 
ind i hulen. Vi forbereder otte til ti timer 
lange dyk, midt ude i ingenting, hvor vi 
skal have trykkammer med, fordi der 
ikke er noget derude. Men man kan kun 
planlægge til et vist niveau, og deref-
ter må erfaringen tage over. Det er der, 
man ikke skal blive kålhøgen.

PS: Jeg har gjort samme observationer. 
Novicerne ved ikke, hvad de ikke ved, 
og derfor bliver de måske overmodi-
ge. Indenfor psykologien findes der 
et begreb, der hedder Kruger-Dunning 
effekten. Den går kort fortalt ud på, at 
de mest uvidende heller ikke begriber 
deres egen uvidenhed. Derefter følger 
en læringsproces, som først kan være 
lidt ydmygende, hvor man begynder at 
forstå og erkender, hvor lidt man ved. 
Til sidst, når man op på et niveau, hvor 
man måske bliver for komfortabel, fordi 
nu ved man sgu’ det hele, og man har 
gjort tingene hundrede gange før. Så 
det ude ved begge ekstremer, at man 
ser risikobetonet adfærd.
 Når jeg tænker på dem, som vi har 
mistet, har mange af dem været oppe 
i sidste kategori. For eksempel, rebre-
ather-dykkere der laver et eller andet 
åndssvagt. Senest var der en hændelse 
på Malta, hvor en ellers erfaren teknisk 
instruktør angiveligt mistede kontrollen 
over en tørdragt, vistnok fordi den ikke 
passede i størrelsen, og følgende omkom. 
 Makkerparret, en mand og en kvinde, 
der begge er tekniske dykkere dykker 
ned sammen men kommer vistnok lidt 
væk fra hinanden. Kvinden har angi-
veligt nogen problemer og påbegynder 
derpå en opstigning, mens makkeren 
fortsatte sit dyk. Han kommer så til 
overfladen på et senere tidspunkt og 
antager, at den anden var svømmet 
ind til kysten, hvor han mente, at 
han kunne se hende – det var dog en 
anden person. Det viser sig så bagefter, 
at kvinden formentlig havde mistet 
bevidstheden og var druknet. 
 Udover at dødsfaldet i sig selv var tra-
gisk, udløste det desværre en også rets-
sag, hvor hendes makker efterfølgende 
blev anklaget og idømt 2 års betinget 
fængsel for uagtsomt manddrab, fordi 
han ikke havde passet ordentligt på 

makkeren. Det var et komplet cirkus. 
 Dommen blev appelleret til en højere 
instans, hvor han blev han frikendt, 
fordi han egentlig ikke havde gjort 
noget galt i forhold til sportens etable-
rede procedurer eller gængse normer. I 
bagklogskabens lys kan man altid finde 
ud af, at man skulle have gjort tingene 
anderledes. Han havde måske lavet 
nogle forkerte antagelser, men dog 
antagelser som du og jeg sikkert også 
kunne have gjort. Såsom at antage at 
alt var i orden, når hun gav signal og 
steg op. Det var det så alligevel ikke. 
Det var sådan en rigtig grim historie.
 Hvis vi også skuer tilbage i tid, var Rob 
Palmer i 1990’erne en af de helt store pro-
filer og pionerer indenfor teknisk dykning. 
Han forsvandt bare på et dyk i Rødeha-
vet. Hvorfor gjorde han det? 
 En bekendt, John Bantin, som var 
mangeårig skribent på Diver Magazine 
og en nær bekendt af ham og hans kone, 
er af den overbevisning at det skyldtes 
hans ego – at han ikke rigtig kunne tåle 
at yngre løver i flokken begyndte at 
udfordre hans status. Han skulle være 
den der guru, som alle så op til, og som 
kunne mere end alle andre. Hvorom 
alting var, så han forsvandt ud af syne 
på et dybt dyk langs et drop-off, hvor 
andre ikke kunne følge med. 
 Det var den klassiske historie, som er 
set så mange gange. Under neddykning 
er der en eller anden, der bare fortsætter 
rakt ned i dybet uden at stoppe muligvis 
narkotisk påvirket af dybderus. Andre 
kan kun se hjælpeløse til, fordi de bliver 
nødt til at stoppe, for ikke selv at blive 
suget ind i den der dødszone. Rob Pal-
mer blev aldrig fundet.
 John Bennett, som i 2001 var den før-
ste, der dykkede til 1000 fod, efter han 
i øvrigt havde sat nogle andre rekorder 
i dybdedykning, forsvandt på et trimix-
dyk på vraget af en u-båd i Korea, der lå 

på relativt beskedne 45m. Hvad skete 
der dér? Blev han bare for komfortabel? 
Han blev heller aldrig fundet.
 Fridykningen er også fuld af tragiske 
historier, hvor den ene eliteudøver efter 
den anden, kom af dage i en al for tidlig 
alder. Enten under konkurrence eller 
træning i jagten på rekorder, som jeg 
finder meningsløse. 
 Audrey Mestre omkom under en 
konkurrence mens hendes mand og 
træner, Pipin Ferraras, der ligeledes var 
en af de helt store profiler, så hjælpe-
løst til. Natalia Molchanova kom ikke 
op fra et træningsdyk, mens både Loïc 
Leferme og Patrick Musimu blev fundet 
druknede i deres egne swimmingpools, 
fordi de trænede alene og uden opsyn, 
da de formentlig fik et blackout. Igen 

runger spørgsmålet: Hvorfor? Hvad er 
det, som er så vigtigt, at man skal risi-
kere liv og lemmer? No-limits Apnea er 
ekstremt farligt.
 Nogle gange er det også bare sort 
uheld. Eric Estabile, som var en kendt 
fransk huledykker, blev f.eks. fanget bag 
et stenskred under et huledyk. De engel-
ske huledykkere Rick Stanton og John 
Volanthen, der senere udgjorde kernen af 
den gruppe, der fik reddet børnene ud af 
den thailandske hule, og som i øvrigt var 
hans bekendte, fandt ham ti dage senere. 
Han havde prøvet at grave sig ud. Vores 
gode finske ven, huledykkeren Sami 
Paakkarinen, måtte også hente to døde 
kammerater ud af en hule, Plura i Norge. 
Det blev der lavet en prisbelønnet doku-
mentarfilm over, Diving into the Unknown. Huleforsker og forfatter Jill Heinerth

Den canadiske huledykker, under-
vandsforsker, forfatter, fotograf 

og filmskaber Jill Heinerth

PROFIL PROFIL

JILL HEINERTH

JILL HEINERTH
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MB: Dykning er fantastisk, men hov-
mod kan stå for fald. 

PS: Måske kommer man på et tidspunkt 
ud over det der indbildte ekspertstadie, 
hvor man erkender at alt alligevel ikke er 
så super, og at man er fejlbarlig. Uanset 
hvor længe og hvor meget jeg har dykket, 
tænker jeg i stadig højere grad på min 
fejlbarlighed, og at jeg skal begynde at 
tage højde for den i stadig større grad. Jeg 
må simpelthen erkende mine begræns-
ninger, som vi i øvrigt alle har, og som til-
med bliver tiltagende efter en vis alder. 

MB: Det har vi. Jeg har hele tiden her 
projekt til oktober i hovedet, fordi der 
sker så meget omkring det. Nogle af 
verdens bedste dykkere er med derude, 
som har gjort det her i så lang tid, og de 
har alle deres egne checks. 
 Natalie Gibb en af dem. Hun laver 
jo ikke andet men inden hun får lov at 
dykke, står der en på land og laver et 
tjek med hende og sikrer sig at oxyge-
nen er åben, at der er åndbart loop, og 
at de har analyseret dit og dat. Det bli-
ver man simpelthen nødt til, fordi man 
er så fokuseret på formålet, på det 
kamera, at man måske også har med 

og andre ting, der fylder ens hoved. 
Hvis vi holder os i mente, at vi er bare 
mennesker, kan vi komme rigtig langt, 
men det er sgu også en farlig sport.
 Så jeg er glad for at se, at der blandt 
mange nye dykkere er en interesse for 
at gøre tingene sikkert. Det behøver så 
ikke at være GUE standard. Et af vores 
bedst sælgende tekniske kurser er 
Excel kurset for folk, der gerne vil have 
totalt styr sig selv i vandet. Fedt altså. 

PS: Du har lavet nogle forskellige pro-
jekter. Indonesien, som vi snakket en 
del om, er så det næste store trin. Men 
hvad har du ellers haft gang i? 

MB: Det er primært været Mexico. Men 
projektet i Indonesien er det første, 
som vi selv står for. Tidligere har man jo 
bare været en team diver eller dykke-
ren, der skulle hente noget ”intel” eller 
hvad man siger. 
 Selvfølgelig står universiteterne og 
regeringen for deres dele af det, men 
overordnet er det den første egentlige 
ekspedition, hvor vi selv tager teten. 
Det har simpelthen krævet et firma, 
Nixie Expeditions, for at kunne gøre 
det ordentligt. 

 Nu har vi i så mange år lavet explora-
tion for egen sjov og vindings skyld, men 
det er siden gået op for mig, at der er to 
brancher, som har brug for hinanden. Der 
ene er forskningen, der har brug for en 
masse informationer og data, at de ikke 
har adgang til. Og så er der alle os, der 
ligger og laver noget dykning, som måske 
er lidt på grænsen. Der kan vi alle sam-
men vinde noget ved at samarbejde. 

PS: Er det så også forskningsmidler, der 
går ind og finansierer de her projekter, der 
må være voldsomt omkostningstunge? 

MB: Både og. Det kommende projekt i 
Indonesien er blandt andet sponseret 
af Rolex, ligesom den forrige, jeg var på 
var det. Rolex har det, der hedder Perpe-
tual Planet Initiative, hvor som støtter 
projekter, hvor der samarbejdes med for-
skere. Universitetet derude betaler også 
en del af omkostningerne, og vort firma, 
Nixie Expeditions, har søgt funding både 
i vores egen branche og andetsteds. Vi 
ser mere og mere, at store firmaer har 
fonde, der støtter forskning i forbindelse 
med en eller anden form for exploration. 
Det er jo fantastisk, men det er jo selv-
følgelig også kommet af nød. 

PS: Det lyder som en hel uddannelse i sig 
selv at finde ud af, hvor man søge støtte. 
Er det ikke voldsomt tidskrævende? 

MB: Det tager så meget tid, og jeg tror 
også at jeg er blevet 10 år ældre på 
halvandet år.
 Men gudskelov er vi flere om det. 
Rannva (Joermundsen) og jeg sidder 
med fondsansøgningerne i Nixie Expe-
ditions. Rasmus lægger også et kæmpe 
arbejde i det, men primært som ekspe-
ditionsleder i forhold til at sikre, at alle 
planer, der lægges, også er korrekte. Han 
har en eller anden organisatorisk sans, 

som jeg ikke kender andre der har.
 Uanset hvor vi henvender os med det 
her projekt, er folk positive og støttende 
omkring det, og jeg ved ikke, om det er 
fordi, at det handler om, at man vil arbej-
de med ferskvand til et lokalsamfund, 
som forurener, fordi de importerer i pla-
stik, eller om det er det her med, at det 
er hule dykning og eventyr med forskere 
koblet på. Det lyder mere sexet end det 
er, når man er derude, fordi det bliver 
f**king hårdt arbejdede. 

PS: Men også meget fotogent? 

MB: Ja, men også multidisciplinært. Jeg 
skal holde møde med nogle forskere fra 
Københavns Universitet i forhold til evo-
lutionær DNA eller Earth DNA, som kun er 
blevet lavet i vandfyldte huler en gang, 
af Daniel Ortega, som har lavede Marine 
Genome Project. 
 Ham har vi lige lavet en aftale med 
for vores projekt skal også lavet E-DNA. 

Han er bare den eneste, som har lykke-
des med det. For bare ved at dykke ind 
i hulen forurener du den allerede med 
menneskelig DNA. Så alle processerne 
er han inde over for at sikre, at vi får 
gjort rigtigt. 
 Så på mit møde på universitet skal 
vi finde ud af, om vi kan 3D printe en 
lille device, der åbner og lukker, når 
vi ikke er i hulen, som vi kan placere 
rundt omkring. Den viden der kommer 
ud af det er fuldstændig unik og kan 
også have betydning for forståelsen af 
hvad der kommer til at ske, når jordens 
miljø ændrer sig.

PS: Hvad er det for noget DNA man 
søger efter? 

MB: Egentlig alt hvad der lever i den 
hule for at undersøge, hvad der lever i 
et miljø, hvor der ikke er noget lys. På 
den vis minder den åbenbart meget om 
dybhavet, at man også kan bruge det 

Hvis du vil tage et huledykkerkursus, fordrer 
det at du har den fornødne teknik, disciplin, 
og ikke mindst, selverkendelse.

Rebreathere muliggør meget længere dyk i hulesystemer, der skal udforskes.

ANDREY BIZYUKIN

ANDREY BIZYUKIN
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til generel havforskning, miljø-
forskning samt evolutionsteori 
og i forhold til hvad sker, når 
arter udvikler sig under isolerede 
omstændigheder. 
 Så er der hele bakterie-delen. 
En af de forskere, der er med fra 
Indonesien, har tidligere fundet 
en ny malariamedicin, fordi han 
tog nogle jordprøver. Så han er 
vildt interesseret i at få taget 
nogle prøver af vandet inde i 
hulen, fordi det er så gammelt, 
som der er. 
 Og så er der geologien og 
hydrologien. Hvor løber van-
det hen, og hvor meget er der? 
Kan det udnyttes bæredygtigt, 
og i så fald hvordan? Skal det 
begrænses til bare at være til 
hule dykning, eller skal det være 
et beskyttet område, hvor man 
ikke må dykke, fordi der er nogle 
arter, som skal have lov til at 
være i fred. 
 Hidtil har det været sådan at 
folk, der beskæftiger sig med 
forskning, har haft det med 
at holde det 
meget 

tæt ind i til kroppen. Også i for-
hold til hule udforskning, når 
man har fundet nogle systemer. 
Man gjorde det jo næsten i ly af 
natten, og man delte ikke noget, 
for så kunne det være, at der 
var nogle andre der gik derind. 
 Her forholder det sig diame-
tralt modsat, for dem som vi 
arbejder med, er gudskelov med 
på vognen. Daniel Ortegas Mari-
ne Genome Project i Sardinien 
er af den holdning, ”Jamen, for 
guds skyld, lad os dele hvad 
jeg finder i min hule med jer og 
omvendt.” Der er så meget spar-
ring i det. 
 Så det må være slut med de 
der egotrip, hvor nogen tager 
prøver et sted og andre et andet 
sted, og man så ikke deler resul-
tatet. Den information er for kost-
bar. Folk ved udmærket godt, at 
det er ved at være sidste udkald. 
Så vi skal bare have samlet viden 
ind, og uanset hvor vi har banket 
på dørene, er folk interesserede 
og vil gerne lege med. 
 Det er fantastisk at se, hvordan 
folk tager tid ud af kalenderen 

for at tilbringe en måned i 
Indonesien, og leve af 

ris, kyllingefødder 
og krabber. Det 

bliver ikke 
en kulinarisk 
oplevelse og 
megahårdt 
arbejde, men 
jeg glæder 

mig også helt 
vildt. 

 DAN har 
inviteret os på 

Advanced Field 
Dive Medic kursus, 

fordi vi skal være helt derude, 
hvor der er det rene ingenting. 
På den måde er der så meget 
ny viden i det. Der har været 
tidligere projekter, men det her 
er bare starten på en ny karri-
ere, fordi vi ikke alene har fået 
disse erfaringer, men også en 
vished for at der er branche, 
som står helt åben, og som 
gerne vil samarbejde. 

PS: Det er også det, som jeg 
synes er fedt ved dykning; vi kan 
allesammen være lidt forskere 
eller opdagelsesrejsende. For 
omkring Danmark har vi jo et 
kæmpestort havområde, og hvem 
har set ret meget af det? Måske 
en plet her og der. Det er vild natur 
derude, hvor vi kan finde noget, at 
vi måske ikke har set før. Det står 
hver især for. Det våde element er 
jo egentlig helt anden dimension. 

MB: Nu er hule udforskning selv-
følgelig også den ekstreme del 
af det. Men når man tager alt 
planlægningen og så videre væk, 
er det jo som at være barn igen, 
hvor man bare er nysgerrig efter 
at finde ud af hvad der findes 
rundt om hjørnet. Det er også der, 
hvor den der standard kommer 
ind. For der kommer et punkt, 
hvor du bare ikke kan svømme 
længere, og hvor du bare ikke 
skal bryde den grænse, at der 
findes der.

PS: Jeg har dykket lidt i hulerne 
i Mexico, så jeg kan godt forstå 
den skønheden nogen finder 
derude. Nogen af rummene lig-
ner jo gotiske katedraler. Andre 
gange ryster jeg også lidt på 

hovedet over folk, der ved hjælp 
af en scooter trænger fem kilo-
meter ind i et vandfyldt system. 
For så er der også fem kilometer 
ud, og der skal ingenting til før 
man er seriøst på spanden.

MB: Det er lige præcis det, som vi 
tackler ved, at vi igennem hulen 
stager flasker og har backup og 
så videre. Netop fordi vi er så 
langt væk skal vi bare undgå alt, 
hvad der hedder dykkersyge og 
andre former for ulykker. 

PS: Men mange af her hule syste-
mer ligger i det mindste ret over-
fladisk, ikke? 

MB: Hvad vi indtil videre ved, er, 
at hovedtunnelen ligger i 9 til 12 
meters dybde, men sidetunneller-
ne er endnu ikke udforskede. En 
som jeg stak snuden ind i gik til 
ned 20 meter, og det er ikke sær-

lig langt eller særlig dybt. Men når 
du så kommer længere og læn-
gere ind, begynder din dive time 
også pludselig at løbe deropad. 

PS: Du er inde på, at man er 
langt fra hjælp, hvis man skulle 
få et eller andet hit. Meget apro-
pos er det en generel betæn-
kelighed jeg også har i forhold 
til liveaboards, for eksempel til 
det sydlige Røde Hav eller Indo-
nesien. Jeg tænker specielt om 
de her transit liveaboards, hvor 
de flytter båden fra deres vinter 
område til sommerområdet hvil-
ket f.eks. tager 12 dage. 
 For hvad gør man, hvis man 
får et hit derude? Kan de hånd-
tere det på båden? Sikkert ikke. 
De har noget oxygen, der kan 
give noget nødtørftig første-
hjælp, men der kan eddermame 
være langt til et trykkammer. 

MB: Derfor uddanner vi også 
Rasmus til in-water recompres-
sion instructor, så når vi ankom-
mer får teamet, et kursus. Og 
så arbejder vi sammen med SOS 
International og har et portabelt 
trykkammer med. Og så har vi 
flere på teamet, som er uddan-
net til enten operatører eller ten-
ders derude.
 Vi har selvfølgelig også kom-
munikeret med DAN om hele eks-
traktionsplanen. Det nærmeste 
kammer er i Makassar, men det 
har ikke været operativt i flere år. 
De kan muligvis godt få det op at 
køre, men det er sjældent, og så 
er der ikke nogen på vagt. Så det 
bliver noget med at flyve folk til 
Bali. Det bliver et helvede. Men vi 
har allieret os med DAN, så det er 
vejen frem. Det skal sgu nok blive 
godt det projekt, vi kører der. 

Det bliver sgu spændende. 

Interesseret i arkæologi? Disse 
flintskrabere er fundet på en stenal-
derboplads i det sydfynske øhav.

Selv en råkold vinterdag i Danmark 
kan have sin egen skønhed, og vandet 

er ofte krystalklart i den kolde årstid.

PETER SYMES
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Tekst og fotos: Yvonne Press

Selvom der nu er gået fem 
år siden, den dramatiske 
redningsaktion af børnene i 
den thailandske hule domi-
nerede overskrifterne, har 
nylige filmatiseringer og 
TV-serier ført til følelses-
ladede reaktioner. Har det 
afskrækket huledykkere, 
eller sat tanker i gang hos 
dem der overvejer at tage 
et kursus? Yvonne Press 
tog emnet op med nogle 
dykkere og tekniske dyk-
kerinstruktører.

Denne historie tager sin begyn-
delse i sommeren 2018. I løbet 
af nogle skæbnesvangre uger 
blev 13 børn fra et thailandsk 
fodboldhold og deres træner 
fanget bag stigende vandmas-
ser dybt inde i en grotte. En hel 
verden så til med tilbageholdt 
åndedræt, mens et internati-
onalt hold af huleudforskere, 
huledykkerinstruktører, thai-
landske specialstyrker og andre 
arbejdede døgnet rundt for at 
finde og redde holdet.

 Siden da er den dramatiske 
redningsaktion og deres hoved-
personer blevet en legende. 
Begivenheden blev genstand 
for adskillige dokumentarfilm 
(såsom The Rescue, instrueret 

af Elizabeth Chai Vasarhelyi 
og Jimmy Chin), film (såsom 
Thirteen Lives, instrueret af Ron 
Howard) og senest en mini-serie 
på Netflix (Thai Cave Rescue, 
instrueret af Baz Poonpiriya og 

Kevin Tancharoen).
 Lige så fscinerende som 
produktionerne har været, har 
de også medført stærke reak-
tioner fra dykkermiljøet, på 
sociale medier og videre. Nogle 

dykkere sagde, at de ikke 
ønskede at dykke i huler efter 
at have set dem.
 Et af indlæggene, der vakte 
stor opmærksomhed, blev 
initieret af Vicki Kirkley, en SDI 

Advanced Open Water dykker 
med 70+ dyk, som blev lagt 
ud på den private Facebook-
gruppe ”Girls That Scuba” den 
18. september 2022. I sit indlæg 
sagde Kirkley, ”Jeg holdt vejret 

TECH & UDDANNELSE TECH & UDDANNELSE

Huledykning? Ikke for Mig!
og hvorfor         enhver dykker          bør overveje huledykkertræning

Reaktioner på thailandske huleredningsfilm

YVONNE PRESS

Dykker i en 
kalkstensgrotte i det 
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[gennem hele] filmen. Nu vil jeg 
virkelig ikke være huledykker.” Det 
indlæg inspirerede denne artikel.
 Et par uger senere intervie-
wede jeg Kirkley. Hun fortalte 
mig, at en bekendt med et 
personligt forhold til rednings-
aktionen overtalte hende til at 
se filmen. ”En af mine venner 
er søster til major Hodges, en 
af arrangørerne bag redningen,” 
sagde Kirkley. ”Jeg så filmen, 
fordi hun anbefalede den, selv-
om hans karakter ikke havde 
en hovedrolle.”
 Selvom hun forventede, at 
filmen ville være fuld af spæn-
ding, var Kirkley ikke forberedt 
på, hvad hun så. ”Jeg vidste, 
at dykkere stod for redningen, 
[men] jeg blev overrasket over 
sættets virkelighed. Det føltes 

så virkeligt,” sagde hun. At opnå 
den grad af autenticitet er et 
kompliment til filmskaberne, 
men det har afskrækket Kirkley 
endnu mere fra at begive sig ud i 
overhead-miljøer.
 ”Grotter er helt fantastiske, 
og jeg elsker at se videoer og 
se dem på den måde,” sagde 
Kirkley. ”Men jeg har intet 
ønske om selv at dykke gennem 
sådanne huler. Tanken om at 
være under jorden, væk fra over-
fladen og uden en hurtig vej ud, 
skræmmer mig!”
  CCR-dykker og PADI-instruktør 
Claire Simpson, der er bosid-
dende i Skotland, havde det på 
samme måde. ”Efter at jeg har 
set filmene kan jeg sige at den 
slags dykning slet ikke tiltaler 
mig,” sagde Simpson, ”og sær-

deles ikke tanken om at dykke 
igennem en sump.” (En sump i 
huler er et oversvømmet stykke 
mellem to luftlommer – red.)  
 I stedet forstærkede filmene 
nogle af Simpsons tidligere følel-
ser om huledykning. ”[Filmene] 
cementerede min opfattelse af, 
at der ikke er noget glamourøst 
over huledykning eller at det har 
en smuk arkitektur,” sagde hun. 
”Faktisk kan det være direkte 
ubehageligt.”

Ifølge de professionelle
De inkarnerede huledykkere 
er hurtige til at påpege, at red-
ningsaktioner i huler ikke er det 
samme som ”normale” hule-
dyk, som tusindvis af dykkere 
gennemfører hvert år. Robin 
Cuesta, som er huleudforsker og 

huledykkerinstruktør baseret i 
Sulawesi, Indonesien, påpegede: 
”I filmen [Thirteen Lives] ser vi 
det værste ved huledykning – 
lav sigtbarhed, smalle passager, 
kraftig strøm og en ukendt rute.”
 Grottedykkerinstruktør og 
dykkercenterejer Alessandra 
Figari var blandt dem, der kom-
menterede Kirkleys oprindelige 
indlæg. Hun fremhævede for-
skellene mellem hulerne nær 
hendes base i Mexico og det, vi 
ser på skærmen. ”Vi dykker også 
i oversvømmede huler, hvor pas-
sager fører fra store til små rum, 
men intet som vist i filmen,” 
sagde Figari.
 ”Mens strømmen er lav i 
Mexico og konstant i Florida, og 
flyder udefter, er det anderledes, 
hvad der skete i den thailandske 

hule,” sagde Figari. ”Det er en tør 
hule, der fyldtes op med vand 
med en masse styrke. Da vores 
huler i Mexico normalt er fulde 
af vand, medfører det ingen 
væsentlige ændringer i forholde-
ne, hvis det skulle regne.”
 Derimod var det de værst 
tænkelige forhold der gjorde sig 
gældende for den thailandske 
huleredning, og de kunne dår-
ligt være længere fra, hvad de 
fleste huledykkere gør og ople-
ver. ”Grottedykning kræver ikke 
dykning i snævre, siltagtige og 
trange passager,” sagde Cuesta. 
”Selvom vi skal træne til sådan-
ne forhold, kan du tilbringe hele 
dit liv som huledykker med at 
dykke i store rum med krystal-
klar sigt”
 Den på Malta bosatte hule-
dykker, opdagelsesrejsende 
og instruktør Audrey Cudel 
var enig i, at den thailandske 
huleredning på ingen måde 
repræsenterede ”normal” hule-
dykning. ”Bortset fra sjældne 
organisationer såsom UK Cave 

Diving Group (CDG), der udfører 
huleredningsøvelser regelmæs-
sigt, har jeg ikke hørt meget om 
andre huleredningsprogrammer, 
der udvikler både en tankegang 
og færdigheder til at håndtere 
begivenheder som dem i den 
thailandske hule,” sagde Cudel. 
”Der er en stor forskel mellem 
det, jeg laver, det jeg underviser, 
og konteksten for redningen.
 ”Jeg træner mig selv og mine 
medstuderende i at reagere mest 
effektivt, både psykologisk og 
praktisk, på alle mulige proble-
mer man kan komme ud for, så 

Stalagmitter i en hule 
i det sydlige Sulawesi, 
Indonesien
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man ikke skal reddes af andre,” 
fortsatte Cudel. ”Med andre ord, 
hvordan man undgår at bringe 
sig selv i en farlig situation, og 
hvordan man i værste fald redder 
sig selv hvis man alligevel skulle 
havne i en. Sådan træning og 
tilhørende færdigheder er resul-
tatet af tidligere ulykkesanaly-
se – Sheck Exleys mesterværk, 
Basic Cave Diving: A Blueprint for 
Survival, som danner grundlag 
for denne tankegang.
 ”Huledykning af en karakter 
som den thailandske rednings-
aktion, kræver, at sådanne fær-

digheder på forhånd mestres til 
fulde, for at man kan tage alle 
teknikker og værktøjer i brug 
og blive en redningsmand for 
andre, og så skal man tillige 
være villig til at sætte sit eget 
liv på spil,” sagde Cudel.

Opfattelse
Måske spiller opfattelsen af 
huledykning en større rolle 
end hidtil antaget. ”Jeg har 
altid opfattet huledykning som 
værende meget mere risikabel 
end andre typer dykning,” sagde 
Simpson. Hun indrømmede dog, 

at flere af hendes 
syn på huledyk-
ning på det sene-
ste har ændret sig.
 ”Jeg har længe 
haft denne opfattel-
se, som for nylig er 
blevet udfordret, at 
huledykning hand-
ler om at komme 
ind i små rum,” 
sagde Simpson. 
”Det er virkelig 
ikke noget, jeg 
ville være i stand 
til fysisk, men jeg 
er ved at erkende, 
at der findes alle 
mulige slags huler 
der ikke har trange 
passager.”
 Trange passager 
som dem vi ser i de 
thailandske grotte-
redningsdokumen-
tarer, film og serier, 
er også en deal-
breaker for teknisk 

dykker Eddie Adie, der ligesom 
Simpson tilbringer det meste af 
sin tid i det koldere vand omkring 
Skotland. ”At se huleredningen i 
dokumentarer og film, har givet 
mig en respekt for de færdighe-
der og den mentale styrke hos 
dem, der dyrker huledykning,” 
sagde Adie.
 Teknisk dykker og PADI-
instruktør Menno Verschuur 
bemærkede, at filmene har 
kastet lys over grottedykkernes 
og opdagelsesrejsendes færdig-
heder: ”De samler elementer af 
dykning på topniveau, naturlige 
udforskninger, planlægning og 
selvopdagelse – og formår at 
flytte grænserne for hvad deres 
psyke og fysik formår.”

Medicinsk aspekt
For Simpson, der arbejder som 
ortopædkirurg, når hun ikke 
er under vandet, var det, det 
medicinske aspekt af redningen 
der holdt hende på kanten af sit 
sæde. ”Mine kolleger ved, at jeg 
er en dykker, så de stillede en 
masse spørgsmål om, hvordan 
de gjorde det,” sagde Simpson. 
”Jeg tror, jeg på det tidspunkt 
indrømmede, at jeg ikke var sik-
ker på, hvordan det blev gjort, 
men børnene skulle enten have 
lært at dykke eller blive bedø-
vet. Ingen af mulighederne så 
ud til at være mulige.”
 Simpson deltog i Eurotek 
2018 for at se hele det thailand-
ske huleredningshold fortælle 
om deres oplevelser på scenen, 

inklusive den australske 
anæstesilæge og huledykker 
Richard Harris. ”Jeg følte vir-
kelig med Richard Harris ved 
tanken om det tunge ansvar 
der lå på hans skuldre,” sagde 
Simpson. ”Det var hans fortæl-
ling, der bragte mig til tårer.”
 Huleinstruktør Figari ind-
rømmede, at nogle dykkere kan 
blive afskrækket fra huledyk-
ning, fordi de synes, det er for 
meget eller for skræmmende. 
Men hun mener også, at filme-
ne viste en meget positiv side 
af sporten. ”Mange mennesker 
beundrer det arbejde, som hule-
redningsfolkene har udført, og 
det arbejde der udføres af alle 
involverede,” sagde Figari. ”Jeg 
synes, det viste organisering, 

Basic Cave Diving: A Blueprint for 
Survival, af Sheck Exley
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Huleudforsker og instruk-

tør Robin Cuesta glider gen-
nem kalkstensformationer 

i det sydlige Sulawesi.

Huledykning giver dykkere adgang til spektakulære 
omgivelser, herunder synkehuller og cenoter.
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planlægningsevne og beslutsomhed. 
Vi underviser i alle disse ting, når vi 
underviser i huledykning.”

Takeaways
Uanset om dokumentarfilmene, mini-
serien og filmen indgød respekt, frygt 
eller blot gav mere information, var alle 
de dykkere, jeg talte med til denne arti-
kel, enige om, at de med fordel kunne 
udvikle deres færdigheder, på samme 
vis som huledykkere gør.
 Instruktør Cuesta var enig i, at hule-
dykning i høj grad forbedrer enhver 
dykkers grundlæggende færdigheder, 
men han er også hurtig til at understre-
ge, at huledykning ikke er for alle. ”Det 
er misvisende at tro, at huledykning er 
det ultimative mål du skal søge efter, 

når du begiver dig ud i teknisk dykning,” 
sagde Cuesta. ”Du kan også lære disse 
færdigheder på andre kurser, så længe 
du vælger kvalitetstræning og ikke har 
hastværk med at blive certificeret.”
 Både Adie og Simpson understre-
ger, hvor vigtig kvalitetstræning er for 
dem. For Adie betød det at vove sig ind 
i overheadmiljøer med en instruktør, 
som han kunne stole på. Simpson ind-
rømmede, at hun er ved at blive fristet 
til at prøve huledykning. ”Jeg tror, jeg 
bliver nødt til at finde en god instruk-
tør,” sagde hun. ”At vide, hvem det er, 
er ikke let uden at møde og/eller dykke 
med dem.”
 Tillid til hendes instruktør er også 
højt på Kirkleys liste. Efterhånden som 
hun udvikler sine kvalifikationer til 

redningsdykker, er hendes sigte rettet 
mod at blive dykkerprofessionel. For 
det mål er det vigtigt at udvide kom-
petencerne. ”Som fremtidig instruktør 
føler jeg, at det er vigtigt at uddanne 
[sig selv] så meget som muligt, ud 
over at dykke – sikkert og inden for 
dine grænser – så mange forskellige 
profiler som du kan,” sagde Kirkley.
 Måske er der en positiv side ved de 
foreløbige reaktioner, den thailandske 
huleredning affødte. Cuesta mener, at 
huledykning ganske enkelt ikke er for 
alle. ”Folk, der bliver afskrækket af at 
se filmen, vil næppe egne sig til  hule-
dykning,” sagde han. ”Hvis filmene og 
dokumentarfilmene derfor er med til at 
fremtvinge en sådan erkendelse er det 
bare godt.”
 Cudel gentager disse tanker. ”Som 
huledykker, opdagelsesrejsende og 
instruktør er jeg nogle gange bekymret 
over at se, at vægten af mediedækning 
generelt har trivialiseret praksis til en 

tilfældig dykkerspecialitet. Det er ikke 
hvad huledykning er og det er heller 
ikke en sport. Det er et privilegium,” 
sagde Cudel. ”Som sådan rummer det 
risici, som ikke engang den bedste træ-
ning kan eliminere, og som vil afskræk-
ke dem, der ikke er villige til at tage 
de omkostninger der følger med.” Kort 
sagt – hvis du føler, at huledykning 
ikke er noget for dig, så skal du gå i en 
vid bue udenom! 

Forfatteren ønsker at takke Audrey Cudel, 
Robin Cuesta og Alessandra Figari for 
deres professionelle input. Tak til Vicki 
Kirkley, Eddie Adie, Claire Simpson og 
Menno Verschuur for deres deltagelse.

Yvonne Press er teknisk dykker og CCR 
instruktør. Sydøstasien har været hen-
des base i de sidste otte år. Hun blev 
huledykker i Thailand i 2015, men vend-
te først for nylig tilbage til huledykning. 
Hun har sat sig for at bruge mere tid 

i overhead compartments i det kom-
mende år. For mere information, besøg 
venligst: darkhorizondiving.com.YVONNE PRESS
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Mange huler byder dykkere på store 
åbne rum de kan udforske (til højre); 

At finde en ny passage, der fører til en 
ny udgang, er et af de mest givende 

øjeblikke ved huledykning (nedenfor); 
Forfatteren gør sig klar til et huledyk i det 

sydlige Sulawesi (nederst til venstre)
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Tekst: Lawson Wood
Fotos: Lawson Wood og Olga Torrey

Havkatten, som er let genken-
delig på grund af dens drabeli-
ge hoved med det uhyggelige 
tandsæt, kan vi møde i danske 
farvande indtil den vestlige 
Østersø. Havkatte er en familie 
på fem arter af pigfinnefisk, der 
findes i det nordlige Stillehav og 
Atlanterhav hvoraf tre lever ud for 
Nordvesteuropa. Fælles for alle 
arter er et veludviklet tandsæt og 
et kraftigt bid. Den almindelige 
havkat er en værdifuld spisefisk 
i Danmark, hvor den ofte sælges 
under navnet koteletfisk. Lawson 
Wood giver os et indblik i dette 
spændende væsen. 

Havkatten er måske den mest ikoniske 
fisk, man kan træffe i de beskyttede 
havomåder og marine reservater der 
nu findes omkring Skotland, hvor jeg er 
hjemmehørende. Jeg var i sin tid med-
virkende til at grundlægge det første 
havreservat i Skotland ved Eyemouth. 
Omkring ti år senere var jeg desuden 
med til at grundlægge St Abbs og Eye-
mouth Voluntary Marine Reserve – som 
senere blev omdøbt til Berwickshire 
Marine Reserve). Dette marinereservat 
er nu en del af Berwickshire og North 
Northumberland Special Area of Conser-
vation – et af de største marine beva-

ringsområder i Europa.
 Havkatte er en familie af pigfinne-
fisk, under ordenen af ulkefisk som 
også indbefatter ulke, dragefisk og 
stenbidere. Der findes fem arter, som 
alle er hjemmehørende i nordlige far-

vande, lige fra Japan i det nordlige Stil-
lehav ned til Californien, over i Atlanter-
havet, ned til det østlige Canada og USA 
og over til Island; i Spitsbergen, Novaja 
Zemlja og ned til Skandinavien; på de 
britiske øer og Irland; langs Frankrigs 

og Portugals Atlanterhavskyst; og end-
da ind i Middelhavet). 

Almindelig eller stribet havkat 
(Anarhichas lupus) 
Denne art er ret almindelig i hele 

Danmark, hvor den foretrækker fast hav-
bund, stenrev og klipper på dybder over 
20 meter, hvor den kan gemme sig og 
søge efter føde. Havkatten lever primært 
af muslinger, snegle, søpindsvin og 
krebsdyr, hvis skaller den knuser med 

Havkat
Dyreliv i danske farvande

En glubsk-udseende fisk

DYRELIVDYRELIV
Almindelig havkat, 

Anarhichas lupus

LAWSON WOOD
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Almindelig 
havkat, 

Anarhichas 
lupus (til højre); 

Plettet havkat, 
Anarhichas minor, 

Nova Scotia, 
Canada (helt til 
højre); St Abbs 
Head National 

Nature Reserve 
i Skotland, UK 

(nedenfor); Ung 
plettet havkat  

(i midten)
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dets kraftige tænder. Den forekommer 
normalt enkeltvis og kan træffes hele 
året. Den kan blive op til 130cm og veje 
20 kg, men er normal kun 50-60 cm.

Bering eller sortplettet havkat 
(Anarhichas orientalis) 
Findes almindeligvis fra Hokkaido i Japan 
til Okhotskhavet og op til Alaska. Der 
kendes også til forekomster på tværs af 
det nordvestlige Stillehav, Beringhavet 

og det arktiske hav, som 
dog ikke er tilstrækkeligt 
dokumenterede. 

Ulveål 
(Anarrhichthys  
ocellatus) 
Denne store art findes 
i det nordlige Stillehav, 
og jeg stødte på denne 
art udfor det østli-
ge Vancouver Island 
omkring Nanaimo. 
Hannerne var stålgrå 

og hunnerne mat brun. Deres læber var 
meget markante omkring deres aflan-
ge tænder. Normalt over 2 m lang. Den 
bagerste del er ret tilspidset. 

Blå havkat 
(Anarhichas denticulatus) 
Også kendt som bredpandet havkat eller 
tyrehoved havkat eller havkat. Denne 
art er primært udbredt udfor Grønland, 
hvor den foretrækker blød mudderbund 

på 60 til 900 meters dybde. Dens udbre-
delse er begrænset til Nordatlanten fra 
Spitsbergen og Skandinavien, sydpå til 
Færøerne og Shetlandsøerne, Grønland 
og sydvest til Sable Island ud for Nova 
Scotia og Grand Banks. Den forekom-
mer lejlighedsvis i Nordsøen, og noget 
overraskende også på dybt vand i 
Biscayabugten. Hovedet på denne art 
er forholdsvist lille sammenlignet med 
resten af dens krop, som er ret rund. 
Den bliver op til 140 cm lang og når en 
vægt på 20 kg.

Plettet havkat 
(Anarhichas 
minor) 
Den plettede hav-
kat er gulbrun med 
mørke pletter på 
kroppen, hoved 
og rygfinne. Den 
lever fortrinsvis på 
500-600 meters 
dybde på blød mud-
der- eller sandbund, 

dybder vi som bekendt ikke har i Dansk 
farvand, men den forekommer ned langs 
den norske kyst og er blevet observeret 
i Nordsøen, samt omkring Skotland og 
Irland. Der er et kommercielt opdræt af 
denne art i dambrug i USA og Canada, 
som ser ud til at være ret vellykket, da 
en procentdel bliver genindført i natu-
ren. Kropslængden er omkring 1,5 m.

Egenskaber 
Havkattens latinske navn, Anarhichas 
lupus, (lupus er latinsk for ulv) og 

dens engelske navn, wolf eel, er en klar 
reference til dens meget tydelige og 
fremspringende tænder. Familienavnet 
Anarhichas som stammer fra det græ-
ske Anarhichaomai, som betyder ”at 
klatre op”, refererer til havkattens måde 
at bruge dens store brystfinner til at 
hale sig hen over havbunden og ind og 
ud af sprækker. De kan svømme, men i 
en bølgende bevægelse ligesom ål! 
 Til trods for deres drabelige tandsæt 
og skulende udseende er disse fisk slet 
ikke aggressive. De vil snarere søge at 
undvige lyset fra dykkeres lamper og 
forsøge at gemme sig endnu dybere i 
de sprækker eller huler, hvor de nu må 
have gemt sig. Bag de synlige primæ-
re hjørnetænder er der en klynge af 
fem eller seks mindre hjørnetænder, 
samt tre sæt af flade knusetænder i 
mundhulens tag, som de bruger til at 
pulverisere deres mad. Deres kæber 
er herudover i stand til at strække sig, 
når de angriber større byttedyr som 
søpindsvin, hummere og krabber. 
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Kranie af havkat Anarrhichthys ocellatus. 
Bemærk de komplekse og imponerende 
tænder. Illustration af David Starr Jordan, 
Fishes, udgivet af Henry Holt & Company, 
1907 (til venstre); Havkat spiser slang-
estjerner (øverst til højre); Ung plettet 
havkat, Anarrhichthys ocellatus, British 
Columbia, Canada (til højre)

Almindelig havkat, Anarhichas 
lupus (nedenfor og til højre)
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 Da havkatte er arktiske arter og har 
en type frostvæske i deres kroppe, der 
holder deres blod flydende selv når 
temperaturen falder under 0°C, fore-
trækker de koldere farvande og har der-
for en større udbredelse i Nordnorge; 
omkring Island, Færøerne samt 
Shetlands- og Orkneyøerne; og omkring 
det nordlige Skotland helt til ned 
Farneøerne. Havkatten kan derudover 
træffes i de fleste farvande omkring 
Danmark, men hovedsaligt i Nordsøen 

og Kattegat. Danske dykkere vil nok 
have størst chancer for at møde en 
havkat, hvis vi tager over til de svenske 
eller norske kyster da de som sagt fore-
trækker klippebund. Generelt gælder 
det også at jo længere sydpå man når, 
jo sjældnere bliver denne art. Der er 
dog altid undtagelser fra enhver regel, 
og de er blevet fisket ud for Frankrigs 
kyst, Biscayabugten, Portugal og endda 
De Baleariske Øer i Middelhavet.   

Super size 
Havkatten ligner en gigantisk ålekvabbe 
med sit store runde hoved, aflange til-
spidsede krop og en meget lang rygfin-
ne, der løber fra lige bag hovedet til dens 
hale eller gatfinne. Den har ingen bug-
finner, men har meget store brystfinner, 
der er placeret lige bag gællelågene, som 
den bruger til at skippe henover over 
havbunden, når den leder efter føde. 
 Den almindelige havkat har en nær 
slægtning, som jeg fotograferede 

på Vancouver Island. Med et ansigt, 
som kun dens mor kunne elske, er 
denne art lokalt kendt som en ulveål 
(Anarrhichthys ocellatus) og findes 
normalt lavere end 18 meters dybde (60 
fod). Jeg fandt et par på kun 6 m (20 
fod), men de forekommer ned til 330 m.
 Jeg ved ikke om det kolde vand har 
noget at sige hvad angår arternes 
store størrelser, men da jeg besøg-
te Newfoundland, var der også en 
art ålekvabbe, der var lige så stor 
som havkatten. Den havde godt ikke 
samme drabelige udseende, men store 
kødfulde læber, ikke ulig den europæ-
iske ålekvabbe (Zoarces viviparus). 
Udtrykket viviparus betyder ”at bære 
levende unger” (i modsætning til at 

lægge æg). Arten er kendt som den 
store ålekvabbe eller arktiske åle-
kvabbe (Lycodes lavalaei). 

Adfærd 
Havkat, som fiskehandlere ynder at 
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kalde koteletfisk, fiskes kommercielt, 
men normalt som bifangst af bund-
trawlende kystfiskerbåde. Der gæl-
der ingen fredningstid for havkatte i 
Danmark så de kan fiskes hele året 
– hvis man har et fisketegn. Man kan 
også tiltrække dem ved brug af akti-
ve foderautomater om natten, da de 
hviler om dagen i klippesprækker eller 
under kampesten. På et bestemt sted 
ud for Black Carr Rocks lige nord for St 
Abbs Harbour, er der en klippeafsats på 
omkring 18 meters dybde, hvor man 
ofte kan finde fem eller seks havkatte 
langs kanten af afsatsen. Jeg har set 
op til otte havkatte her og yderligere tre 
i nærheden. De fleste dykkere finder 
havkatte langs denne kyststrækning. 

Møder med George
Jeg blev introduceret til havkatten i 
begyndelsen af 1970’erne, da jeg for 
første gang så en ud for Eyemouth 
(Skotland) på 12 meters dybde. Dens 
højre brystfinne var blevet beskadiget 
og næsten delt i to, hvilket gjorde indi-

videt let genkendelig. Havkatten, som 
vi gav kælenavnet George, var over 2 
meter lang og havde et hoved på stør-
relse med en fodbold. 
 Jeg havde bemærket nogle knuste 
skaller fra søpindsvin og resterne af 
nogle krabber nær indgangen til dens 
hule, da en stor edderkoppekrabbe slen-
trede forbi mig, mens jeg tog billeder af 
George. Pludselig skød han frem og greb 
edderkoppekrabben i munden, men da 
jeg bevægede mig nærmere for at tage et 
billede, blev havkatten åbenbart skræmt 
og åbnede munden på vid gab i en 
aggressiv holdning. Edderkoppekrabben 
klatrede så ud igen og gik sin vej! 
 Denne særlige havkat opnåede en 
sådan berømmelse, at mange dykkere 
og fotografer (tilmed fra BBC) tog på 
pilgrimsrejse til Eyemouth for møde 
George ansigt-til-ansigt.

Status 
Den atlantiske eller stribede hav-
kat anses for værende en Species of 
Special Concern (SSC), som angiver at 

den er truet i en vis grad, fordi den er 
langsomt voksende, bliver sent køns-
moden og lever en bentisk livsstil, hvor 
begge forældre passer æggene. De 
bør om muligt returneres til havet, når 
de fanges som bifangst og helst i det 
område, hvor de blev fisket, da de spil-
ler en vigtig rolle i havets økosystem. 
 Komitéen for status for truede vilde 
dyr i Canada (COSEWIC), som er et uaf-
hængigt rådgivende panel for Canadas 
miljø- og klimaminister, betragter hav-
katte som truede arter. Årsagen til at 
de betegnes således, skal findes i at 
antallet er faldet i løbet af de sidste 
tre generationer, primært på grund af 
ændringer i havbunden hvor de lever, 
som følge af uddybninger, havdumpning 
og forurening, samt ændringer i miljøet 
og bifangst. Heldigvis ser bestandene, 
fundet i Berwickshire Marine Reserve i 
det sydøstlige Skotland, ud til at være 
nogenlunde stabile – indtil videre. 

Reproduktion 
Havkatten bliver kønsmoden i en alder 

af omkring seks år. Den gyder i vinter-
månederne og lægger over 1.000 store 
(6 mm) gullige æg i små klumper, der 
fæstnes til den stenede havbund eller 
i små sprækker. Æggene befrugtes 
indvendigt, og forældrene skiftes til at 
beskytte æggene og holde dem iltede. 
De fjerner også alle syge eller døde æg. 
 Æggene klækkes efter ca. otte uger, 
og de nyfødte unger skjuler sig på hav-
bunden mellem små sten og lever af 
de sidste reserver af deres æggeblom-
mer. De er på  larvestadium og vil flyde 
blandt den planktoniske suppe i et par 
uger, før de sætter sig på en dejlig stenet 
havbund. Ungdyr er olivenbrune i farven, 
og deres brystfinner er en nuance af oli-
vengrøn. Voksne hunner er normalt mere 
brune i farven, og hannerne en stålfar-
vedee lilla grå, med mørkere lodrette 
bånd ned langs kroppen. 

Tænder 
Da de er en bundlevende art, lever de 
primært af forskellige krabber, søpinds-
vin, søstjerner, muslinger, eremitkrebs 

DYRELIVDYRELIV

Ålekvabbe, 
Newfoundland (helt til 
venstre); Havkat i sin 
hule (til venstre)

DYKKERCENTRE 

BELIGGENHED: 
Admiralitetskort 115 
Admiralitetskort 175 Fife Ness til  
St Abbs Head 

DYKKERCENTER/LUFTPÅFYLDNINGER: 
Der er ikke længere et dykkercenter 
i Eyemouth, men luft kan fås på føl-
gende steder. (Det er bedst at ringe 
i forvejen, da personalet kan være 
ude at dykke). 

OPERATØRER: 
Dive St Abbs, Boat & Accom-
modation Rock House, St Abbs 
(divestabbs.com) 

Pathfinder, Boat & Accommodation, 
Priory View, Eyemouth Road, 
Coldingham (stabbsdiving.com) 

Dive Stay at Eyemouth ejer Glenerne 
Guest House, Home Arms Guest 
House & Ship Hotel i Eyemouth.
(divestay.co.uk) 

Aquamarine Charters i Eyemouth 
drives af Derek Anderson. De har 
et par både og besøger Black Carrs 
regelmæssigt. 
(aquamarine-charters.co.uk) 

Marine Quest, Air, Boats & 
Accommodation, Harbour Road, 
Eyemouth (marinequest.co.uk) 

LAWSON WOODLA
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N 
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http://www.divestabbs.com
http://www.stabbsdiving.com
http://www.divestay.co.uk
https://www.aquamarine-charters.com
http://www.marinequest.co.uk
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DYRELIVDYRELIV

Havkat i Skotland

Et par havkatte, 
Anarrhichthys 
ocellatus, Vancouver 
Island (til venstre); 
Havkat med bytte 
(herunder)

LAWSON WOOD

LAWSON WOOD

LAWSON WOOD

og andre skaldyr. Når havkattens for-
tænder bliver slidt ned eller brækker 
af, erstattes de af en nye tænder, som 
bevæger sig fremad bagfra, ligesom 
man kender det fra hajer. Både under- 
og overkæben er besat med fire til seks 
koniske tænder, som rager fremad. 
 Bag de øverste tænder er der tre 
rækker af flade tænder, i midten af 
disse er kindtænderne på både over- og 
underkæben. Fisken har en stor tunge 
og endda små takkede tænder placeret 
i svælget. Fiskene er kendt i Island og 
Norge som steinbítur eller steinbit, hvis 
bogstavelige oversættelse er ”sten-
bider” – omend på dansk bruges den 
betegnelse om en helt anden fisk. 
 Når man ser på de helt små unger og 
størrelsen på deres tænder samt deres 
lange slanke kroppe, og derefter undersø-
ger kraniet på en moden havkat, kan man 
sagtens forestille sig at de var inspirati-
onen for skaberne af filmen Alien, da de 
skulle lave deres monstre. Deres aggres-
sive kropsholdning og frygtindgydende 
udseende er deres fremmeste kendetegn, 
om end de er virkelig sky og trækker sig 
helst væk og bør ikke lokkes ud i det fri 
ved håndfodring!  

Hvis man vil se  
havkatte i Storbritannien 
St Abbs på Skotlands sydøstlige kyst 
er mere populært end nogen sinde og 
Berwickshire Marine Reserve er blevet 
epicenteret for dykning med havkatte. 
Black Carrs, lige nord for St Abbs landsby, 
er kun tilgængelig med dykkerbåd fra 
enten St Abbs eller Eyemouth. Luft og 
Nitrox er tilgængelig fra Home Arms Hotel 
og Marine Quest på Eyemouth Harbour.

Tidevandsbetragtninger 
Der kan være strøm omkring Black 
Carrs, og dykkerbåde vil bestræbe sig 
på at få dig i vandet mens det står stil-
le og fortælle dig, hvilken vej tidevan-
det løber. Det anbefales, at du bliver 
under vandet, indtil du er væk fra lav-
vandede klipper, før du sender en SMB 
op og afslutter dit dyk, da der kan være 
andre dykkerbåde i nærheden. 

Lawson Wood (Oceaneye Films) er 
opvokset i den skotske østkystfisker-
by Eyemouth og tilbragte sin ungdom 
med at udforske klippebassiner og 
lavvandet hav, før han lærte at dykke i 
en alder af 11. Det er lykkedes ham at 
gøre sin passion til sin karriere og han 

har forfattet eller medforfattet over 45 
bøger, primært om vores undervands-
verden. Wood er et stiftende medlem 
af Marine Conservation Society, grund-
lægger af det første marinereservat 
ved St Abbs i Skotland, og skrev foto-
grafisk historie ved at blive den første 
undervandsfotograf, der blev Fellow i 
Royal Photographic Society og Fellow 
fra British Institute of Professional 
Photographers. 
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Af Peter Symes

FOTOFRAF / LICENS

Spættet sæl (Phoca vitulina), også kendt som almindelig sæl, er en ægte sæl, der findes langs tempererede og 
arktiske havkyster på den nordlige halvkugle.

Fugle influenza slår havpattedyr ihjel

CHARLES J. SHARP / CC BY-SA 4.0

ØKOLOGINYTØKOLOGINYT

Fisk passer på deres makker
Fisk, der almindeligvis, men fejlagtigt, 
anses for at være ufølsomme, asociale og 
uintelligente, er i stand til at forhandle om 
samarbejde, har australske forskere fun-
det ud af.

Blandt par af kaninfisk (Siga-
nidae) indtager én fisk ofte 
en opretstående og vagtsom 
positur, mens partneren foura-
gerer i små sprækker i revet. 
Parrets adfærd er stærkt 
koordineret, og partnere bytter 
regelmæssigt position og rol-
ler, hvilket resulterer i en ligelig 
fordeling af tid til at søge føde.

Smartere end vi troede
Gensidighed antages ofte at 
forudsætte komplekse kogniti-
ve evner, og det er derfor blevet hævdet, at sådan 
adfærd vil være afgrænset til dyr, der besidder 
sådanne egenskaber. Det foreliggende eksempel 
indikerer imidlertid, at fisk udmærket er i stand til 
at udvise gensidighed i deres adfærd.

 Sammenlignet med enkeltindivider kan par, 
ved fælles indsats, være årvågne i længere tid, 
hvilket indikerer, at den gensidige hjælp er vær-
difuld. Fisk, der samarbejder som par, finder 
mere føde og trænger dybere ned i sprækker end 

enkeltindivider, hvilket indike-
rer at sikkerheden, der opnås 
ved, at en årvågen partner 
holder udkig, mere end opve-
jer omkostningerne derved.
 ”Vi har observeret, at 
kaninfiskepar koordinerer og 
opretholder et ganske rigidt 
vagtskema, hvilket skaber 
den fornødne sikkerhed for, at 
deres partner trygt kan søge 
efter føde,” siger Dr. Simon 
Brandl fra ARC Center of Excel-
lence for Coral Reef Studies. 
”Ved at påvise, at fisk, som 

almindeligvis anses for at være 
ufølsomme, asociale og uintelligente, er i stand til 
at finde ind i et gensidigt samarbejde, har vi fundet 
bevis for at samarbejde måske ikke er så eksklusiv 
en adfærd som tidligere antaget.”  
KILDE: CENTER OF EXCELLENCE FOR CORAL REEF STUDIES

Disse resultater giver 
yderligere næring til 

bestræbelserne på at forstå 
fisk som højt udviklede 

organismer med kompleks 
social adfærd. Dette kan også 

medføre, at vi må ændre 
holdning til, hvordan vi studerer 

og behandler fisk etisk.

Prof. David Bellwood, Center of Excellence 
for Coral Reef Studies

Maskerede rygfoder  
(S. puellus)

LEONARD LOW / CC BY 2.0

Af Peter Symes

Dyrlæger i Peru har bekræftet tilfælde af 
H5N1 fugleinfluenza blandt søløver og en 
delfin, i kølvandet af flere rapporterede 
tilfælde hos pattedyr, efterhånden som 
virussen fortsætter med at brede sig i 
Central- og Sydamerika.

Sidste sommer havde den meget smitsomme 
stamme af fugleinfluenza, som først blev opdaget 
i vinteren 2021, spredt sig via nordamerikanske 
fugle til havpattedyr, hvilket førte til en stigning 
i antallet af sæler, der strandede langs kysten af   
Maine.
 I juni og juli 2022 skyllede mere end 150 døde 
eller døende sæler i land, et antal, der var cirka tre 
gange højere end det normale niveau for årstiden. 
Af de 41 strandede sæler, der blev testet for virus-
sen, testede næsten halvdelen positiv.
 Sælerne havde sandsynligvis ikke fået virusset 
ind via byttedyr eller ådsler, da fugle ikke er en 
typisk fødekilde for spættede sæler eller gråsæler. 
Transmissionen fra vilde fugle til sæler er sandsyn-
ligvis sket gennem overførsel af udskilt virus.
 I modsætning til udbrud i landbruget kan udbrud 

af fugleinfluenza i vilde populationer sjældent 
bekæmpes via smittebekæmpelse eller fjernelse 
af bestande. Dette gør sig  især gældende når der 
er tale om store, mobile marine arter såsom sæler, 
hvaler og delfiner. Dyr, der migrerer, kan yderligere 
sprede vira over store geografiske områder.

Spredning
Virusset har nu spredt sig til 15 lande i Nord-og 
Sydamerika, men den største dødelighed blandt 
pattedyr er konstateret i Peru. Perus National 
Agrarian Health Service (SENASA) oplyser, at 
mindst 585 søløver og 55.000 vilde fugle er fun-
det døde i syv af landets kystnære naturreser-
vater, sandsynligvis på grund af fugleinfluenza.
 Højpatogen aviær influenza (HPAI) virusset 
giver anledning til bekymring på grund af deres 
pandemipotentiale, socioøkonomiske indvirk-
ning på landbruget samt risici for vilde dyr. 
Forskere er ikke alene bekymrede for, at virus-
sen er sprunget fra fugle til pattedyr, men mulig-
heden for at virus kan overføres mellem patte-
dyr. Når det er sagt, anses risikoen for menne-
sker fortsat at være lav.  KILDE: US CENTERS FOR 

DISEASE CONTROL AND PREVENTION (CDC)
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ØKOLOGINYT ØKOLOGINYT
Af Peter Symes

Hvad får hajer egentligt tiden til at gå med?

PETER SYMES

Citronhajer er i færd med … ørh... et eller andet. En cobia vil åbenbart også lege med.

Hvad beskæftiger hajer sig med i løbet af 
dagen? En undersøgelse af citronhajers 
bevægelsesmønstre viser, at de har fem 
primære aktiviteter som optager dem.

For at besvare dette spørgsmål, satte Lauran 
Brewster, der er fiskebiolog ved Murdoch 
University, accelerometre på finnerne af 24 
citronhajer udfor Bimini-øerne, Bahamas.
 I lighed med de Fitbits og andre smartwatches, 
som vi to-benede ynder at anvende, indsamler 
accelerometeret data om hajernes bevægelser, som 
derefter analyseres ved hjælp af kunstig intelligens. 
”Grundlæggende er maskinlæring en model, der 
lærer mønstre i data og kan bruges til at identificere 
lignende mønstre i nye data og anvende disse til at 
komme med forudsigelser,” sagde Brewster.
 Af de 24 mærkede citronhajer blev 20 genfan-
get og data fra deres accelerometre analyseret.

Fem slags adfærd
”Programmet identificerede fem forskellige 
adfærdsmønstre hos citronhajer, såsom svøm-
ning og hvile. Også fangst af byttedyr (der er 
karakteriseret ved, at hajen ryster på hovedet fra 
side til side), hurtig svømning samt adfærd, hvor 

hajen udfører en tønderulning for at klø sig på 
ryggen,” tilføjede hun.
 Resultaterne viste, at hajerne ikke brugte 
meget tid på hvile: I de varmere måneder brugte 
de blot en procent af dagen på at hvile, og 10 pro-
cent i de koldere måneder.
 Derudover foretrak de at fange bytte tidligt om 
aftenen og ikke at æde mens der er højvande. De 
har også en tendens til at spise mere, når vandet 
er varmt.
 Denne slags information øger vores forståelse 
af arten og hvordan menneskelig aktivitet påvir-
ker dyrenes adfærd. Brewster har nu til hensigt at 
studere hajernes adfærd i områder, der påvirkes 
af menneskelige aktiviteter.
 ”Vi har været i stand til ganske detaljeret at 
bestemme aktivitetsnivauerne for en vild hajart 
under uberørte forhold. Vi kan herefter sammen-
ligne det med aktiviteten af andre citronhajer, 
der bor i farvande, hvor menneskelige aktiviteter 
pågår, for derved at kunne vurdere de risici, der er 
forbundet med bebyggelse af kyster og derigen-
nem opnå en forståelse for hvordan man hånd-
terer den påvirkning, en sådan udvikling har på 
kystnære arter,” sagde hun. 
KILDE: MURDOCH UNIVERSITY

https://www.cdcdyk.dk/
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Folk kan lide farve. Er der 
nogen fotograf, der ikke 
er bekendt med besk-
uerens henrykte udråb: 
”Åh, det er så farverigt”? 
Dette punkt gælder også 
for undervandsfotografer-
ing; opgaven med at skabe 
farverige undervands-
billeder er målet (og pas-
sionen, i nogle tilfælde) for 
mange. På den anden side 
har de gode gamle sort/
hvide fotografier også sine 
kvaliteter. Ja, selv dem der 
er taget under vandet! 

Nogle læsere ryster måske nu 
på hovedet og undrer sig over, 
hvad er meningen kan være med 
at skildre en farverig undervan-
dsscene eller et havdyr i sort/
hvid? Andre vil måske stille 
hviske-tiske om ”kunst”, da 
sort/hvid fotografering er den 
eneste sande ”mesters” fær-
dighed, ikke? Fraværet af ”pæne 
farver” i et billede må vel være 

kunst? Ok, måske ikke, men der 
er et potentiale. Det afhænger 
blot af fotografen. 
 Hvis Hannibal Goodwin – 
amerikaneren, der opfandt rul-
lefilm på celluloidbase og tog 

patent på det i 1889 – havde 
haft muligheden for at producere 
farvefilm, havde han sikkert gjort 
det med glæde og afvist sort/
hvid fotografering som ”farveløs 
og kedelig”. Men for en stund 

måtte fotografiet holde sig til 
gråtoner, selv i undervandsfoto-
grafiets tidlige dage. 
 Per definition er sort/hvid 
fotografering en ”særlig” kat-
egori af fotografering; sætnin-

gen, ”sort-hvid fotografering”, 
opstod først efter opfindelsen 
af farvefotografi. Tidligere talte 
vi simpelthen om ”fotografi”, 
som afbildede nuancerne af 
den farvelysstyrke, der findes 

i virkeligheden, i akromatiske 
gråtoneovergange, inklusive 
de ekstreme værdier af sort og 
hvid. Sådanne fotografier blev 
oprindeligt kaldt gråtonefotos. 
 Grå. Akromatisk. Farveløs. Det 

Sort & Hvid
Fotografi Under Vandet

UV-FOTOUV-FOTO
Coral, Honduras. 

Billedspecifikationer: 
Canon 7D, Canon EF-S 

10-22 mm, f/14, 1/125s

Tekst og fotos: Rico Besserdich
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lyder ikke så umiddelbart ikke 
videre ophidsende? Gråt vejr, grå 
fremtid, gråt hår... listen over grå 
ting som udtryk for noget nega-
tivt er lang. Eller for at tale med 
Goethes Mephisto: ”Al teori, kære 
ven, er grå, men livets gyldne 
træ springer altid grønt.” 
 Så vi må hellere forlade grå-
zonen nu og gå mod lyset! For 
som fotografer gør vi først og 
fremmest én ting: Vi maler med 
lys. Det er essensen af fotografi. 

Gråtoner 
Grå som en mus? Nå, der er 
også antracit, askegrå, skifer-
grå, røggrå, feltgrå, betongrå, 
Paynes grå, duegrå og sølvgrå 
– alle velkendte gråtoneu-
dtryk. Og så er der selvfølgelig 
sort og hvidt. 
 Forskellige nuancer af grå er 
defineret af deres lysstyrke. Så 
nu taler vi om lys. Fantastisk! 
Vores vigtigste værktøj til foto-

grafisk kreativitet kommer ind på 
scenen! Lad os arbejde med det! 
 For at lave et undervan-
dsfoto i sort/hvid er der flere 
mulige metoder: 

1. Du kan optage med et analogt 
kamera og stadig stole på den 
fremragende kvalitet af ægte 
sort/hvid-film som dem, der er 
lavet af Kodak, Agfa og Fuji. 

2. Du kan optage med et analogt 
kamera, men bruge farvefilm 
og konvertere farvebillederne til 
sort/hvid ved hjælp af software 
(efter scanning). 

3. Du kan optage med et digi-
talkamera og vælge billedstilen 
”Sort-hvid” i menuen (Billedstil 
kan også være angivet som 
”Kreativ stil”). 

4. Du kan optage med et digi-
talkamera i farver og konver-

tere det optagne farvebillede 
via software (som Adobe 
Lightroom eller Photoshop) til 
et sort/hvidt billede. 

Digital vs ren sort og hvid 
I dag tager de fleste under-
vandsfotografer deres billeder 
med digitale kameraer. Det skal 
dog bemærkes, at ”ren” sort/
hvid fotografering ikke eksis-
terer med digitale kameraer 
under vandet i denne form. 
Billedsensorer i digitale kamer-
aer gemmer al billedinformation, 
og dermed også alle farveværdi-
er, når der tages et billede. 
 I standardindstillingerne for 
billedstilen ”Black & White” i 
kameramenuen, konverterer 
kameraets egen software det 
optagede (farve) billede til en 
sort/hvid version. Det lyder 
måske mærkeligt at tale om 
billedmanipulation, der finder 
sted her, men på en måde er det 

præcis, hvad der allerede sker 
inde i dit kamera. 
 Når vi bruger et digitalt 
kamera, og gemmer billed-
erne i RAW- eller DNG-format 
(det bør man i hvert fald!), og 
kameraet er indstillet til sort/
hvid billedstil, kan vi blive over-
raskede, når vi viderebehandler 
billederne i vores RAW-konverter 
(f.eks. Adobe Camera RAW). De 
angiveligt sort/hvide billeder 
dukker pludselig op i farver. Det 
skyldes, at kameraets sensor 
gemmer al billedinformation, 

inklusive alle farver. 
 Det er naturligt, og i bund og 
grund helt fint, at konvertere et 
farvefotografi senere ved hjælp 
af software til sort/hvid. Faktisk 
er dette den normale procedure, 
der oftest anvendes i dag. Men 
man kan stadig ikke helt kalde 
det ”ren” sort/hvid fotografer-
ing. Ren sort/hvid fotografering 
kommer fra ”rene” sort/hvid 
analoge film. Alt andet er mere 
eller mindre allerede ”manip-
uleret” – selvom det ikke er lige 
til at bemærke.

UV-FOTOUV-FOTO

Muræne, Hurghada,
Røde Hav, Egypten. 

Billedspecifikationer: Canon 7D, 
Canon EF-S 10-22 mm, f/16, 1/250s.

Dragefisk (til højre), 
Na'Ama Bay, Røde 

Hav, Egypten. 
Billedspecifikationer: 

Canon 40D, Tokina 
10-17 mm, f/10, 1/125s

Fridykker (yderst til 
højre), Bodrum, Tyrkiet. 

Billedspecifikationer: 
Canon 40D, Canon EF-S 

10-22 mm, f/13, 1/200s. 
Model: Didem Kara
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UV-FOTOUV-FOTO
Borderlands, Kas, 

Tyrkiet (nedenfor). 
Billedspecifikationer: 

Canon 40D, Sigma 10-
20 mm, f/5.6, 1/60s

Nær kysten, Bodrum, 
Tyrkiet (til venstre). 
Billedspecifikationer: 
Canon 7D, Sigma 10-
20 mm, f/11, 1/125s

Dyre undtagelser 
Der er selvfølgelig altid und-
tagelser fra reglen. For eksem-
pel er Leica ”M Monochrome” et 
kamera, som har en decideret 
sort/hvid billedsensor. For 
beskedne 7.500 USD (ekskl. 
objektiv) kunne vi blive lykke-
lige ejere heraf. Desværre findes 
der, så vidt vides, ikke noget 
undervandshus til dette kamera 
på indeværende. 
 Med deres Achromatic 
digitale bagside tilbyder 
Phase One ”ren” sort/hvid 
fotografering til forskellige 

mellemformat digi-
tale kameraer. Klar til 
nogle flere grå hår? 
”Achromatic” har 
en prislap på svim-
lende 41.000 USD... 
og dette er kun for 
den digitale bagside. 
Et Hasselblad mel-
lemformatkamera 
med den sort/hvide 
digitale bagside fra 
Phase One, et under-
vandshus samt et 
ordentligt objektiv, 
ville dræne de flestes 

bankkonto. Den samlede 
prislap lander i omegnen af 
75.000 USD. Ren digital sort/
hvid undervandsfotografering 
er dyrt.

Tilbage til det basale 
Så lad os komme ned på jorden 
igen og holde os til ”normal” 
sort/hvid fotografering, forlade 
gråzonen og gå ad den midter-
ste sti. 
 Til sort/hvid undervandsfo-
tografering bliver vi nødt til at 
se på ting med andre øjne. ”At 
læse lyset” er nøglen her, og at 
gøre det, bringer os tilbage til 
selve fotografiets kerne. Lys, 
skygger og teksturer er fremra-
gende designelementer til sort/
hvid fotografering. Under et dyk 
med kameraet og med sort/hvid 
fotografering i tankerne, kan 
det være en god idé at holde øje 
med følgende: 

1. Hvordan er lyset generelt 
(dvs. tidspunkt på dagen, solens 
position, skyer eller ingen skyer, 
lysstråler, refleksioner)? 

2. Er der nogle interessante for-
mer og strukturer? Interessante 
former som fisk (helst ikke for 
små), vrag af enhver art samt 
grene eller træstammer eller 
dykkere, der svømmer rundt. Og 
selvfølgelig er der meget mere 
at opdage! Hold øje med interes-
sante former eller strukturer. 
Selv de enkleste ting under van-
det kan blive et fantastisk motiv 
til et smukt sort/hvidt under-
vandsfotografi. Det er bare op til 
dit fotografiske øje at se det. 
 Når du har opdaget et inter-
essant emne, så tag et nærmere 
kig. Hvad med strukturen? Vrag 
fremstår ofte (når de har ligget 
en tid på havbunden) med fine 
strukturer på grund af metal-

lets korrosion, som kan booste 
kvaliteten, dybden og kontras-
ten af et sort/hvid fotografi en 
del. Selv barken af et træ i en 
lokal sø, eller bare en kruset 
sandstrand på lavt vand nær 
stranden, kan også fungere som 
et flot billedelement. Struktur er 
meget vigtig. Se altid tæt på, to 
gange, og tag dig god tid. Det er 
det værd. 

3. Skygger. Hvor der er lys, 
er der også skygger, og de er 
også vigtige for et vellykket 
sort/hvid-billede. Hvordan fal-
der skyggerne? Hvad er det 
overordnede indtryk af under-
vandsscenen, hvad angår sam-
spillet mellem lys og skygge? 
Er skyggerne dyb sorte, uden 
nogen detaljer i dem (ikke så 
ideelt); eller er de mørke endda 
i selve skyggen, med detaljer 
stadig synlige (hvilket er 
endnu bedre)? 

Det fotografiske øje
”Det fotografiske øje” er ikke 
noget der kan købes i en butik 
eller andre steder, men det er 
noget man kan lære og under-
vises i. Pointen her er at tage 
den nødvendige tid til at se på 
omgivelserne (og ikke kun under 
vandet), koncentrere sig og 
have billedet allerede i tankerne, 
før du trykker på udløseren. 
 For at forestille sig, hvordan 
det påtænkte scenarie sandsyn-
ligvis ville se ud som et sort-
hvidt billede, er det nødvendigt 
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UV-FOTOUV-FOTO

Dragefisk, Ras Mohammed, Røde Hav, Egypten.  
Billedspecifikationer: Canon 7D, Canon EF-S 60 mm, f/2.8, 1/320s

Pige i poolen. Billedspecifikationer: Canon 40D, Sigma 10-20 mm, f/8, 1/160s

Dakota, Kas, Tyrkiet. Billedspecifikationer: Canon 40D, Sigma 10-20 mm, f/8, 1/160s, ISO 800

at udvikle en vis sensitivitet eller 
opfattelse. Farver, som et stilistisk 
redskab, er nu ude af betragtning, og 
vores kunstneriske sans må derfor 
fokusere på lys, skygger, kontraster, 
former og teksturer. Sort-hvid foto-
grafering under vandet er som ”den 
rolige lyd af musik”. Men hvis den 
nødvendige opfattelse af lys udvikles, 
får du et kraftfuldt værktøj til at 
repræsentere undervandsscener og 
dyr på en ny måde. Og med lidt held 
(og dit publikums velvilje) kan det 
endda blive ”kunst”. 
 Som jeg nævnte før: De fleste 
undervandsfotografer, der er inter-
esserede i sort/hvid fotografering, 
tager først farvebilleder og konverterer 
dem efterfølgende til sort/hvid ved 
hjælp af billedredigeringssoftware. 

 Det skal siges, at et svagt farve-
billede (forkert eksponeret, lav kon-
trast, sløret, utilstrækkeligt eller dår-
ligt komponeret eller simpelthen men-
ingsløst) bestemt ikke bliver bedre af 
at blive konverteret til sort/hvid. At så 
erklære sådan et billede som ”kunst”, 
bare fordi det er sort/hvidt, er intet 
andet end en dårlig idé. 
 Kunst kommer af evne, og hvis vi 
forstår fotografi som en kunstform, er 
sort/hvid fotografi grundlaget for alt-
ing og arketypen for denne kunstform. 
Det er ikke den hellige gral, men den 
fortjener vores respekt som fotografer.

Tips og tricks
Her er nogle tips til undervandsfoto-
grafering i sort/hvid: 

1. Da der ikke er behov for at geno-
prette farver ved at bruge en under-
vandsblitz eller andre lyskilder, fun-
gerer det ofte ret godt blot at bruge 
det omgivende lys. Når solen står højt 
på en skyfri himmel, er det muligt at 
skabe smukke sort/hvide billeder selv 
på 20 meters dybde. Afhængigt af 
dybde og lysforhold kan en højere ISO-
indstilling og i nogle tilfælde endda et 
stativ være praktisk. 

2. Som udgangspunkt er der intet 
der taler imod undervandsmakrofo-
tografering i sort/hvid, hvis lyset er 
smukt og din valgte ”model” har inter-
essante former og/eller strukturer. 
Men dens sande styrker kan ses i 
vidvinkelfotografering. Vrag af enhver 
art er altid fantastiske motiver, men 
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ethvert undervandslandskab 
vil sandsynligvis producere en 
flot sort-hvid lysstemning, foto-
grafisk. Selv relativt ”kedelige” 
forhold  kan afhjælpes, og gives 
et nyt og tiltalende fdtryk , ved 
at konvertere optagelserne til 
sort/hvid.

 3. Det skal simpelthen siges 
igen: lys, skygge, former og 
strukturer. Prøv at rette din 
opmærksomhed mod disse 
faktorer. Du vil blive over-
rasket over, hvor mange nye 
fotografiske muligheder der 

vil komme til dig. Prøv bare at 
tænke sort på hvidt. 

4. Sørg for, at der forsat er nogle 
detaljer i skyggepartierne. 100% 
sort ikke helt ideelt. Det samme 
gælder for hvidt: ”Kridtede” 
højlys, der mangler billedin-
formation, bør så vidt muligt 
undgås. Selvfølgelig er der und-
tagelser, og eksperimenter har 
ofte kastet meget interessante 
resultater af sig. Hav det sjovt! 
Intet skal stoppe dig! 

5. Tjek også altid histogram-
met, når du optager. Juster om 
nødvendigt din eksponering. 
Afbalancerede kontraster er 
vigtige her. Et ideelt histogram 
repræsenterer en jævnt sti-
gende og faldende ”bakke”-form, 

der hverken er på venstre side 
(fuldstændig sort uden tegn) 
eller ”triggere” på højre side 
(udbrændte lys, fuld hvid) af 
histogrammet. Medmindre 
du selvfølgelig har noget helt 
særligt i tankerne (som i de 
såkaldte High Key eller Low Key 
effekter). Histogrammet er ikke 
nogen højere lov. Det er kun en 
hjælp til at indstille eller justere 
dit billedes eksponering. 

6. For fotografering i naturligt 
lys, er timerne fra 9:00 til 14:00 
et godt tidspunkt at skyde 
på. I dette tidsrum er der også 
en chance for at fange solens 
stråler smukt. Selve lyset er dog 
ret ”hårdt” midt på dagen. Et 
blødere lys råder når solen står 
lavere på himlen, hvilket vil vil 

sige tidligt om morgenen eller 
sidst på eftermiddagen. Uanset 
hvad er det et godt råd at tjekke 
lyset (på dykkerstedet) på 
forhånd. Man har ikke gavn af  
at solen står højt på himlen, 
hvis den skjules af høje træer, 
bygninger, dykkerbåde osv. 
Ideelle tidspunkter afhænger 
også af dykkerstedets karakter-
istika og selvfølgelig af, hvilken 
lyseffekt du ønsker at opnå. 

7. Dybe  skygger kan opblødes 
med en flash. Prøv at se din 
flash som en ”skyggelysner” og 
ikke som den primære lyskilde. 
Det er din, og ikke din flashs 
”pligt” at tolke det omgivende 
lys og dets karakter til at skabe 
et fantastisk billede. 

8. Undervandslandskaber og 
vrag fungerer godt i sort/hvid 
når du bruger vidvinkel.

9. Det er forker at tro, at sort/
hvid fotografering er mere 
”tilgivende” end farvefotografer-
ing. Faktisk er det modsatte 
tilfældet. En farverig fisk eller 
koral i et farvebillede, kan ofte 
maskere mangler ved billeder   
Folk siger måske: ”Åh, sikke 
flotte farver!” og goverser, at 
billedet er lidt uskarpt eller dår-
ligt komponeret. Et sort/hvidt 
billede er mindre tilgivende. 

10. Træning af dit fotografiske 
øje kræver ikke, at du dykker. 
Du kan betragte det omgivende 
lys selv mens du sidder på din 
sofa eller går tur med hunden, 

UV-FOTOUV-FOTO
Dunraven, Egypten. 

Billedspecifikationer: 
Canon 7D, Sigma 

10-20 mm, f/9,  
1/125s, ISO 400

Under overfladen, Bodrum, Tyrkiet. 
Billedspecifikationer: Canon 40D, Canon EF-S 

10-22 mm, f/8, 1/125s. Model: Chris Mo
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UV-FOTOUV-FOTO

Blød koral, Sharm El Sheikh, Røde Hav, Egypten. Billedspecifikationer: Canon 7D, Canon EF-S 60 mm, f/2.8, 1/200s

og studere  hvorledes lyset 
leger med motiver og frem-
hæver former. Åbn dine sanser. 
Nøglen ligger ikke i dit fotoud-
styr, det ligger i dig selv. Tag 
så mange billeder som du kan. 
Når du optager i sort/hvid, så 
glem ikke at digitale kameraer 
stadig gemmer farveinforma-
tioner. Dette gør det muligt at 
sammenligne senere. Hvis du 
skifter mellem farve og sort/
hvid, og bedre kan lide den 
sort/hvide version så spørg dig 
selv hvorfor. Hvorfor ser den 
sort-hvide version bedre ud for 

dig? Tag dig god tid og tænk dig 
godt om. Snart vil du finde ud 
af, at det handler om lys, skyg-
ger, former og strukturer. 

Afsluttende bemærkninger 
”At læse lysetog "male" med lys 
er essensen af fotografi. Sort/
hvid fotografi er tilmed fotografi 
der er reduceret til sin originale 
form og udtryk – og et smukt 
instrument til kreativ undervan-
dsfotografering! 
 Selvom det er sjovt at tage 
undervandsbilleder i sort/hvid, 
er det også sjovt og meget 

inspirerende at tjekke andre 
fotografers smukke sort/hvide 
værker. Nogle af dem skiftede i 
øvrigt aldrig til digitalt. 
 Inspirerende sort/hvide 
undervandsfotografer er 
Ernie Brooks, Christian Vizl 
og Amanda Cotton, blot for at 
nævne nogle få. 

Rico Besserdich er en tysk 
fotograf, journalist og kunst-
ner bosat i Tyrkiet. For mere 
information, besøg: Maviphoto.
com. Se hans seneste bog på: 
Songofsilence.com.

http://www.Maviphoto.com
http://www.Maviphoto.com
http://www.Songofsilence.com
http://www.xray-mag.com/ARD_Galathea
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Aquaticas ledningsklips kan bruges til at 
fæstne flashkabler langs med flashar-
men således, at man slipper for at vikle 
dem rundt om armen for at undgå, at kablet kan 
komme til at dingle foran objektivet og derved ødelægge ens opta-
gelser. En pakke indeholder 15 klips, der er fremstillet af silikone.  Aquatica.ca 

UV-FOTONYT UV-FOTONYT
Af  Rico Besserdich

Ifølge Nautical gør deres NA-S5II-hus til 
Panasonics Lumix S5II og S5IIX kame-

raer det muligt at tilgå samtlige alle 
kontroller og funktioner på kameraerne, 

således, at brugere kan udnytte deres 
muligheder fuldt ud under dyk-
ning. NA-S5II undervandshuset 

er desuden forsynet med den 
roterende lukkemekanisme, 

som nu er blevet standard på 
deres serie af kompakte huse til 

spejlløse kameraer, hvilket gør 
det nemt at åbne og lukke huset 

med én hånd.  Nauticam.com 

Nauticam-hus til  
Panasonic Lumix  

S5II og S5IIX 

Har du svært ved at se monitoren, når 
solen skinner? Så kan LCD-søgeren 

fra AOI være løsningen. Den leverer et 
skarpt, forstørret billede af LCD-skærmen på Olympus TG-3, TG-4, 
TG-5 og TG-6 kameraer. Den lup-agtige søger, der forstørrer med en 
faktor på 2,3x, gør det også meget nemmere at tage makrofotos. 

Søgeren klikker direkte og sikkert på bagsiden af kamerahuset, hvor 
den erstatter den eksisterende solskærm. Brændvidden på okularet 

kan justeres således, at man kan stille fuldstændigt skarpt. Vægt: 205g på 
land, 99g under vandet.  AOI-uw.com

AOI LCD-Søger med Forstørrelse 
til Olympus Kompakte Kameraer

Ikelite DL5 DS Link Canon  
TTL Converter og CT1 Hot Shoe Kit 

Aquatica Sync 
Ledningsklemmer 

QYSEA FIFISH V6 Expert  
M100A Undervands AI ROV 

Denne TTL (Through-the-lens) konverter fra Ikelite, som passer til Canon kameraer i 
Ikelite-huse, angives at være mere præcis og pålidelig end fiberoptiske TTL-udløsere. 

Konverteren gør det muligt at justere flasheksponeringen fra kameraet, og at skif-
te mellem TTL og manuel eksponering ved et enkelt klik på en knap. Den under-

støtter rear curtain flash synkronisering og øger antallet af flashudladninger 
på en opladning og antallet af gentagne blitzudløsninger. Denne konverter 

kommer med en hot shoe, der er kompatibel med Canon-kameraer, alle 
Ikelite digitale flash og udvalgte Ikelite- og Canon-undervandshuse.  

Ikelite.com 

AOI

AOI

AQUATICA

Denne undervandsdrone fra Qysea er 
udstyret med AI baseret teknologi, der 
forbedrer fokus ved at fastholde motiver 
i midten af billedet. Dronen med beteg-
nelsen FIFISH V6 Expert er et alsidigt 
professionelt værktøj, der både kan optage 
stillbilleder og video på dybder op til 100m. Fokuslåsen gør det 
nemt at skifte fokus mellem motiver ved hjælp af den medføl- gende controller 
og tilhørende app, der fås til både iOS/Android. Den gør det også muligt at fastholde dronen på 
en fast position under strømfyldte forhold. Det integrerede kamera, der er forsynet med en Sony CMOS 
sensor, optager video op til UHD 4K/30 fps og 12 MP (DNG/RAW) fotos i et ultrabredt 166° synsfelt. Den 
optager også slowmotion-video i 1080p HD ved 120 fps eller 720p HD ved 240 fps. Optagelser gemmes 
på et 128 GB micro SD-kort. Dronen er herudover udstyret med et par kraftige LED-lamper, der yder 
6000-lumen med en lyskegle på 120°. Dronen har en drifttid på 1,5 time.  QYSEA.com

IKELITE

QYSEA

NAUTICAM

https://aquatica.ca/product/19215/
https://www.nauticam.com/collections/mirrorless-il-camera-housings/products/s5ii-underwater-housing-for-panasonic-lumix-s5ii-x-camera
https://www.aoi-uw.com/aoi-umg-01.html
https://www.ikelite.com/products/dl5-ds-link-canon-ttl-converter-ikelite-ct1-hotshoe-kit
https://www.qysea.com/products/fifish-v6-expert/
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Kinki
Tekst og fotos: Andy Murch

Makro Mekka i Honshu

Japans
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Kinki er en barsk smuk halvø i 
den sydvestlige del af Honshu, 
Japan. Området er bedst kendt 
for Shinto-helligdommene i 
Kumano, som ligger på toppen 
af skovklædte bjerge i midten 
af regionen. Hvert år foretager 
tusindvis af turister og hengivne 
en pilgrimsrejse gennem bjer-
gene for at nå det rolige fristed, 
som siges at være et sted for 
fysisk helbredelse. Japanske 
dykkere strømmer også til Kinki 
for at nyde regionens fantastiske 
overflod af endemisk havliv. 

Kinkis sydligste dykkersteder er drape-
ret i frodige bløde koraller, der minder om 
de tropiske revlandskaber i Sydøstasien, 
men Kinki er kun ”tropisk” i halvdelen 
af året. I vintermånederne kryber koldt 
vand fra Ruslands kyst sydpå, hvilket 

sænker havtemperaturerne fra 26°C til 
temmelig kølige 10°C. De lokale dykkere 
skifter blot deres tynde neoprendragter 
ud med tørdragter og fortsætter med 
at nyde regionens undervandsskønhed 
hele året rundt. 

JAPAN JAPAN

BILLEDER © 2023 TERRAMETRICS, KORTDATA © 2023 GOOGLE, MAP MOBILITY

Denne unge klovnetudsefisk er kun 2 cm lang. 

De mærkelige formationer af Hashigui-iwa-klipperne, Kinki, Japan (øverst i midten); Dykker 
på Owase kunstrev (ovenfor); Pikachu nøgensnegl, Thecacera pacifica (forrige side) 
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 Vinteren er en særlig 
god årstid at lede efter 
Kinkis fantastiske mang-
foldighed af nøgensnegle, 
som halvøen er berømt 
for. Specifikke arter er 
forskellige fra den ene 
by til den næste, så den 
bedste måde at opleve så 
mange nøgensnegle som 
muligt er at leje en bil og 
køre rundt langs kysten 
og bruge en dag eller to på hvert 
sted. De lokale er ekstremt 
passionerede omkring dykning, 
så der er ingen mangel på dyk-
kerbutikker, og dykkerguiderne 

(hvoraf nogle taler engelsk) er 
eksperter i at spotte små væs-
ner, som besøgende dykkere 
sandsynligvis ville overse. 
 Min hustru og jeg var begej-
strede ved udsigten til at kunne 

sætte hak ud for adskillige nye 
arter på en enkelt tur. Vi gjorde 
de nødvendige foranstaltninger 
og fløj til Shirahama, hvorfra der 
er nem adgang til noget af regio-
nens bedste dykninger.

 

Underwater Adventures in Kinki 
Daring. Mythical. Alive.

One of the brilliant advantages of diving in the Kinki region in western Japan is 

access to tropical diving with a huge range of marine life — even in the winter months. The quality 

of diving in Japanese waters simply cannot be disputed. In fact, nutrient-rich waters o� the coast 

of Kinki mixed with the warm current called “Kuroshio” or “Black Current" from the south, 

make this region one of the absolute best diving spots in Asia. 

www.dive-in-japan.com

JAPAN JAPAN

Goniobranchus sp. (oven-
for); Dybvands neon-gule 
anemoner ved Tanabe  
(til højre)

http://www.xray-mag.com/ARD_JapanTourism
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Tanabe 
Vores første stop var Tanabe, en 
malerisk lille by kendt blandt Honshu-
dykkere for sine dybvands-neongule 
anemoner og selvfølgelig dens store 
forekomster af nøgensnegle. I andre 
områder forekommer anemonerne 
kun under 150 m, men i Tanabe kan 
du støde på dem inden for rekreative 
dykkerdybder. For at beskytte de skrø-
belige anemoner mod ødelæggelse af 
levesteder, har den japanske regering 
listet dem som et nationalt klenodie. 

 Efter et hurtigt dyk til 
dybderne for at tage ane-
monerne i øjesyn, arbejdede 
vi os op ad revets skråning 
og fik tjekket nøgensnegle 

af med få meters mellemrum. De mest 
almindelige nøgensnegle i Tanabe (og 
i hele Kinki) er 2 cm lange japanske 
chromodoriser (Hypselodoris festiva), 
en endemisk art, der er så fremher-
skende, at de lokale kke længere skæn-
ker dem en tanke. Men som første-
gangsbesøgende i regionen kunne jeg 
ikke lade være med at stoppe op hele 
tiden for at beundre deres kongeblå 
kapper, kantet i citrongul og toppet af 
rust-orange gæller. 

 En anden art, som vi stødte på, 
både her og senere på turen, var en 
mangelappet Ceratosoma (Ceratosoma 
tenue), en nøgensnegl, der bliver 12 cm 
lang og som kan findes hele vejen fra 
Japan til det tropiske Afrika. Denne art 
med varierende farver kan identificeres 
ved de brede lapper på dens kappe og 
et giftigt, kemikaliefyldt horn placeret 
lige bag dens gæller, som den bruger 
som et forsvarsvåben til at skræmme 
eventuelle rovdyr, der er tåbelige nok til 
at nippe i den. 
 I Tanabe løb vi også ind i en spek-
takulær farverig nøgensnegl – den 
dejlige Miamira magnifica. Dette flam-
boyante dyr er meget varierende i 

farve, men det, vi fandt, levede op til 
sit navn – storslået! 
 På vores anden dag tog vinden til, 
men vi var stadig i stand til at dykke 
fra land i en af Tanabes beskyttede 
bugter. Efter at have krydset nogle 
flere nøgensnegle af på vores tjek-

liste, gik jeg på udkig efter clouded 
salamanders (Aneides ferreus) i en 
mudret dam tæt på dykkerstedet. 
Undervandsoptagelser var umulige i 
det grumsede vand, men det lykkedes 
os at få nogle flotte portrætter på bred-
den. Disse salamandere er endemiske 

JAPAN JAPAN

Japanske chromodoris (til venstre), kun 2 cm lange, er endemiske 
for Japan og meget almindelige i Tanabe. I modsætning hertil er den 
mangelappede ceratosom (ovenfor) 12 cm lang! Den flerfarvede Miamira 
magnifica (øverst til højre)

Clouded salamanders er endemiske (hjemmehørende) i Japan,  lever tæt på havet i 
Kinki, og har udviklet en tolerans overfor saltvand.



SPORTSDYKKEREN NR. 2 · JUNI  2023 SPORTSDYKKEREN NR. 2 · JUNI 2023170 171

for Japan, og dem i Kinki er 
særligt bemærkelsesværdige, 
fordi de lever så tæt på havet, at 
de har udviklet en vis tolerans 
overfor over for saltvand. Måske 
vil dette sagtmodige lille dyr en 
dag blive stamfader til de første 
marine amfibier! 

Shirahama 
Før vi fulgte kysten mod vest, 
hastede vi tilbage til Shirahama 
for en dag med dykning. Først 
dykkede vi på et af Kinkis få 
tilgængelige vrag – en lille slæ-
bebåd, der vrimlede med flere 
nøgensnegle, inklusive Theracera 
pacifica, en sød lille snegl, 

som de lokale kalder ”Pikachu” 
på grund af dens lighed med 
Pokémon-karakteren af samme 
navn. Vraget var også hjemsted 
for en håndfuld smukke drage-
muræner, der var mere end glade 
for at posere for kameraet. 
 Mellem dykkene i Shirahama 
rendte vi ind i en venlig forsker, 
som bar på en krukke med en 
stor, sjældent set, dybvandsnø-
gensnegl. Det fangede bløddyr 
skulle studeres nærmere ved et 
lokalt universitet. Efter en ani-
meret samtale på japansk, med 
vores divemaster, smilede for-
skeren og afleverede krukken, 
som vi tog med os på det følgen-

JAPAN JAPAN

Pikachu nøgensnegl 
(til venstre), med til-
navnet for sin lighed med 
Pokémon-karakteren, og 
sjælden dybvandsnø-
gensnegl, Kalinga ornate, 
(ovenfor) ved Shirahama

Langnæset høgefisk er rigeligt på Kinkis rev (ovenfor);
Drage muræne ved Shirahama (til venstre)



SPORTSDYKKEREN NR. 2 · JUNI  2023 SPORTSDYKKEREN NR. 2 · JUNI 2023172 173

JAPAN JAPAN

Okenia hiroi nøgensnegl (ovenfor), 
malet tudsefisk (til højre)

Klovne tudsefisk på størrelse med en ært ved Kushimoto Okenia japonica nøgensnegl med æg ved Kushimoto

de dyk. Da vi nåede havbunden, 
slap vores divemaster den fri, så 
vi kunne få et par billeder af en 
art, som ellers ville være umulig 
at se. Den klattede nøgensnegl 
var en sandbeboer, som straks 
forsøgte at grave sig frem til fri-
heden, men det stakkels bløddyr 
blev hurtigt genfanget og efter 
aftale returneret til sin ejer. 
 Konceptet med et nøgensneg-
lefoto på dåse var ret komisk, 
men det, der imponerede mig ved 
oplevelsen, var, hvor velvillige og 
behjælpelige alle som vi traf var.  
Overalt blev vi behandlet som 
kongelige. Dette var sandt i hver 
eneste dykkerbutik, hvert hotel 
og hver restaurant, vi besøgte. 
Japansk gæstfrihed kender tilsy-
neladende ingen grænser! 

Kushimoto 
Vores næste stop var ved en lille 
fiskerby på den sydlige kyst af 
Kinki kaldet Kushimoto. Her var 
revet relativt stenet, men dyk-
kerstederne var spækket med 
stimefisk, som jeg ville have 
elsket at fotografere, hvis bare 
jeg havde tid nok til at presse 
et vidvinkeldyk eller to ind. Ikke 
overraskende var makrolivet 
også fremragende. Bemær-
kelsesværdige nøgensnegle 
inkluderede Okenia japonica og 
Okenia hiroi – begge endemiske 
for Japan og hver især mindre 
end et korn sushi-ris. 
 Kushimoto viste sig at være 
et glimrende sted at fotogra-
fere tudsefisk. Vi faldt over 
mindst tre arter på et enkelt 
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dyk, men min favorit var en lille, oran-
ge og hvid klovnetudsefisk på størrel-
se med en ært. 

 Kushimoto leverede også adskillige 
crinoid squat hummere, som man nor-
malt ville forvente at se i troperne. Jeg 
gætter på, at om sommeren ville de 
ikke virke så malplacerede, men det er 
en mærkelig følelse at fotografere tro-
piske arter, mens man er iført tørdragt, 
hætte og store neoprenhandsker.

Owase 
På vores femte dag havde mine trætte 
øjne brug for et hvil fra den vidunderlige 
verden af japansk supermakroliv, så vi 
tog til et berømt vidvinkeldykkersted 

nær en by kaldet Owase. 
 På vejen stoppede vi ved 
Hashigui-iwa Rocks, hvor kyst-
linjen er eroderet til en række 
dramatiske spir, der siges at 
ligne brosøjler. Legenden siger, 
at en buddhistisk lærer ved 
navn Kobodaishi skabte spirene 
på en enkelt nat for at vinde et 
væddemål med en falden engel. 
 Dykkerstedet ved Owase er 
faktisk et kunstigt rev lavet 
af metalbjælker, der drypper 
af hårde og bløde koraller af enhver 
form og farve. Ingen af de lokale husker 
præcis, hvor længe siden revet blev 
skabt, men de anslår, at det blev rejst 

i slutningen af 1960’erne. Den rene 
biomasse af vækst på det menneske-
skabte rev har gjort den underliggende 
struktur fuldstændig uigenkendelig – 
et lysende eksempel på havets evne til 

JAPAN JAPAN

Dykker med en stor Skt. Petersfisk (til venstre) på revet ved Owase (ovenfor); 
Crinoid squat lobster i søfjer ved Kushimoto (til højre)
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Blå drage nøgensnegl (ovenfor) ved Shima; Hermans bornel-
la (øverst til højre); Udsmykkede cadlinella (til højre); Sød 
lille japansk klumpfisk (til venstre) ved Shima

FAKTA  DYKKERCENTER 

Der er masser af dykkerbutik-
ker langs Kinkis kyst. Det er 
dem, vi dykkede med. Nogle 
taler lidt engelsk, men den 
nemmeste måde at arran-
gere dine dyk på er at bruge 
Japan Diving Experience, 
som (mod et mindre gebyr) 
kan arrangere al din dyk-
ning og overnatning inden 
ankomst og være tilgængelig 
på telefon, hvis du har kom-
munikationsproblemer, mens 
du rejser rundt. 

BOOKINGSASSISTENT 
Japan Diving Experience 
japan-diving-experience.com 

TANABE OMRÅDET 
Tanabe Diving Service
tanabedivingservice.jp

SHIRAHAMA OMRÅDET 
Shirahama El-mar 
el-mar.net

KUSHIMOTO OMRÅDET 
Bubble Ring Divers 
bubble-ring-divers.com

OWASE OMRÅDE 
Sea Dream OWASE 
owase-seadream.com

SHIMA OMRÅDE 
Aristo Divers 
aristodivers.com 

at blomstre med en vis hjælp fra frem-
adstormende mennesker. 
 Store havaborrer og pigget udseende 
Skt Peterfisk svømmede selvsikkert 
ind og ud af de åbne områder, som 
om de ejede stedet, hvilket de på sin 
vis egentlig også gjorde. Jeg har altid 
ønsket at fotografere Skt Peterfisk, så 
disse ekstremt tamme eksemplarer var 

en fin tilføjelse til et allerede impone-
rende dykkersted.

Shima 
Efter Owase havde vi lige tid nok til at 
presse endnu en dykkerdestination 
ind. For mangfoldighedens skyld tog vi 
til Shima i den aller-nordøstlige del af 
Kinki, hvor koraller viger for blidt sva-
jende tangskove. Mange af fiskene og 
hvirvelløse dyr i Shima er nære fætre 
til arter, der forekommer i det vestlige 
Canada og Alaska, men med en subtilt 
anderledes japansk flair. 
 Vi valgte især Shima, fordi vi havde 
hørt, at det er et fantastisk sted at 
fotografere japansk klumpfisk, og vi 

blev ikke skuffede. Klumpfiskene er bit-
tesmå kugler af nuttethed. Deres finner 
er så små i forhold til deres kroppe, at 
de er frygtelige svømmere, men deres 
modificerede brystfinner danner en 
sugekop, der hjælper dem med at holde 
sig til sten eller tangblade, når bølge-
gangen er ved at skubbe dem rundt. 
 Klumpfisk kommer i mange farver 
afhængigt af deres miljø. Vi så en 
række forskellige farvevarianter, men 
de smukkeste var en dyb pink, der skil-
te sig ud mod den tangfyldte baggrund. 
 Ligesom andre steder var der ingen 
mangel på smukke små havsnegle. 
Mange var arter, man kan se i hele 
Indo-Stillehavet, men der var også et 

par sjældenheder. 
 Jeg brugte mine sidste 
minutter på at prøve at foto-
grafere en blå drage nøgens-
negl (Pteraeolidia cf semperi). 
Det var udfordrende at skyde 
makronøgensnegle i bølgegangen, men 
til sidst fik jeg nogle relativt skarpe bil-
leder og trak mig tilbage til dykkerbå-
den for den korte tur tilbage til land. 

Eftertanker 
Det lykkedes os at fotografere 48 forskel-
lige nøgensnegle på 12 dyk og se utallige 
flere, som enten var for små eller for aka-
vet placeret til at fotografere, plus et stort 
udvalg af endemiske fisk og krebsdyr. For 

makrofans bør Kinki helt klart være på 
den internationale dykkers bucket list, 
især for nøgensneglnørder som os! 

Andy Murch er en prisvindende foto-
graf, miljøaktivist, forfatter, journalist, 
opdagelsesrejsende, dykkerinstruktør 
og ubådspilot bosiddende i British 
Columbia, Canada. Han er grundlæg-
geren af Big Fish Expeditions på:  
bigfishexpeditions.com.

https://www.japan-diving-experience.com/
http://www.tanabedivingservice.jp
http://www.el-mar.net
http://www.bubble-ring-divers.com
http://www.owase-seadream.com
http://www.aristodivers.com
http://www.bigfishexpeditions.com
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VENSTRE TIL HØJRE – RÆKKE 1:
Trefliget T-bar nøgensnegl (Ceratosoma trilobatum); 

Collingwoods chromodoris (Chromodoris collingwoodi); 
Geometrisk chromodoris (Chromodoris geometrica); 

Gulkantet dendrodoris (Dendrodoris arborescens)

RÆKKE 2:
Denisons dendrodoris (Dendrodoris denisoni);

Mørk margin doriprismatica (Doriprismatica  atromarginata);
Udsmykket saftsugende snegl (Elysia ornata);

Flabellina sp. (Flabellina sp.)

VENSTRE TIL HØJRE – RÆKKE 3:
Alders doris (Goniobranchus alderi);
Guld og lilla goniobranchus 
(Goniobranchus aureopurpureus);
Orientalsk goniobranchus 
(Goniobranchus orientalis);
Brunforet papirboble
(Hydatina physis)

FAKTA  40 ALMINDELIGE NØGENSNEGLE FRA KINKI: 

Hermans bornella (Bornella hermanni) 
Ornamental cadlinella (Cadlinella ornatissima) 
Hvidkantet ceratosoma (Ceratosoma sp.) 
Mangelappet ceratosom (Ceratosoma tenue) 
Tre-fliget T-bar nøgensnegl (Ceratosoma trilobatum) 
Collingwoods chromodoris (Chromodoris collingwoodi) 
Geometrisk chromodoris (Chromodoris geometrica) 
Gulkantet dendrodoris (Dendrodoris arborescens) 
Denisons dendrodoris (Dendrodoris denisoni) 

Mørkrandede doris (Doriprismatica atromarginata) 
Udsmykket sugesnegl (Elysia udsmykket) 
Flabellina art 2 (Flabellina sp.2) 
Alders doris (Goniobranchus alderi) 
Guld og lilla goniobranchus  

(Goniobranchus aureopurpureus) 
Orientalsk goniobranchus (Goniobranchus orientalis) 
Goniobranchus arter (Goniobranchus sp.) 
Brunforet papirboble (Hydatina physis) 
Robe hem hypselodoris (Hypselodoris apolegma) 
Japanske chromodoriser (Hypselodoris festiva) 
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VENSTRE TIL HØJRE – RÆKKE 1:
Kåbe-søm hypselodoris (Hypselodoris apolegma);

Plettet hypselodoris (Hypselodoris maculosa);
Whites hypselodoris (Hypselodoris whitei)

Janolus med lilla spids (Janolus toyamensis)

RÆKKE 2:
Malet phyllidia (Phyllidia picta);

Protaeolidiella atra (Protaeolidiella atra);
Udsmykket flagermussnegl (Sagaminopteron ornatum);
Kirsebærblomstrende nøgensnegl (Sakuraeolis sakuracea)

VENSTRE TIL HØJRE – RÆKKE 3:
Dyster nøgensnegl (Tambja morosa);
Variabel tenellia (Tenellia diversicolor);
Pragtfuld saftsugende snegl (Thuridilla splendens);
Sortplettet thecacera (Thecacera sp.1)

Plettet hypselodoris (Hypselodoris maculate) 
Tritons hypselodoris (Hypesodoris tritoni) 
Whites hypselodoris (Hypselodoris whitei) 
Janolus med lilla spids (Janolus toyamensis) 
Jorunna-arter (Jorunna sp.) 
Udsmykkede kalinga (Kalinga udsmykkede) 
Storslåede miamira (Miamira magnifica) 
Hirois okenia (Okenia hiroi) 
Japansk okenia (Okenia japonica) 
Malet phyllidia (Phyllidia picta) 
Protaeolidiella atra (Protaeolidiella atra) 

Blå drage (Pteraeolidia cf semperi) 
Udsmykket flagermussnegl (Sagaminopteron ornatum) 
Cherry blossom nøgensnegl (Sakuraeolis sakuracea) 
Kavas tambja (Tambja kava) 
Dyster nøgensnegl (Tambja morose) 
Variabel tenellia (Tenellia diversicolor) 
Pikachu nøgensnegl (Theracera pacifica) 
Sortplettet theracera (Theracera sp.1) 
Splendid sapsucking slug (Thuridilla splendens) 
Lilla sugesnegl (Thuridilla vataae) 

BEMÆRK:  De angivne navne på nøgen-
snegle i denne artikel er oversættelser af 
engelske benævnelser og ikke officielle 
danske navne, som formentlig alligevel ikke 
findes, eftersom der er tale om arter, der 
ikke er kendt herhjemme.


